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سال اول 
 شماره دوم

سیاسی

سید حسن خمینی ، او که قرار بود یکی از مهمترین 
پدیده های انتخابات هفتم اســفند باشد  از وقتی 
اعلام نامزدی کرد حجــم واکنش ها آنچنان بالا 
بود که تیتر یک ویترین رســانه هــا، چه اصلاح 
طلب و چه اصولگرا بارها بــه او اختصاص یافت. 
یک خمینی جوان که بنا داشــت سیاســت ورزی 
را به طور رســمی آغاز کند. شــاید گاهی زمزمه 
هایی برای احتمال حضور او  در انتخابات ریاســت 
جمهوری وشــاید هم »پارلمان« مطرح بود اما او 
سیاســت را در ایران از زاویه ای دیگر خواست که 

دنبال کند؛ از مجلس خبرگان . این در حالی است 
که از همان ابتدا خمینی جوان به مشــکل برخورد؛ 
یک چالش جدی که ممکن است او را از تصمیمی 
که برای ورود به دنیای سیاست گرفته لااقل برای 
مدتــی دور نگه دارد. ماجرا امــا از برگزاری آزمون 
برای خبرگان شروع شــد آزمونی که  حاج حسن 
آقا غایب این امتحــان بود و اگرچه از همان زمان 
سرنوشــت کاندیداتوری او در هاله ای از ابهام قرار 
گرفت اما حالا تصمیم شورای نگهبان درباره عدم 
صلاحیت ایشان برای ورود به خبرگان این ابهامات 
را تاحدودی رفع کرده است. این در حالی است که 
درباره اجتهاد ســید حســن و جایگاه فقهی ایشان 

مباحث بسیاری مطرح گردید.
مجتهد اهل جماران

اما ســید حسن مصطفوی مشــهور به سید حسن 
خمینی به تاریخ اول مرداد 1351 در قم به دنیا آمده 
است. پدر و مادرش هر دو از سادات هستند. مادرش 
ســیده فاطمه طباطبایی دختر آیت الله ســلطانی 
طباطبایی از ســادات طباطبایی بروجرد است. مادر 
فاطمه نیز صدیقه نام داشت که فرزند آیت الله سید 
صدر الدین صدر از مراجع ثلاث و نوه آیت الله حاج 
آقا حسین قمی از مراجع وقت بود. پدر سید حسن، 
ســید احمد خمینی فرزند ســید روح الله خمینی و 
خدیجه ثقفی دختر آیت الله میرزا محمد ثقفی است.

او دوران کودکی را به تناوب در قم و نجف، در کنار 
پدر بزرگ مادری، آیت الله سلطانی طباطبایی و پدر 
بزرگ پدری، یعنی سید روح الله خمینی سپری کرد.
سید حســن با ندا )فاطمه( موسوی بجنوردی دختر 
سید محمد موســوی بجنوردی ازدواج کرده است 
و چهــار فرزند با نام های احمد، نرگس، فرشــته و 
محمدهادی دارد. سید حسن ۲ برادر با نام های سید 
یاسر و سید علی دارد.سید حسن دوران تحصیلات 
ابتدایی را در نجف )مدرســه علوی( شروع می کند 
و در مــدارس 1۹ دی و پارس )قم( و نیکان تهران 
ادامه می دهد و نهایتاً این دوره را در مدرسه حبیب 
ابن مظاهر جماران به پایان می برد. انتخاب مدرسه 
اخیر به دلیل ملاحظات امنیتی صورت گرفت. دوره 
راهنمایــی و پایه هایی از دوره دبیرســتان وی در 
مدرسه نیکان سپری می شود اما در سال 13۶۶)در 
سال دوم دبیرستان(، عازم جبهه می شود و در سال 
13۶۹ در حالیکه ســال چهــارم را به طور متفرقه 
گذارنده بود، دیپلــم ریاضی خود را اخذ می کند. در 
سال 13۶۸ تحصیلات حوزوی خود را شروع می کند 
و چهار ســال بعد روحانی می شود. ابتدا در مدرسه 
رضویه و مدرســه کرمانیها مقدمات را خوانده و از 
سال 13۷۲ به تحصیل در سطوح عالی می پردازد و 
تمام این مدت را در منزل پدر بزرگ خود ســلطانی 
طباطبایی )قده( می گذارند. دو ســال بعد از ورود به 
حوزه علمیه قم )سال 13۷۰( در مدرسه کرمانی ها 
فعالیت در زمینه تدریس مقدمات را شروع و در مدت 
۸ ســال کتابهایی نظیر: جامعالمقدمات، سیوطی، 
مغنی اللبیب و مختصرالمعانی، معالم، شــرح لمعه، 
منطق مظفر را تدریس کرده از سال 13۷۹ به مدت 
1۰ سال به تدریس سطوح عالی می پردازد. تدریس 
خارج اصول وی از سال تحصیلی ۹۰–13۸۹ شروع 
شــده و هم اکنون در محل مدرسه دارالشفای قم 

ادامه دارد.
تالیفات

مبانــی فقهی تنظیم خانــواده ؛ این کتاب در 1۸۰ 
صفحه، توسط پژوهشــکده امام خمینی و انقلاب 
اسلامی وابســته به مؤسسه تنظیم و نشر آثار امام 

خمینی در سال 13۸۲ منتشر شده است.
ده مقاله عنوان کتابی است که از سوی پژوهشکده 
امام خمینی و انقلاب اســلامی وابسته به مؤسسه 
تنظیم و نشــر آثار امام خمینی منتشر شده است. 
این کتــاب حاوی ده مقاله علمــی در موضوعات 
فقهی، فلسفی و اجتماعی به قلم نوه امام خمینی، 
سیدحسن خمینی است.دلیل راه اثری دربارهٔ فضائل 
ماه رمضان اســت. سید حســن خمینی در این اثر 
به بازخوانی آداب و فضائل روزه داری بر اســاس 
کتاب کشف الاســرار نوشته ابوالفضل رشید الدین 
میبدی می پردازد؛ همچنان که خود می نویســد »و 
نگارنده را امسال فراغتی حاصل شد تا کتاب شریف 
کشف الاسرار نوشته ابوالفضل رشید الدین میبدی 
را به مطالعه برگیرد و از همین رو بر آن شــدم که 
گوشه هایی از آن را که موافق طبع ایام روزه داری 
اســت، خدمت برادران و خواهران تقدیم کنم و به 
فراخور مطالب آن از تفاسیر و متون دیگر اسلامی 

بهره گرفته و آن را ضمیمه نوشــتار کنم«.فرهنگ 
جامع فرق اسلامی ؛ این کتاب بر پایه یادداشت های 
مهدی روحانی و بازنویســی و اضافات سید حسن 
خمینی در سه جلد تألیف شده است. فرهنگ جامع 
فرق اسلامی به عنوان بهترین کتاب سال در بیست 
و نهمین دوره جایزه کتاب سال جمهوری اسلامی 
برگزیده شد گوهر معنا در باب وضع الفاظ بر ارواح 
معانی است.همچنینمقدمه کتاب »انقلاب اخلاقی، 
راهــی به رهایی« را سیدحســن خمینی نوشــته 
اســت. این کتاب به کوشش اصغر زارع کهنمویی، 
روزنامه نگار و پژوهشــگر حوزه اندیشه، خرداد ۹۲ 
منتشر شده است. عنوان مقدمه سیدحسن خمینی، 
»پیش به ســوی جامعه اخلاقی« اســت و در آن 
روش های نیل به جامعه را اخلاقی را تبیین می کند.

داستان یک نامزدی 
» امیدوارم ســید حسن خمینی کاندیدای خبرگان 
 شود.« این را اکبر هاشــمی رفسنجانی گفته بود، 

ماه ها قبــل از اینکه بحث نامزدی خمینی 
 جوان جدی شــود . هاشمی رفسنجانی که در این 
ســال های اخیر همواره یکی از حامیان سیاســی 
اصلی ســید حســن خمینی به شــمار می آمده 
آنگونه که خــودش روایت می کند از مشــوقین 
حضــور حاج حســن آقا در مجلــس خبرگان هم 
بوده اســت . او البتــه پیش تر هــم یکبار دیگر 
 نام خــود را به ســید حســن خمینی گــره زده 
بود؛ آنجا که لقب علامه را به جهت مراتب علمی و 
فقهی لایق سید حسن خمینی دانسته بود . چند ماه 
بعد از آن مصاحبه که هاشــمی از میل باطنی خود 
برای نامزدی سید حسن رونمایی کرد در یک دیدار 
سیاسی خبر نامزدی خمینی جوان اعلام شد .»خبر 
دارم که برادر بزرگوارمان جناب حاج حســن آقاي 
خمیني به تبع دعوت هاي گســترده اي که توسط 
گروه ها و اقشار مختلف از ایشان صورت گرفته و 
با توجه به مشــورت هایي که با بزرگان و صاحبان 
اندیشه انجام داده اســت تصمیم شان را گرفته اند 
و براي انتخابات خبــرگان ثبت نام خواهند کرد.« 
این خبر را ســیدعلي خمیني برادر کوچک تر سید 
حسن اعلام کرد و البته بلافاصله سید احمد خمیني 
فرزند سید حسن نیز با انتشار مطلبي در اینستاگرام، 
نوشت: »عمو علي اعلام کرد: ورود رسمي پدرم در 
صحنه انتخابات خبرگان. یک دم از حمایت الطاف 
الهي خالي مباد/صبح اســت ساقیا قدحي پرشراب 
کن/دور فلک درنگ ندارد شتاب کن/زآن پیش تر 
که عالم فاني شــود خراب/ما را ز جام باده گلگون 
خراب کن/خورشید مي  ز ساغر مشرق طلوع کرد/

گر برگ عیش مي طلبــي ترك خواب کن«. حالا 
دیگر شــکی نبود که خمینی جوان تصمیمش را 
برای ورود به عرصه قدرت رســمی گرفته اســت. 
واکنش ها شروع شد. همانگونه که انتظار می رفت 
برخی علما و فقها و طیف های متعدد سیاســی و 
چهره هایی از اهل سیاست به استقبال این نامزدی 
رفتنــد و برخی دیگر چندان روی خوشــی به این 
حضور نشــان ندادند . طیفــی از اصولگرایان هم 
همراه با اعترضاشان سید حسن را نصیحت کردند 
کــه در بازي اصلاح طلبان قرار نگیرد این در حالی 
است که بخشــی ازمحافظه کاران میانه روتر که با 
احتیاط بیشتري حرکت مي کنند ترجیح دادند در این 
فقره ســکوت کرده و حرفی نزنند  چرا که دوست 
نداشــتند در افکار عمومي این انگاره شکل بگیرد 
که یادگار امام تنها به یک جناح سیاســي یا نحله 

فکري تعلق دارد.
چالش آزمون

ناگهان اما یک اتفاق دیگر رخ داد . شورای نگهبان در 
بیانیه ای اعلام کرد که برخی از نامزدهای انتخابات 
باید در آزمون فقهی این شورا شرکت کنند. در مواردی 
که شــورای نهگبان ذیل نامه خود آورده بود می شد 
استنباط کرد که سید حسن خمینی هم برای حضور 
در انتخابــات باید آزمون دهد. هر چند که حامیان او 
معتقد بودند که خمینی جوان یک مجتهد اســت و 
نیازی به آزمون نیســت .شاید همین عقیده بود که 
موجب شد خمینی جوان روز امتحان خبرگان، کلاس 
درســش را تعطیل نکند تا برای آزمون راهی تهران 
شــود. موضوعی که حسین شریعتمداری البته آن را 
جور دیگری دیده اســت :»امتحان نداده تا بهانه ای 
برای عدم حضور در انتخابات و فشار حامیانش داشته 
باشــد!«.اظهار نظری که البته با واکنش ها فراوانی 
مواجه شــد. روزنامه کیهان و حسین شریعتمداری 
که مخالفتشــان را با نامزدی سید حسن خمینی از 
همان فردای اعــلام نامزدی او با این تیتر »بازی با 
نام ها اســم رمز تخریب و تحریف امام«نشان داده 
بودند  بعد از عدم شرکت سید حسن در امتحان بازی 
را زاویه دیگر ادامه دادند. شــریعتمداری نوشت که 
یکی از فقهای شــورای نگهبان تلفنی از سید حسن 
خمینی برای آزمون دعوت کرده بوده ؛ این ادعا البته 
در تماس رسانه ها با دفاتر این فقها تکذیب شد. به 
هرحال حاج حســن آقا روزهای سختی را پشت سر 
گذاشت. او اگر چه بارها حمله منتقدان و مخالفانش را 
تجریه کرده اما شاید هیچگاه مثل امروز با هجمه آنها 
مواجه نبود. نکته مهم این اســت که اگرچه تصمیم 
شورای نگهبان تا اینجای کار موجب شد سید حسن 
خمینی امــکان حضور در این انتخابات را نداشــته 
باشد اما مســاله این است که خمینی جوان تصمیم 
 به سیاســت ورزی گرفته ؛ سیاســت را می توان از 
زاویه های دیگر هم دنبــال کرد . او اگر در عزمش 
جدی باشد شــاید به حزب بیاندیشد و شاید خود را 
آماده کند برای حضور در انتخابات ریاست جمهوری 
ســیزدهم و یا پارلمان یازدهم .آری مساله این است 
پدیده این روزهای ســپهر سیاســی مــا تصمیم به 

سیاست ورزی گرفته است.

گروه سیاســی: دو انتخابات اسفند ماه چه انتخابات مجلس 
و چه انتخابات خبرگان، به تعبیر بیشــتر فعالین سیاســی 
مهم ترین انتخابات  دوران انقلاب اســلامی اســت و تمام 
گروه های سیاســی و چهره های برجسته و دلسوز کشور در 
تلاشــند به نوعی در این رخداد سیاسی نقش آفرینی کنند. 
در این میان اعلام کاندیداتوری چهره ای چون سیدحســن 
خمینی، نوه بنیانگذار جمهوری اســلامی ایران حاشیه های 
بســیاری به دنبال داشــت.اما و اگرهایی که درباره حضور 
سید حســن خمینی در آزمون خبرگان رهبری  مطرح شد 
و در نهایت عدم تایید صلاحیت او از سوی شورای نگهبان 
گویا تکلیف را برای این کاندیدای شــناخته شده تمام کرد. 
تصمیمی که سیاسیون نسبت به آن  واکنش های متفاوتی 
نشان دادند. در همین مورد تدبیر تازه گفت وگویی را با آیت 
الله محسن غرویان، روحانی برجسته و استاد حوزه و دانشگاه 

انجام داده است که مشروح  آن در ادامه منتشر می شود.
 چقدر احتمال می دهید که شورای نگهبان در مورد 
کاندیداهای رد صلاحیت شده  از جمله سید حسن آقا 

تجدیدنظر کند؟
من به نظرم می رسد که راه تجدید نظر باز است، همانطور 
که آقای رئیس جمهور فرمودند بایــد وجه رد و تایید افراد 
روشن شــود و اینطور احساس نشود که نقش رای مردم در 
انتخابات کم رنگ شده است. از همه مهمتر در مقطع فعلی 
مسئله رد صلاحیت سید حسن خمینی است که ملت ایران 
به حضور ایشــان به شدت دل بســته بودند. درحالی که بنا 
بر شخصیت سید حسن خمینی، موقعیت خانوادگی ایشان، 
تاییــدات مکرر علما و مراجع تقلید انتظار می رفت ایشــان 
تایید صلاحیت شود  اما متاسفانه اینگونه نشد بنابراین بدیهی 

است که اعتراض به این تصمیم باید با نامه ها و دیگر وسایل 
خطاب به شــورای نگهبان از سوی ملت ایران و همچنین 

علما و مراجع تقلید ابراز شود. 
 خودتان هم رد صلاحیت شده اید.

بله همینطور است اما برای خودم به هیچ وجه ناراحت نیستم؛ 
من از رد صلاحیت یادگار امام غصه خوردم. شان ایشان این 

نبود. باید گفت در حق ایشان کم لطفی شده است.  
اینکه علامه جــوان خمینی در امتحــان اجتهاد 
شرکت نکردند، چقدر می تواند در بحث رد صلاحیت 

ها دخیل باشد؟
ببینید به هرحال در بین تایید صلاحیت شــدگان این دوره 
هستند کســانی که امتحان اجتهاد نداده اند. کسانی که در 
آزمون اجتهاد شــرکت نکردند، چند دسته هستند. یک عده 
کسانی هســتند که در آزمون های سال های قبل شرکت 
کرده بودند و به نوعی شــامل اطلاعیه شورای نگهبان در 
 این باره می شــوند. برخي هم از کسانی هستند که به گفته 
آیت الله مومن خود فقهای شورای نگهبان از طریق دیگری 
غیــر از آزمون، صلاحیت علمی آنها را احــراز کرده اند. لذا 
این ها دعوت به آزمون نشدند. این به معنای تایید صلاحیت 
علمی آنها محسوب می شود. آیت الله مومن گفتند که ما از 
راه هــای دیگری غیر از آزمون می توانیم برای افراد خاصی 
احراز صلاحیت کنیم. به هر حال غیر از سید حسن خمینی؛ 
آقایان اعرافی و غروی هم از شــخصیت های برجسته ای 
هستند که در آزمون شــرکت نکردند و از راه های دیگری 

احراز صلاحیت شــده اند. به نظر می رســد بــرای احراز 
صلاحیت ســید حسن خمینی هم راه دیگری غیر از آزمون 

هم می تواند وجود داشته باشد.
 بنابراین شــرایط علمی یادگار امام برای عنوان 

شدن به عنوان یک خبره رهبری محرز است؟
ایشــان در ابعاد و مســائل مختلف فقهی، توانایی و تسلط 
خوبی دارند و از ســوی دیگر، نســبت بــه روز نیز بی توجه 
نیستند و از شرایط کنونی به خوبی آگاه هستند. بسیار علما 
و فضــلای حوزه عملیه و همچنیــن مراجع تقلید نیز مانند 
آیت الله شــبیری زنجانی، وحید خراســانی و... به اجتهاد و 
اعلمیت ایشان گواهی داده اند. ضمنا ایشان در حال تدریس 
 درس خــارج فقه در حــوزه علمیه هســتند؛ یعنی یکی از 
عالــی ترین پله های حوزه علمیه را فتــح نموده و در حال 

تدریس این پله عالیند! 
فــارغ از این بنده معتقدم که حاکمیت در کشــورمان از دو 
عنصر اســلامیت و جمهوریت تشکیل شده است و همین 
دو معیــار باید برای خبرگان، ایــن جایگاه حکمیتی بزرگ 
نیز صدق کند. فارغ از جایگاه فکری و تحصیلی که ســید 
حسن آقا داشتند، محبوبیت و مردمی بودن ایشان نیز یکی از 
ویژگی هایی است که ایشان را از دیگران متمایز می کند. به 
نظر نمی رسد که مانع قانونی برای حضور ایشان در خبرگان 

وجود داشته باشد!
از بحث تجدیدنظر سخن به میان آوردید؛ فکر می کنید 

این تجدیدنظر از چه طریقی حاصل می شود؟

ابتدا اینکه همه چیز بستگی به شــورای نگهبان دارد و در 
حقیقت توپ در زمین شورای نگهبان است. اما عقلای کشور 
می توانند برای حل این معضل پادر میانی کنند و به نوعی 
با اعضای شورای مذکور رایزنی داشته باشند. رئیس مجلس، 
رئیس جمهور، وزیر کشــور، علما و مراجع و ... می توانند در 

این زمینه نقش مثبتی را ایفا کنند.
 عده ای از وساطت مقام معظم رهبری سخن به 

میان می آورند. این مورد را چطور ارزیابی می کنید؟
البته ایشــان اگــر رای و نظری داشــته باشــند می تواند 
موثر باشــد. اما بهتر آن اســت که روسای سایر قوا مداخله 
نمایند که نیازی به ورود رهبری نباشــد. علامه سید حسن 
خمینی مــورد توجه و عنایت مقام معظم رهبری و آیت الله 
هاشمی رفســنجانی هستند و در دیگرســو پایگاه مردمی 
بسیار خوبی دارند. همچنین ایشان جامعیت علمی دارند ذر 
 زمینه اصول و فلســفه و عرفان و از ســوی دیگر مطالعات 
به روزی در زمینه های انقلاب های جهان، مکاتبات سیاسی 
و این چنین موضوعاتی دارند. چند ســال قبل که افراطیون 
مانع از ســخنرانی ایشان شدند و در مراسم سخنرانی ایشان 
اخلال ایجاد کردنــد، مقام معظم رهبری بلافاصله واکنش 
نشان دادند و ابراز نارضایتی خود را بیان کردند و گفتند با این 
حرکت ها مخالف هستند. حضور یادگار امام می تواند اهمیت 
بســیار زیادی به انتخابات مجلس خبرگان رهبری بدهد و 
حضور ایشان در این مجلس خبرگان باعث افتخار و شکوه 

بیشتر خواهد شد.

 فکر می کنید حضور ایشــان در جریان بندی ها 
سیاسی چه تاثیری خواهد داشت؟

اصولا ایــن حضور نبایــد در جریان بندی های سیاســی 
 تاثیر از بالا به پایین بگذارد! باید توجه داشــت بیت امام در 
دســت بندی های مرسوم سیاسی جای نمی گیرند و آیت الله 
سید حسن خمینی هم یک شخصیت معتدل است،ایشان را 
باید شــخصیتی فراجناحی خواند و تفسیر کرد. که براساس 
 اندیشــه های جدشــان، امام خمینی حرکت می کنند و البته 
گروه های اعتدالیون، اصلاح طلبان،اصولگرایان باید خودشان 
را با افکار امام خمینی )ره( که توسط سید حسن خمینی ترسیم 
می شود هماهنگ ســازند. بنابراین این جریان های سیاسی 
هستند که باید خود را با بیت امام همانگ کنند؛ آن هم نه فقط 

یک جریان بلکه همه طیف های مختلف سیاسی کشورمان.

»خمینی جوان«
 غایب بزرگ

آیت الله محسن غرویان در گفت و گو با »تدبیر تازه«:

درحق سید حسن خمینی کم لطفی شد

نویسنده : محمد تهرانی اصل

جاوید رستمی

ماجرا اما از برگزاری آزمون 
برای خبرگان شروع شد 

آزمونی که  حاج حسن 
آقا غایب این امتحان بود 

و اگرچه از همان زمان 
سرنوشت کاندیداتوری 

او در هاله ای از ابهام قرار 
گرفت
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سال اول 
 شماره دوم

سیاسی

با اعلام ورود ســید حسن خمینی به عرصه انتخابات شاهد 
واکنش های مختلفی بودیم تا اینکه هفته گذشته عدم احراز 
صلاحیت وی برای ورود به مجلس خبرگان اعلام شــد و 
خمینی جوان تنها در واکنش به این عدم احراز ابتدا به چند 
جمله بســنده کرد» به زودی در این رابطه سخن می گویم 
و خاك پای ملت ایران هستم«. با اعلام کاندیداتوری سید 
حسن خمینی برای پنجمین دوره مجلس خبرگان رهبری 
فضای سیاســی کشور تحت الشــعاع قرار گرفت و عملا 
انتخابات پیشِ رو در اسفندماه را زودتر از آنچه تصور می شد 
به کانون بحث ها و گفت و گوها در آورد. از طرفی ظهور او 
باعث وحشــت تندروها و هیجان زدگی اصلاح طلبان شد. 
این در حالی است که از مصاحبه ها و سخنرانی های اندك 
سید حســن خمینی خیلی سخت می توان گرایش سیاسی 
او را تشخیص داد. در همین رابطه تدبیر تازه گفت گویی با 
دکتر صادق زیباکلام ، استاد دانشگاه علوم سیاسی دانشگاه 

تهران انجام داده است که مشروح آن در ادامه می آید : 
 در هفته های اخیر موضوع بررسی صلاحیت آیت الله 
سید حسن خمینی با حاشیه های بسیاری همراه بوده 

است، از نظر شما علت این حاشیه سازی ها چیست؟
هدف برخــی از جریان های تندرو به اعــلام کاندیداتوری 
آیت الله ســید حســن خمینی و همچنین آیت الله هاشمی 
رفسنجانی و مخالفت با ایشان در راستای عدم کسب رای 
برای این چهره ها اســت. این جریانات تندرو به یقین نه از 
آمدن علمای باسابقه در خبرگان استقبال می کنند و نه حضور 
وزیران دولت های سازندگی و اصلاحات و نمایندگان ادوار 

مجلس در انتخابات نهاد قانون گذاری. شــاید در خصوص 
نوه امام خمینی )ره(، اســتقبال نکردن آنان پررنگ تر باشد. 
درك اسباب و علل ناخشــنودی تندروها از اعلام نامزدی 
آیت الله حسن خمینی، خیلی هم نباید غیرمنتظره و پیچیده 
باشد. اساسا از مقطع حوادث و رویدادهای پس از انتخابات 
ریاســت جمهوری دهم، اصول گرایان با ایشــان زاویه پیدا 
کردنــد و هرچه جلو آمدیــم، این فاصلــه افزایش یافت. 
فراموش نمی کنم نخستین جرقه در زمان دولت دهم و در 
مراسم بزرگداشت امام خمینی )ره( در 14 خرداد ۸۹، رخ داد 
و عملا تندروها جلوی ســخنرانی سید حسن را در مراسم 
پدربزرگ ایشان گرفتند. از آن مقطع به این سو، هجمه به 
ایشان افزایش هم پیدا کرد. اما این همه داستان نیست، به 
همان میزان که اصلی ترین فرد بیت امام از تندروها فاصله 
گرفته است و به چهره های ملی کشور نظیر آیت الله هاشمی 
رفسنجانی نزدیک تر شــده اند، احتمالا حملات تندروها به 
جریان های اصلاح طلــب و میانه رو و حامیان این چهره ها، 
افزایش هم خواهد یافت. این رفتار تندروها در حالی اســت 
که آیت الله حســن خمینی بارها تاکیــد کردند و در عمل 
هم نشــان دادند که با اصولگرایان باسابقه و معتدل و همه 
نیروهــای انقلاب، روابط صمیمانه ای داشــته و تندروی از 
سوی هر طیفی را مذموم می داند؛ با این حال این مساله از 
جبهه گیری اصولگرایان تندرو نکاسته است. اجتهاد آیت الله 
سید حسن خمینی مورد تایید بسیاری از بزرگان و علما بوده 
اســت  اما به نظر می رســد نکته ای در رد صلاحیت اخیر 

ایشان وجود نداشت.
 بیت امــام )ره( از پرداختن به موضوع بررســی 
صلاحیت آیت الله سید حســن خمینی ابراز دلخوری 

کرده اند، علت این دلخوری را چه می دانید؟
همان طــور که می دانید بعد از امــام )ره( هیچ کدام از افراد 
بیت امام ایشان در عرصه سیاست حضور پیدا نکردند و بعد 
از مدتها حسن آقای خمینی که در مکتب امام )ره( پرورش 
یافته اســت و به عنوان مدرس در حوزه و دانشگاه فعالیت 
دارد، تشــریف آوردند و با درخواست های مردمی و مشورت 
با بــزرگان و بیت امام )ره(، اعلام کاندیداتوری کرده اند،  با 
وجود هجمه های که برای سید حسن خمینی انجام می شود 
باید به بیت امام )ره( حق داد که ابراز دلخوری کنند. اعلام 
آمادگی ایشــان نویــد این را می دهد کــه عزم چهره های 
باســابقه و معقول برای حضور جدی در انتخابات این دوره، 
جزم شــده اســت. به موازات آن، اعلام آمادگی شماری از 
چهره های شناخته شده نزدیک به اصلاح طلبان که معتدل 
و میانه رو هستند مبین آن اســت که نامزدی در انتخابات 
مجلس دهم نیز در میان اصلاح طلبان و جریان های حامی 
دولت یازدهم، به عنوان یک راهبرد در نظر گرفته شده است. 
 چرا برخی بــر مخالفت خود بــا حضور آیت الله 
هاشمی رفســنجانی و آیت الله سید حسن خمینی در 

انتخابات مجلس خبرگان  اصرار دارند؟
اصولگرایــان به فکر جمع آوری رای هســتند و مشــکل 
اساســی امروز هم مقابله اصلاح طلبان با همین عده  است. 
بــه نوعی با روی کار آمدن دولت آقای روحانی و شــرایط 
حاکم، در کل به نظر می رســد که مردم راضی هســتند و 
خوشــبختانه مردم با دارا بودن عقل و شعور، متوجه هستند 
که شــاید 3 یا 4 سال زمان کمی برای نشان دادن عملکرد 
ریاســت جمهوری اســت. از طرفی همین امر باعث شده 
کــه اصلاح طلبان بــا توجه به نزدیکی به آقــای روحانی، 

با امید بیشــتری ســعی در هم ســو کردن مجلس آینده 
 با دولت آقای روحانی برای پیشــبرد اهداف شــان داشــته 
باشند. به نظر من با توجه به افرادی که اصلاح طلبان برای 
انتخابات معرفی کرده اند، یقینــا اصلاح طلبان در این دوره 
برنده خواهند بود. در خصوص کاندیداتوری آیت الله هاشمی 
رفســنجانی هم باید گفت که ایشان مهره کوچکی نیستند 
که بتوان به راحتی کنار گذاشت، در زمان ریاست جمهوری 
هم که ایشان کاندیدا شــده بودند، به دلیل بالا بودن سن 
رد صلاحیت شــدند؛ اما در مجلس خبرگان اینطور نیست. 
اصولگرایان تندرو فقط در یک صورت حاضرند سید حسن 
خمیني را بپذیرند و آن هم این اســت که ایشان علیه آقاي 
هاشــمي موضع گیري کند درحالي که سید حسن خمیني 
حاضر به اینکار نخواهد شد چراکه مواضع آیت الله هاشمي 

را قبول دارد. 
 در رابطه با انتخابات مجلس شــورای اســلامی 
نظرتان چیست؟ آیا اصلاح طلبان می توانند در مجلس 

کرسی های زیادی را ازآن خود کنند؟
اینطور نیســت که 1۰۰ درصد مجلس شــورای اسلامی، 
مختــص اصلاح طلبان باشــد. ولی به نظر مــن اکثریت 
کرسی ها به اصلاح طلبان خواهد رسید. در اصل بهتر است 
اینگونه عنوان کرد که اکثریت کرسی ها به معتدلینی که به 
آقای روحانی نزدیک تر هستند خواهد رسید و این گروه رای 

بیشتری را کسب خواهند کرد.
 طــی هفته های اخیر اخیر قطــع رابطه جمهوری 
اسلامی ایران و عربستان سعودی،  نیز از جمله مباحث 
مهم سیاست خارجی به شمار می رود به نظر شما این 
تنش ها  چه پیامدهایی برای ایران و کشورهای منطقه 

خواهد داشت؟
چنانچه منحنی روابط این ۲ کشور را در سال های اخیر در 
نظر بگیریم، روابط آنها همواره رو به افول بوده است. حکم 
اعدام شــیخ نمر یک ســال پیش از سوی دولت عربستان 
صادر شــده بود و پس از یک  سال، ایشان را اعدام کردند، 
این یک ســال زمان بسیار مناسبی برای عربستان بوده که 
تمهیــدات لازم را برای وقوع چنین حوادثی در نظر بگیرد. 
عربســتان دقیقا بازخــورد این اعدام و تمهیــدات لازم را 
پیش بینی کرده بود و می دانســت که اوج این واکنش ها در 
ایران خواهد بود. در شرایطی که ایران می توانست با صدای 
بلند به اعدام غیرانسانی شیخ نمر توسط عربستان اعتراض 
کند، حمله به ســفارت، سعو دی ها را تاحدودی قادر ساخت 
تــا ظلم و فاجعه ای را که در حق شــیخ نمر انجام داده اند، 
تحت الشعاع حمله به سفارت قرار دهند.در این میان با حمله 
به سفارت عربستان، حتی اگر قصدشان این بوده است که 
نسبت به اعدام شیخ نمر اعتراض و با وی هم دردی داشته 
باشند، ولی مشــاهده کردید با این اقدام به این موضع نیز 
ضربه زدند. از ســویی حمله به سفارت ضربه زدن به منافع 
ملی جمهوری اسلامی ایران بود و در واقع به منظور ضربه 
زدن به عربستان نبود، بلکه به منظور ضربه زدن به سیاست 
خارجی روحانی و تلاش های دکتر ظریف بود. به ســختی 
می توان  باور کرد کســانی که برنامه ریزی حمله به سفارت 

عربســتان را طراحی کرده اند، به راستی به اعدام شیخ نمر 
معترض بوده اند و ســودای دیگری مانند خدشــه دارکردن 
مذاکرات دوســاله ظریف و همکارانش را در سر نداشته اند. 
در کل حمله به سفارت عربستان و آتش زدن آن، بر اساس 
عرف بین المللی، زیبنده کشور ما نیست؛ همان گونه که آقای 
روحانی هم چندین بار این مساله را اعلام کردند. این ماجرا 
نقطه مثبتی در کارنامه دیپلماسی ایران نخواهد بود. در حال 
حاضر یکی از مخالفان این مناقشات امریکاست، آنچنان که 
امریکا فشار زیادی به عربستان وارد کرده و اعلام داشته که 
مواظب برخورد اش با ایران باشد؛ چون به خوبی واقف است 
اگر دو قدرت منطقه با هم بر ســر این مسایل درگیر شوند، 
اتفاق بزرگی در منطقه خواهد افتاد وشاهد اوضاع آشفته ای 
در منطقه خواهیم بود که سروسامان دادن به این شرایط کار 

بسیار سختی است.
عربســتان چه هدفی برای قطع رابطه با ایران در 

نظر داشته است؟ 
عربستان به دنبال اتحاد کشورهای عربی بوده است تا بتواند 
اینگونه نشان دهد که تمام مشکلات منطقه، ایران است و 
می خواســت به نوعی کشورهای عربی را با هم علیه ایران، 
متحد کند که موفق نشد، چون به راحتی نمی توان از ایران 
دست کشید و اتفاق حمله به سفارت را هم، واکنش مردمی 
به حساب آورده اند که این امر با عذرخواهی و تامین خسارت 
جبران می شــود؛ همین طور اگر بخواهند چنین نگاهی در 
مساله تعرض به سفارت داشته باشند ،حمله به سفارت ایران 
در یمن هم به نوعی اتفاقی بوده که در ایران افتاده اســت، 
که آنها با موشــک حمله کردند و اینجا به نوع دیگر. البته 
حرف من تایید این نیســت که باید به سفارت عربستان در 
ایران حمله می کردیم، بلکه این کار اشــتباهی است که در 
حقوق بین المللی هم اشتباه شناخته می شود، ولی عربستان 
هم می داند یکی از عوامل ترغیب کننده بود اســت. به نظر 
من عربستان شدت برخورد خود با ایران را کمتر خواهد کرد 
و در مجموع با ایــران کنار خواهد آمد. در ایران هم رئیس 
جمهور دستور پیگیری ماجرای سفارت را داده است که این 
امر هم به کم شــدن این تنش ها کمک خواهد کرد و این 
شــرایط بیشتر از این شدت نخواهد یافت. شدت عملی که 
عربستان از خود نشان داد، به نظر من خیلی تند بود. درست 
اســت که حمله به سفارت کار درستی نبود اما از آن طرف 
هم عربستان در منطقه تحت فشار است، خیلی از کشورهای 
منطقه مثل پاکستان و حتی در اروپا هم نسبت به قتل شیخ 
نمر واکنش نشــان داده اند.اینطور به نظر می رسد که این 
موضوعات شرایط را برای ما و عربستان برابر می کند. اما در 

مساله حقوقی تعرض به سفارت اشتباه بود.

با نزدیک شــدن بــه دو انتخابات بزرگ کشــور 
حساسیت های بسیاری بر سر حضور بعضی بزرگان 
در مجلس خبــرگان رهبــری و همچنین حضور 
حداکثری اصلاح طلبان در مجلس شورای اسلامی 

به وجود آمده است.
حضــور آیت الله هاشــمی رفســنجانی وآیت الله 
سید حســن خمینی به عنوان کاندیداهای مجلس 
خبرگان طی هفته های اخیر با حواشــی بسیاری 
همراه بوده اســت. از طرفی رد صلاحیت بسیاری 
از اصــلاح طلبان از کاندیداتوری مجلس دهم  نیز 
موجب شد تا بسیاری من جمله رئیس جمهوری در 
یک نشست خبری نسبت به این امر موضع گیری 

کنند.
در همین رابطه حجت الاسلام سید احمد هاشمی 
نژاد فعال سیاســی اصلاح طلــب در گفت و گو با 
تدبیر تازه معتقد است که حضور آیت الله سید حسن 
خمینی جوان در مجلس خبرگان می توانســت بر 
وزن ایــن مجلس بیافزاید و دلیلی برای عدم احراز 
صلاحیت آیت الله هاشمی رفســنجانی نیز وجود  
نداشت. از طرفی ایشان معتقد است که تندروها در 
انتخابات پیش روی مجلس جایی نخواهند داشت 
و اکثریت کرســی ها در صورت تایید صلاحیت به 

اصلاح طلبان خواهد رسید.
آنچه در پی می آید مشروح گفت و گوی تدبیر تازه 

با ایشان است.
 طی هفته های اخیر حضور ســید حســن 
خمینــی در انتخابــات خبرگان با حواشــی 
بســیاری همراه بوده اســت و از طرفی عدم 
احراز صلاحیت ایشان بســیار بحث برانگیز 

بوده است نظر شما در این رابطه چیست؟
بســیاری از علما در قم و تهران و شــخصیت های 
سیاسی و غیره از ایشان خواستند که حتما در انتخابات 
حضور داشته باشــد.آیت الله سید حسن خمینی در 
قم برای شــاگردان زیادی درس خارج فقه و اصول 

و فلســفه تدریس می کنند، بــه زبان های مختلف 
دنیا مسلط هستند و بیشــترین شناخت و آگاهی و 
بینش سیاســی را دارند.  او بــه  عنوان یک مجتهد 
جوان و آگاه  می توانســت بر وزن خبرگان بیافزاید. 
در ایــن بین عده ای از علما شــخصیت های علمی 
 و سیاسی کشــور و برخی از مراجع و بیت حضرت 
امــام )ره ( از این نوع برخوردهای سیاســی که با 
آیت الله سیدحســن خمینی می شود بسیار گله مند و 
ناراضی هستند. از طرفی مردم هم از نحوه برخوردی 
که با آیت الله هاشمی رفسنجانی و آیت الله سیدحسن 
خمینی در حال شگل گیری است، بسیار نگران انند که 
امیدوارم با برخوردهایی که ناشی از سعه صدر و مبتنی 
بر توصیه های مقام معظم رهبری است این نگرانی ها 
برطرف شود و خبرگان آینده از این وزنه های علمی و 
سیاسی بیشتر بهره ببرند.در راستای تایید صلاحیت 
آیت الله سید حسن خمینی این سوال مطرح است، 
افرادی که ایشان را رد صلاحیت کردندباید به نظر 
علما و مراجع بزرگ حوزه که ایشان را از نظر علمی 

تایید کرده اند دقت لازم را می داشتند. 
 آیت الله سیدحسن خمینی در علم و عمل تایید شده 
مراجع، علما و مردم اســت، پس بهتر اســت بیش 
از ایــن با این حرکات مردم را نســبت به انقلاب و 
دســتاوردهای آن دل ســرد نکنند و به توصیه های 
دلسوزانه رهبری گوش فرادهند و چهره های محبوب 
و مردمی را وادار کنند که حتما در صحنه حضور پیدا 
کنند تا آن شــور و هیجان انتخاباتی که مورد نظر 
رهبری است، انجام شود. آنچنان که رهبری در جمع 
مردم قم به مناســبت 1۹ دی و قیام مردم مطالب 
بســیار مهمی را مطرح کردند از جمله فرمودند که 
اگر کسی مرا هم قبول ندارد و جمهوری اسلامی را 
هم قبول ندارد به خاطر کشورش در انتخابات حضور 
پیدا کند و رای بدهد، به نظر من این جملات نهایت 
اهمیت انتخابات را نشــان می دهد ولی من هم به 
عنوان یک فعال سیاســی و کســی که بیش از 1۲ 

ســال در رژیم ستم شاهی محکومیت داشته است و 
سال هاست که در مسایل سیاسی اظهارنظر می کند، 
عرض می کنم که همان  گونه که رهبری فرموده اند، 
رای مردم حق الناس اســت و این حق  باید در همه 
مراحل انتخابات از ابتدا تا انتها ، صادقانه رعایت شود، 
که اگر مردم این تضمین را احســاس کنند، با همه 
وجودشان و با شور هرچه تمام تر در انتخابات مجلس 
خبرگان اســفندماه ۹4 حضور پیدا خواهند کرد. در 
غیر این صورت ممکن اســت دلسرد شوند زیرا اگر 
کاندیدای مورد نظرشان را چه در مجلس خبرگان و 
چه در مجلس شورای اسلامی نبینند چه انگیزاه ای 

برای حضور خواهند داشت؟
 موضــوع رد صلاحیت آیت الله هاشــمی 
رفسنجانی هم وجود داشت نظر شما در این 

رابطه چیست؟
بحث آیت الله هاشمی رفسجانی خیلی سیاسی شده 
اســت، ایشان با دارا بودن سوابق سیاسی ، مدیریتی 
و علمی بســیار فراوان اســت؟ افرادی در مجلس 
خبرگان وجود دارند که اگر بیشــتر از ایشــان سن 
بالایی نداشته باشند، پایین تر نیستند، جز تعداد اندکی 
که وارد مجلس خبرگان شدند . اصول گرایان برای 
مخالفت با آیت الله هاشمی رفسنجانی و آیت الله سید 
حسن خمینی، همچنان بر طبل مخالفت می  کوبند؛ 
ســوال من و مردم هم همین است، راستی شما چه 
وحشــتی از حضور این بزرگان انقلاب در خبرگان 
دارند؟ و مطمئن باشند که هرچه بر تخریب و طبل 
مخالفت با این عزیزان را بنوازند، مطمئنا محبوبیت  
این شــخصیت ها در بین مــردم بیش از هر زمانی 
خواهد شــد و من به این دوســتان و این دلواپسان 
که بیشتر دلواپس سرنوشت و آینده خودشان هستند، 
توصیه  می کنم دست از این مخالفت ها بردارند، زیرا 
نتیجه ای جز اینکه در بین مردم بیشتر منزوی شوند، 
نخواهد داشــت.من چندین سال خودم با ایشان در 
زندان رژیم پهلوی بودم و از نزدیک شاهد مقاومت، 

ایثار، فداکاری و شکنجه های وحشتناکی که ایشان 
می شــدند بودم اما لــب باز نمی کردند تا دشــمن 
بهره برداری ننماید، آن وقت انتظار داشتند که ایشان 
رد صلاحیت شــود؟ حتی در چنین شرایطی افرادی  
هســتند که با اهداف مغرضانه اصل مبارزه آیت الله 
هاشمی رفسنجانی را انکار می کنند و می گویند که 
آیت الله هاشــمی اصلا در مبــارزات انقلاب نبوده 
است. واقعا برای فرزندان انقلاب مثل ما، این جمله 
وحشتناك و دردآور است. کسانی این ادعاها را می 

کنند که خود کوچکترین سابقه انقلابی ندارند.  
 در رابطــه با انتخابات مجلس شــورای 
اســلامی نظرتان چیســت؟ آیا اصلاح طلبان 
می توانند در مجلس کرســی های زیادی را از 

آن خود کنند؟
مجلس شــورای اسلامی نیز مانند مجلس خبرگان 
مهم اســت. بالاخره برای تصمیم گیری های کشور 
اســت. البته نمایندگان مجلس هم باید خودشان ، 
شان راس امور بودنش را رعایت کنند و باید طوری 
عمل کنند که مردم به آنان اطمینان داشته باشند . 
من امید دارم که مردم در این دوره واقعا به دلواپسان 
افراطی تندرو و بی منطق رای ندهند. چرا که کشور 
از این افراد و گروه ها بسیار ضربه دیده است. کشور از 
تصمیم گیری های چنین افرادی در دولت های نهم و 
دهم ضربه های متعددی خورده است. دلواپسان فعلی 
همان کسانی هستند که در ضربه هایی که محمود 
احمدی نژاد به کشور وارد کرد، شریک هستند. آنها 
در گذشته صدایشان نسبت به هزاران خلاف قانون 
که در دولت گذشــته انجام می شد درنیامد. حال چه 
شــده که امروز در این دولــت این طور این ها فریاد 
برآورده اند؟ این ها نگران و دلواپس خودشان هستند. 
مردم در این دوره مطمئنا تصمیم خودشان را خواهند 
گرفت و به تندروها نه خواهند گفت. مگر به هزاران 
ترفند یک چند نفری بتوانند خودشان را وارد مجلس 
دهم کنند. من تصورم بر این است که اگر انتخابات 

عادلانه و دقیق باشد و مردم اطمینان کامل حاصل 
کنند که هیچ مشکلی نخواهد بود، حضورشان قوی تر 
از گذشته خواهد بود و از انتخابات ریاست جمهوری 
سال ۹۲ هم بیشتر خواهد شد و قطعا اصلاح طلبان 
اکثریت مجلس را در دســت می گیرند و انسجام و 
اتحادشان بیشتر از گذشته خواهد شد و اصول گرایان 
هم تحت هیچ شــرایطی نمی تواننــد با اختلافات 
عظیمی که در بین آنها بوده و هســت، به لیســت 
واحدی برسند. در این میان عقلای اصول گرایان و 
تعدادی که در قضیه برجــام هم در کنار لاریجانی 
بودنــد و عاقلانه عمل کردند تعدادی از آنها در کنار 
اصلاح طلبان در مجلس خواهند بود اما تندورها راهی 
به مجلس نخواهند یافت . آنها نشــان دادند که در 
راستای فرمایشــات رهبری نیز حرکت نمی کنند و 
اگر هم سخنی از رهبری می گویند برای سوءاستفاده 
از نام رهبری است. همان گونه که می دانید اصلاح 
طلبان از محبوبیت و جایگاه بســیار بالایی در بین 
جامعه و مردم برخوردارند و قطعا بدانید اگر شورای 
محترم نگهبان بر مبنای نظرات رهبری، عمل کند 
و نیروهای اصیل، مردمی و باســابقه و خوش فکر 
اصلاح طلبان را حذف نکند، قطعا رای اکثریت مردم 
به آنان خواهد رسید. البته ما از اصول گرایان منطقی 
و عاقــل، به صحنه انتخابات دعوت می کنیم تا در 
میدان رقابت ســالم و مردانه یکدیگر را بیازماییم؛ 
ما هیچ گاه مثل بعضــی از اصول گرایان افراطی و 
دلواپسان نیستیم که خواهان حذف رقبا باشیم ولی 
به همــه جریانات اصول گــرای منطقی و معتدل، 
توصیه می کنم که سابقه خود را با ائتلاف احتمالی 
با جریانات افراطی مجلس فعلی شورای اسلامی و 
خــارج آن خراب نکنند و اگر بنای بر ائتلاف دارند، 
بــا اصول گرایان معتدل و منطقــی، ائتلاف کنند. 
هر چند که امکان ائتلاف کامــل اصول گرایان با 
یکدیگر وجود ندارد. به طور کلی باید بگویم که اگر 
رای مردم در انتخابات اســفند مــاه به تمام معنا و 

در همه شــرایط انتخابات حق الناس شمرده شود، 
یعنی از اجرا و شورای نگهبان تا شمارش آرا دستور 
رهبری رعایت شود و اگر این اتفاق بیفتد، قیامتی 
برپا می شود و جامعه پر شور و بانشاط تر می شود. در 
حال حاضر فضایی که ایجاد شــده، فضا امیدبرای 

آینده است.

زیباکلام در گفت و گو با تدبیر تازه مطرح کرد :

شرط تندروها برای 
عدم موضع گیری 
 در برابر
 سید حسن خمینی

گفت و گو: میلاد نوری

گفت و گو: فرشته نصیری دانا

حجت الاسلام سید احمد هاشمی نژاد :

حضور سید حسن خمینی می توانست بر وزن مجلس خبرگان بیافزاید



4

4

سال اول 
 شماره دوم

سیاسی

گروه سیاسی: بی شــک عملیاتی شدن برجام 
نقطه عطف بســیار مهمــی در تاریخ معاصر 
جمهوری اسلامی محسوب می شود که استفاده 
مطلــوب از این فرصت می تواند، راهگشــای 
بسیاری از مشــکلات کنونی کشورمان باشد. 
 بازگشــت مقادیر قابــل توجهــی از اموال و 
سرمایه های بلوکه شده ایران اسلامی به کشور، 
دســت دولت را در بازپرداخت بدهی هایش باز 
می گــذارد و امیدها را برای گذار از رکود، تورم 
و گرانی دوچنــدان می کند. اکنون و در دوران 
پســابرجام ایــن انتظار به حــق از جانب ملت 
ایران وجود دارد کــه ظرفیتی که پیش از این 
 صرف دفع و رفع اتهامات واهی علیه کشورمان 
می شد، صرف ساختن و عمران و آبادی میهن 
عزیزمان شود و مشکلاتی همچون نرخ بالای 
بیکاری در کشور سیر نزولی خود را آغاز کرده و 
استمرار یابند. دستاورد های برجام و راهبردهای 
مدنظر در دوران پســابرجام موضوعی اســت 
که خبرنگار»تدبیر تــازه« در مقابل علی خرم، 
دیپلمات اسبق کشــورمان قرار داده است تا در 
یک گفت و گوی اختصاصی به سوالات در این 
مورد پاســخ دهد. مشروح این گفت و گو را در 

ادامه می خوانید:

جناب آقــای خرم، اصولا دســتاوردهای 
برجام را در چه حوزه ای غلیظ تر و بارز تر 

از دیگر حوزه ها می بینید؟
پیامدهای توافق هسته ای ایران با گروه 5+1 
در ابعــاد منطقه ای و بین المللــی به  اندازه ای 
وسیع و عمیق بود که شاید کمتر کسی تصور 
می کرد شــاهد چنین تحولات تعیین کننده اي 
در ســطح خاورمیانه باشد. اولا اینکه در بحث 
سیاســت خارجی ،کشــورمان با یک تحول 
بزرگ در روابط خود با کشورهای غربی مواجه 
شــد، به طوری که بلافاصله پــس از اجرای 
تعهدات ایران و لغو سراسری تحریم ها، دست 
کشورهای اروپایی به سمت ایران دراز شد هنر 
دیپلمایتک و پرهیز از تنش از سوی کشورمان، 
دســتاوردی بود که نه تنها ســایه جنگ را از 
کشــور دور کرد؛ بلکه در کمال احترام و حفظ 
شخصیت ایران، تحریم ها را ملغی کرده و آثار 

حقوقی آن را از  بین برد.
از سوی دیگر ما شــاهد لغو تحریم ها هستیم 
که این مســئله نیز آثار خاص خود را دارد؛ اول 
 اینکــه با رفع این تحریم هــا آرامش به روابط 
بین الملــل ایران باز می گــردد و این خود به 
تنهایی قدمی در راه ارتباط با کشورهای جهان 
اســت. اما تاثیر مشــهودتر لغــو تحریم ها در 
مسائل اقتصادی است. در این زمینه باید توجه 
داشــت اگر مدیریت درستی صورت نگیرد این 

دستاوردها به خاکستر تبدیل می شود!
از بهبــود روابط خارجی ســخن به میان 
آوردید؛ چرا ما از زمان انعقاد برجام شاهد 
تنش بیــش از پیش در روابــط ایران و 

عربستان سعودی هستیم؟
مخالفین منطقه ای و بین المللی توافق هسته ای 

به  اندازه  کافی قدرتمند بودند و تلاش فراوانی 
برای انجام  نشدن توافق بین ایران و گروه 5+1 
و سپس عدم اجرای آن به عمل آوردند. اسرائیل، 
رهبری مخالفان خارجی و حتی مخالفان داخلی 
آمریکا را به عهده گرفت و اطمینان داشــت که 
قادر خواهد بود مانند چهار  دهه گذشته، سیاست 
خارجی آمریکا را در جهت منافع اسرائیل شکل 
دهد. عربســتان به خوبی می دانست چهار دهه 
است نان دشــمنی ایران و آمریکا را خورده و 
در صورتی که چنین فضایی ادامه نیابد، جایگاه 
ســعودی به راحتی از  دســت خواهد رفت و به 
قــدرت درجه دوم در خاورمیانــه تبدیل خواهد 
شــد. عربســتان طراحی های فراوان کرد تا از 
نزدیک شــدن غرب و به ویژه آمریکا به ایران 
جلوگیری کند. اکنون با اطمینان می توان گفت 
هیچ کدام از طراحی های مخالفان نتوانســته در 
راه اجرای برجــام، خللی به وجود آورد. بنابراین 

توافق هسته ای در میان راه های پرپیچ وخم 
و در میان انبوهی از مشکلات داخلی و 

خارجی درحال عبور به سوی سرانجام 

تحقق خود اســت. اما باید توجه داشــت که 
عربستان و اعوان و انصارش در این میان قدرت 
چندانی ندارند؛ چون اجرای برجام توسط طرفین 
نشــان داد که هر دو طرف اراده پولادینی در 
برابر فشــارهای خارجی دارند و خواهان صلح 

هستند.
فکــر می کنید در حــال حاضر که برجام 
اجرایی شده اســت؛ چه الزاماتی در این 

دوره در اولویت است؟
ببینید در بحث هســته ای آنچه که مهم است 
آن است که این دستاوردهای برجام حفظ شود؛ 
به هرحال برجام یک روندی دارد که تا چندین 
سال اجرای کامل آن طول می کشد. لذا طرفین 
باید احتیاط و مراقبت لازم را داشــته باشند. در 
عیــن حال،  نظارت بر اجــرای صحیح بر جام 
از جانب طــرف مقابل، یکی دیگر از مهمترین 
اقداماتی است که دستگاه دیپلماسی کشور باید 
انجام دهد که اساســا آمریکا و هم پیمانانش 
هیچگاه برای ملــت ایران قابل اعتماد نبوده و 

نیســتند. لذا مسولان ذیربط باید آماده باشند تا 
در صورت هر گونه خدعه و احیانا وضع تحریم 
های موازی به بهانه های واهی از جانب ایالات 
متحده و متحدانش، واکنش و پاســخ درخور و 
متوازنی به این دســت اقدامات احتمالی نشان 

دهند.
در زمینه های غیر هســته ای چطور؟ چه 

اقداماتی را باید دولت در نظر بگیرد؟
به طور کلی الزمات دولت در دوران پسا برجام با 
توحه به دستاوردهای خود برجام تنظیم خواهد 
شد. اولین مورد آن است که روند بهبود سیاست 
خارجه کشورمان که ناکنون با صبر و شکیبایی 
پیگیری شده اســت، ادامه یابد. از سوی دیگر 
یکی از مهمترین دستاوردهای برجام در حوزه 
اقتصادی است که البته بیشترین انتظار مردم نیز 
در همین حوزه است. در همین زمان، ممنوعیت 
سرمایه گذاری 

در ایران، همچنین انتقال تکنولوژی و مدیریت 
نوین به کشــورمان، برداشته می شود و شرایط 
برای احیای اقتصاد و صنعت فراهم می شــود 
که ســرآغاز فعالیت تولیدی و رقابت در عرصه 
اقتصاد اســت. با اعلام اجرائی شــدن برجام، 
نه تنها تحریم های اقتصادی، بلکه مهم تر از آن، 
تحریم های سیاسی برطرف خواهند شد و این 
بدان معناست که رفت وآمدها بین ایران و جامعه 
جهانی در ســطوح بالا از سر گرفته می شود. از 
سال 13۸4 رفت و آمدهای دیپلماتیک بین ایران 
و غرب به دلیل تحریم های سیاسی رسمی و غیر 
رسمی تعطیل شده بود و سطح همکاری ها به 
حداقل رسیده بود؛ ولی اینک بسیاری از رؤسای 
کشورها که در انتظار برداشته شدن تحریم های 
سیاســی بودند، داوطلبانه برای ســفر به ایران 
اعلام آمادگــی می کنند که حاصل آن باروری 
اقتصادی و صنعتی و فعالیت بیشــتر سیاســی 
بین المللــی ایران خواهد بــود. از همین  منظر 
نقش ایران در تحولات سیاسی سوریه و دیگر 

کشورهای منطقه می تواند افزایش یابد و ایران 
به بازیگر اصلی در خاورمیانه تبدیل شود.

مراقبت از دستاوردهای اقتصادی برجام به 
چه صورت باید ادامه یابد؟

نکتــه مهمی کــه نباید فراموش شــود توجه 
توســعه درون زا، در دوران پسا برجام است که 
زمینه بــرای حضور جدی ایــران در بازارهای 
 جهانی فراهم شده، و محدودیت های ناشی از 
تحریم های ناعادلانه دیگر وجود ندارد. هرچند 
که ارتباط با شــبکه جهانــی، در دوران کنونی 
لازمه رشد اقتصادی اســت اما ظرفیت اصلی 
پیشرفت در داخل کشــور و در دستان توانمند 
جوانان و دانشمندان ایرانی قرار دارد که ظرفیتی 
بی بدیل را در اختیار مســولان قرار داده است. 
اجرایی شدن اقتصاد پسا برجامی به دور از شعار 
و هیاهوهای سیاســی، تقویت زیر ساخت های 
توسعه اقتصادی ایران، همگرایی و هم افزایی 
بخش های مختلف برای دســتیابی به اهداف 
توســعه ای، باور به توان و استعدادهای داخلی 
و حذف زمینه های رانت بــرای برخی افراد و 

گروه ها می توانــد منجر به انقلابی در عرصه 
اقتصاد کشور شده و از این طریق بخش هایی از 
مشکلات و نابسامانی های اقتصادی قابل حل 
و فصل است و ملت ایران حلاوت این پیروزی 
را بیش از پیش در کام خود احساس خواهد کرد.
فکر می کنید برجام تاثیر خود را در حوزه 

سیاست داخله نیز بگذارد؟
برخی در ایران نمی خواســتند کاســتی های 
دولت های نهم و دهم در اداره کشور و به ویژه 
در سیاســت خارجی، اقتصاد و صنعت هویدا 
شــود و اینکه چگونه با برداشــت ناصواب و 
استراتژی نادرست، کشور را به شورای امنیت 
سازمان ملل سپردند و با گرفتن قطع نامه های 
لازم الاجرا، ایران را با تحریم های سیاســی 
،بین المللی و تحریم های اقتصادی- صنعتی 
گرفتار کردند؛ درحالی که راه صنعت هسته ای 
لزوما از مســیر تقابل و درگیری نمی گذشت. 
طبیعی است که در مسیر رسیدن به توافق و 
تصویب آن در سازوکارهای اداری کشورمان 

به اختلافاتی بر بخوریم که البته همه شــاهد 
شدیدترین وجه آن بودیم. اما حالا به تصریح 
مقام معظم رهبری و حتی ائمه جمعه، پرونده 
برجام دیگر بسته شــده است و همه باید در 
کنار هم برای بازدهی هرچه بیشتر این توافق 
میمون هســته ای بکوشــیم. به نظرم بحث 
برجام داخلی که توســط رئیس جمهوری نیز 

مطرح شد، از همین قضیه روایت دارد.
درباره بعدی کــه مطرح اســت   بحث 

 تحریم های جدید کنگره آمریکاست؛ آیا 
این مورد نقض برجام و ریشــه به تیشه 

توافق هسته ای نیست؟
در درجه اول به یاد داشــته باشیم که برجام 
در مورد مســائل هسته ای اســت. از همان 
ابتدای امر خود ایران همواره مدعی بوده تنها 
موضوع هسته ای باید در دستور کار قرار گیرد 
و دیگر موضوعات مورد اشاره نباشد. معنایش 
این اســت که ما از همان ابتدا تاکید کردیم 
موضوعاتی مانند تروریســم و حقوق بشــر 
و امثالهم نباید در مذاکرات هســته ای مورد 
اشــاره قرار گیرد. این محوری دو طرفه بوده 
که هم به سود ماست و هم حالا می تواند به 
ضررمان تمام شود. در نتیجه شما می بینید 
در مصوبه ای که رئیس جمهور آمریکا آن را 
امضا کرده ارتباطی با مذاکرات هســته ای و 
مسائل هسته ای وجود ندارد. این راهی است 
که خودمان انتخــاب کردیم. وقتی خودمان 
مدام تاکید کردیم فقط باید موضوعات هسته 
ای طرح شــود، حالا هم نمی توانیم بگوییم 
مسئله ای غیر مرتبط با هسته ای در کنگره 

آمریکا به برجام ضربه زده است.
نظرات متفاوتی بر ســر نقض یا عدم 
نقض برجام صورت گرفته است. اگر از 
منظر حقوقی این ماجرا را مورد بررسی 
قرار دهیم به نظر شــما از دیدگاه حقوق 
بین الملل این مصوبــه برجام را نقض 

کرده است یا خیر؟
من در این مدت تحلیل ها و متون مختلف و 
فراوانی از سوی کارشناسان حقوق بین الملل 
در سراســر دنیا خوانده ام و عموم آنها تاکید 
کرده اند برجام نقض نشــده است. استدلال 
این متون هم این بوده که موضوع تروریسم 
مسئله جدایی است و ربطی به برجام و مسئله 
هسته ای ندارد. البته من هم موافقم که این 
موضوع قابل تامل اســت و نباید به سادگی 
از کنارش رد شــد و حتمــا واکنش هایی در 
مقابل مصوبه کنگره آمریکا باید در دستور کار 
قــرار داد. میلیاردها دلاری که در زمان آقای 
احمدی نژاد به بانک های آمریکا برده شــده 
را می خواهند به دلایــل واهی بین گروگان 
های ســفارت آمریکا در تهران پخش کنند و 
این حتما از سوی ایران مورد قبول نیست. به 
هر حال نوع نگاه آمریکا و کنگره این کشــور 
باعث می شود به ایران به عنوان یک تهدید 
برای صلح و امنیت بین الملل نگریسته شود 
این موضوعی است که قطعا ما با آن مخالفیم.

علی خرم در گفت و گو با تدبیر تازه:

بیشترین انتظار مردم 
از برجام درحوزه اقتصاد است

  عربستان چهار دهه نان دشمنی ایران و آمریکا را خورده است

  ایران به بازیگر اصلی در خاورمیانه تبدیل می شود

یادداشت

چرایی پریشانی 
در جبهه اصولگرایان 

 دیر مدتی است که التهاب در صف اصولگرایان،  
آنــان را تــا مرز بحــران نزدیک کرده اســت. 
کم  حوصلگــی در تحمل رقیبان تا حیاط خلوت 
ایشان هم دامن گسترده است. اکنون به سختی 
می توان شــماری از اصولگرایان استخوان دار را 
هنوز با همیــن نام خواند. واقعی تر آن اســت 
کــه بگوییم انشــعابی جدی میــان طیف های 
اصولگرا رخ داده اســت؛ شماری بر رویکردهای 
اصیــل خودباقیمانده انــد ؛ اما بخــش دیگر در 
تشــخیص سیاسی برخاســته از تحلیل واقعی 
اوضاع و تعریف تازه از اصولگرایی، سرســختی 
نشــان می دهند. آنان نومیدانه سال های طلایی 
اما ســپری شــده خود را جســتجو می کنند؛ 
ســال هایی که در غیبت رقیبــان قدر،جملگی 
قــدرت را در اختیــار داشــتند. ایــن طیــف 
اصــرار دارد که بازهم می توان بــا تکیه بر ابزار 
 تجربه شــده، قدرت را در انحصار نگه داشــت. 
اگر  شماری از اصولگرایان واقع گرا را از متحدان 
سابقشــان جدا کنیم، آنچه می ماند طیف هایی 
هســتند که از یکســو نمی خواهند به تغییرات 
تن دهند و از ســوی دیگر بــرای بقا، همچنان 
به ابزار کهنه و بســا تاریخ مصرف گذشته تکیه 
دارنــد. درواقع دلیــل ناتوانــی اصولگرایان در 
 گذر از بحــران کنونی همین دو عامل اســت. 
مقاومــت در برابــر تغییــرات، ناشــی عوامل 
متعــدد و همپوشــاننده ای اســت که ســبب 
می شــود “اصولگرایــان ارتدوکس« قــادر به 
هضــم تغییرات زمانــه و اوضاع نباشــند. این 
 عوامــل را می توان در مــوارد زیر خلاصه کرد؛
الف؛ فقدان توانایی در تولید فکر و ایده هایی که 
قادر به تشــخیص سیاسی مناسب برای تعیین 
 استراتژی کارامد مقابل جریان های رقیب باشد. 
ب؛ نبــود شــجاعت نقــد گذشــته و انعطاف 
پذیری برای قبول اشــتباهات اســتراتژیک در 
 هنگامی که همه، قدرت را در اختیار داشــتند.
ج؛ اصرار بر اســتراتژی های احساساتی و دست 
زدن بــه اقدام های عجولانــه و افراطی که در 
 بسیاری مواقع، با واقعیت های جاری بیگانه است.
 د؛ در بیان اهداف سیاسی و فرهنگی کم سلیقه اند.

ه؛ در اعــلام مواضــع با هدف پیــروزی صرف 
بــر رقیبــان داخلــی امــا بی توجه بــه منافع 
 ملــی و بالتبع امنیــت ملی بی پروا هســتند.
و؛ نداشــتن راه حل های معلوم برای برون رفت 
کشــور از مشــکلات در چارچوب آرمانگرایی 
بی شــکل. ایــن وضع بــه گونه ای اســت که 
آنــان را میــان اپوزیســیون سیاســی بودن و 
 جماعت فاقد سیاست، ســرگردان کرده است. 
ز؛ حفظ دیدگاه تنگ نظرانه، تا آنجا که حتی آنان 
را نه تنها در تأثیر گذاری بر افکار هواداران خود، 
 بلکه محاســبات رقیبان ناکارامد کرده اســت.

مروری بر آنچه در جبهه اصولگرایان می گذرد، 
نشــان از بی تصمیمــی در جناحــی دارد که 
می خواهد بدون هدف معلوم، آمادگی پر شــور 
خــود را برای کنترل تغییــرات اجتناب ناپذیر 
به رخ کشــد. ممکن اســت برخی اخبار درباره 
بحــران هویت در صــف اصولگرایــان تابعی از 
عملیات روانی باشــد ولی آنچه معلوم و واقعی 
اســت، فرسایش جریانی اســت که به ویژه در 
هشت سال دولت های نهم و دهم بر همه ارکان 
قدرت سایه داشــت؛ اکنون نیز نمی خواهد تن 
بــه تغییراتی دهد که زمانه و اوضاع بر ســپهر 
سیاسی کشور تحمیل کرده است. آیا این جریان 
همچنــان می تواند با کمــک ابزارهای قدیمی، 
به جــای حل مســاله به پاک کــردن صورت 
مســاله اکتفا کند؟ آیا فرصت دارد که به جای 
 مدیریت اوضاع باز به کنترل آن بســنده کند؟
ســؤال کلیدی تر اینکه آیا باید رقیبان از وضع 
جاری در صف اصولگرایان خشنود باشند؟ برای 
رفع بحران در این صف، بخشی از راه حل باشند 

و یا بخشی از مساله؟

جلال خوش چهره

گفت و گو: جاوید رسمتی
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سال اول 
 شماره دوم

اقتصادی

پسابرجام، پســاتحریم،  عباراتی هستند که در 
مدت زمان کوتاهی، تمام رســانه های داخلی و 
گوش هر شــنوده  و یا خواننده اخبار روز ایران را 
تسخیر کرده است و این شاید برای اولین بار وارد 
دایره لغات فرهنگســتان فارسی و یا اقتصادی 
کشــور شده است. راســتی چرا پسابرجام و چرا 
پساتحریم؟ آغاز اولین تحریم ها چه تاثیراتی بر 
اقتصاد، سیاست، اجتماع و روابط بین الملل ایران 
گذاشته است؟ آغاز اولین تحریم ها در چه سالی 

اتفاق افتاد؟
آیا شــاخصه  رشد اقتصادی کشــور که همگان 
به درســتی به عنوان یک پدیــده نوظهور از آن 
یاد می کنند، نمی توانســت در یک روند منطقی 
در اولین ســال های آغاز تحریم ها یک تدبیر و 
منطق و از طریق یک هم اندیشی و خرد جمعی 
و به دور از هر گونه فضای یک بعدی سیاســی 
و جناحی ثبت گردد؟ که تا امروز با گذشــت 1۲ 
سال، انتظار یک رشد اقتصادی۶ درصد خبر داده 

شده اکونومیستی نباشیم.
هر ســاله در ایامی مشــخص، ســاعات کشور 
یک ســاعت جابه جا می شود و در اصطلاح یک 
ساعت جلو و یا یک ساعت عقب تنظیم و اعلام 
عمومی می شود، به نظر امروز نیز ساعت اقتصاد 
ایران 1۲ سال به عقب رانده شده تا همان روند 
را ادامه دهد، اما باید به فال نیک گرفت، هرچند 
کــه زمان، هزینه و کیفیت بســیار زیادی را در 
حوزه های سیاســت و اقتصاد به هدر داده ایم، اما 
بایــد با تزریق امید در جامعه و مدیریت اقشــار 
متوســط و رو به پایین جامعه، خــود را بازیابی 
کنیم و با کنار گذاشتن روش های آزمون و خطا 
در مدیریت نسبت به کارگیری بهترین روش ها 
که سایر کشورها در زمان قبل از توسعه یافتگی 
خود به کار گرفته اند و امروز توسعه یافته شده اند، 
الگوبرداری کنیــم و از تمام فعالیت های موجود 
از قبیل اســتفاده از تجربیات کشورهای توسعه 
یافته، خرد جمعی، نخبه گرایی، استفاده از پایش 
ســرزمینی، حذف اقتصاد خصولتــی و در یک 
برنامه مدون مدیریتی برای نســل های آینده با 
کنترل های روزمــره کیفی در تمامی زمینه های 
اقتصــادی، اجتماعی، برنامه ریــزی نماییم تا از 
حرکت یک بعدی و شتاب زده، احساسی و راندن 

منابع به یک سو جلوگیری گردد.
در همیــن زمینــه تدبیر تــازه با کارشناســان 
اقتصادی به گفت وگو پرداخته اســت تا شــاید 
در آســتانه اجرای رسمی توافقات هسته ای و با 
برداشته شدن تحریم های همه جانبه علیه ایران، 
آثار مثبــت این تحول مهم را در یک شــرایط 
منطقی تر تحلیل کنیم. مشروح این گفت وگوها 

را در ذیل می خوانیم.

بهمن آرمان:

با رفع تحریم ها تمام مشکلات 
حل نمی شود

با برداشــته شــدن تحریم ها بی شک برخی از 
مشکلات اقتصادی حل خواهد شد ولی یادآوری 
این نکته که ســاختار اداری و قوانین موجود در 
راستای حمایت از تولید و سرمایه گذاری خارجی 

فراهم نیست، ضروری است.
بهمن آرمان- کارشناس مســایل اقتصادی در 
گفت وگو با خبرنــگار تدبیر تازه در ادامه مطلب 
فــوق، اظهار داشــت: تحریم هــا و ناکارآمدی 
دولت های نهم و دهــم و هدر رفتن درآمدهای 
عظیم ارزی در آن دوران هشــت ســاله، آسیب 

فراوانی به اقتصاد ایران وارد کرد.
وی یادآور شد: ما دورانی در اقتصاد خود داشتیم 
که تحریمی، منهــای تحریم های خاص امریکا 
نداشــتیم، ولی در آن دوران هــم اتفاق ویژه و 

چشم گیری رخ نداد.

آرمــان تصریح کــرد: مردم عادی با پشــتوانه 
اطلاعاتی که از رســانه های عمدتــا مخالف با 
دولت به دســت آوردند، فکر می کنند که با رفع 
اقتصادی کشــور،  تحریم ها عمده مشــکلات 
از جمله پایین بودن نســبت ســرمایه گذاری به 
تولید داخلی در نتیجــه بیکاری به ویژه در میان 

فارغ التحصیلان حل خواهد شد.
وی با تاکید بر حل برخی از مشــکلات پس از 
تحریم، تصریح کرد: بی شک برخی از مشکلات 
اقتصادی حل خواهد شد ولی یادآوری این نکته 
که ســاختار اداری و قوانین موجود در راســتای 
حمایت از تولید و ســرمایه گذاری خارجی فراهم 

نیست، ضروری است.
این کارشــناس مســایل اقتصــادی، ادامه داد: 
بنابراین باید به موازات برداشته شدن تحریم ها، 
اصلاحات ساختاری عمیقی در اقتصاد ایران به 

وجود آید.
آرمان بــا یادآوری ضعف در ســه بخش نفت، 
نیرو و اقتصاد، گفــت: به طور مثال، وزارت نفت 
نــه تنها موافــق به اصلاح قیمــت گاز طبیعی 
خوراك پتروشــیمی ها نیست، بلکه عنوان کرده 
که ورودی درآمدهای ارزی به صندوق توســعه 

ملی باید به صورت شناور درآید.
این کارشناس مســایل اقتصادی به خبرنگار ما 
گفت: قوانین جذب ســرمایه گذاری خارجی در 
ایــران برای ســرمایه گذاران خارجی از جذابیت 

کافی برخوردار نیست.

وی تاکید کرد: با این شرایط تصور نمی کنم که 
تغییرات چندانی پس از لغو تحریم ها به وجود آید، 
مگر اینکه دولت دســت به ترمیم کابینه بزند و 
آن دســته  از وزرای اقتصــادی را که از توانایی 
علمی و اجرایی کافی برخوردار نیســتند با افراد 

متعهد به فرآیند توسعه جایگزین کند.
وی در پایــان گفت: بنابراین قــوه مجریه اگر 
می خواهد بر بحران رکــود اقتصادی غلبه کند 
و از فرصت ایجاد شــده برای ایران در راستای 
توسعه کشور اســتفاده کند، پیشنهاد می کنم در 

ساختار دولت بازبینی جدی به عمل آورد.

مهدی پازوکی :

والفجر  تحریم هــا،  پایــان 
اقتصاد ایران

اکنون که در آستانه دوران پساتحریم قرار داریم 

و نقطه شروع اســت، می توان با استفاده از این 
امتیاز سیاســت معامله برد-برد با جهان غرب، 
فناوری بالا را به داخل مرزهای خود منتقل کرد 
تا با افزایش درآمد ملی، درآمد سرانه و رفاه ملی 

را هم زمان به دست آورد.
مهدی پازوکی، کارشناس مسایل اقتصادی، در 
گفت وگــو با خبرنگار تدبیر تازه، اظهار داشــت: 
مشــکلات اقتصــادی ایــران نه بــا مذاکرات 
هســته ای و نه با توافقی که صورت گرفته حل 
می شود، بلکه مشکلات ما ساختاری است و نیاز 

به اصلاح ساختار اقتصادی دارد.
وی گفت: اگر مشــکلات ایران 1۰۰ باشد، ۲۰ 
درصــد آن بــه تحریم ها باز می گــردد و اصل 
مشــکلات به سیســتم مدیریتی کشور مربوط 

است. 
پازوکی تصریح کرد: اولین قدم در راه رسیدن به 
اصلاحات، شــفافیت است و دولت باید شفافیت 

را در راس برنامه های خود قرار دهد.
وی با تاکید بر استفاده از سیاست های خردمندانه 
در چارچوب روش های کارشناسی و علمی برای 
اداره کشــور گفت: ایران بر اساس سیاست های 
برنامه ششــم توســعه باید نرخ رشــد هشــت 
درصــدی را تجربه کند که در این زمینه به یک 
هزار میلیارد دلار پول برای ســرمایه گذاری نیاز 

دارد.
این کارشــناس مســایل اقتصادی با اشاره به 
معاملــه برد-برد بــا جهان غــرب، تاکید کرد: 

فراموش نکنیم تاکید بر معامله برد-برد با جهان 
غرب، به این معنی نیست که ایران بدون در نظر 
گرفتن منافع ملی خود تن به هر معامله ای بدهد 
و واقعا اگر دولت یازدهم قصد توسعه اقتصادی 
را در دوره پســاتحریم دارد و می خواهد اقتصاد 
کشور را به مسیر اصلی خود بازگرداند، باید زمینه 
افزایش تولید ملی را که یکی از شــاخص های 

اصلی توسعه ملی است، فراهم کند.
وی گفت: باید با اســتفاده از امتیاز ارتباط دوران 
پســاتحریم و معامله برد-برد اقتصادی با جهان 
غرب، زمینه ورود فناوری و بالا بردن بهره وری 
در صنعــت را فراهم کنیــم؛ زیــرا در اقتصاد 
امروزی، بهره وری به عنوان سرمایه ای غیرقابل 
انکار مطرح است و نباید فراموش کنیم در برنامه 
ششم باید نزدیک به 4۰ درصد از توسعه اقتصاد 

ایران از طریق بالابردن بهره وری حاصل شود.
پازوکی خاطرنشان کرد: با توجه به این که دولت 
تدبیر و امید امروز که افق های تازه ای از ارتباطات 
اقتصادی با جهان خارج پدیدار شــده اســت، با 
در نظر گرفته منافع ملی کشــورمان، اجازه ورود 
از طریق سرمایه گذاری های خارجی  به فناوری 
به ویژه از کشــورهای غربی و توسعه یافته مثل 

اتحادیه اروپا، ژاپن و امریکا را فراهم کند.

حسن سبحانی:

نباید انتظار ارزان شدن کالاها 
را داشت

رفــع تحریم ها تا حدودی روابــط خارجی بین 
ایران و ســایر کشــورها را تســهیل می کند و 
امکانــات صــادرات و واردات و تامین نیازهای 

سرمایه ای کشور را تا حدودی ممکن می سازد.
حسن سبحانی، کارشناس مسایل اقتصادی در 
گفت وگو با خبرنگار تدبیر تازه، اظهار داشــت: 
برخــی از تحریم هایی که متوجه کشــور بوده 
برطرف شــده یا درحال برطرف شــدن است و 

باید دو نکته را در این مهم مورد توجه داشت.
وی افــزود: روابــط خارجی اقتصــاد ایران و 
ســرمایه گذاری احتمالی کشورهای خارجی در 
داخل کشــور از مهم ترین عوامل مورد توجه و 

بحث در این زمینه است.
سبحانی تصریح کرد: رفع تحریم ها تا حدودی 
روابط خارجی بین ایران و ســایر کشــورها را 
تســهیل می کند و امکانات صادرات و واردات و 
تامین نیازهای ســرمایه ای کشور را تا حدودی 

ممکن می سازد.
این کارشــناس مســایل اقتصادی، ادامه داد: 
بنابرایــن بــرای اقدامــات زودگــذری که در 
پســاتحریم شــاهد آن هســتیم، بهبود روابط 
خارحی ایران با ســایر کشــورها اســت که در 

کوتاه مدت  اثر  آن نمایان است.
وی با اشــاره به فراهم نمــودن عوامل متعدد 
بــرای حضور ســرمایه گذاران خارجی در داخل 
کشور، گفت: با برطرف شــدن تحریم ، اوضاع 
اندکی بــرای ورود ســرمایه گذاران خارجی به 
داخل کشور بهتر می شود و باید در همین راستا  
اقداماتی جهــت تامین امنیت ســرمایه گذاری 

ایجاد نماییم. 
به گفته سبحانی، رفع تحریم ها بر زندگی عادی 
مــردم تاثیر چندانی ندارد و قاعدتانباید در کمتر 
از یکی دو سال، انتظار یک اتفاق مهم را داشت.
وی افزود: البته فعالیت هایی که به طور مستقیم 
به واسطه تحریم ها بسته شده بودند، بعد از رفع 

تحریم ها به فعالیت خود ادامه خواهند داد.
این کارشناس مســایل اقتصادی، خاطر نشان 
کــرد: با رفع تحریم ها ممکن اســت 1۰ تا 15 
قلم کالا که واردات آنها با مشــکل روبه رو بوده 
است، کمی ارزان تر شود؛ آن هم به دلیل عرضه 

زیاد خواهد بود.
وی تاکید داشت: طی دو سال اخیر که تحریم ها 
وجود داشــت، دولت اعلام کرد نرخ رشد تورم 
را از 35 درصد به 1۲ درصد رســانده اســت و 
این کاهش درزمان تحریم ها رخ داد؛ در نتیجه 
قیمت ها تابع مســایل دیگری هستند و تحریم 
نقــش خیلی موثری در ارزان شــدن کالاها در 

داخل کشور ندارد.

بهنام ملکی :

دولت  تصدی گــری  کاهش 
عامل موفقیت در پساتحریم

پایان یافتن تحریم ها یک فرصتی اســت که 
دولت بنای جدیدی برای ساختاری اقتصادی 

کشور بنا کند.
بهنام ملکی، کارشناس مسایل اقتصادی، در 
گفت وگو با خبرنگار ما تصریح کرد: اگر دولت 
لغو تحریم ها را در خدمت پیشــرفت و رونق 
اقتصادی، انتقال تکنولــوژی و تولیدات قرار 
دهد، به طور حتم می توانــد تاثیرات مثبت و 
خوبی داشته باشد، اما اگر در لغو تحریم ها فقط 
بحث گشایش مالی و منافع کوتاه مدت مورد 
توجه قرار گیرد، برداشــته شدن محدودیت ها 

نتیجه معکوس خواهد داشت.
وی گفت: این که برخی معتقدند که با از بین 
رفتن تحریم ها وضع اقتصادی بهبود می یابد، 
دقیق نیست، چرا که این موضوع مستلزم این 
است که دولت خود را کوچک و هوشمند کند 
و سیاست گذاری شفاف غیر فساد آور و بدون 

رانت را داشته باشد.
ملکی ادامه داد: اگر به این موارد توجه نشود، 
شــاید در کوتاه مدت سودهای زودگذر و رفاه 
کاذب، عایــد کشــور کند امــا در بلندمدت، 

تخریب بنیان های اقتصادی را در پی دارد.
اقتصــادی خاطر  این کارشــناس مســایل 
نشــان کرد: در شــرایط لغو تحریم ها نیاز به 
بایســته هایی اســت؛ بر همین اســاس باید 
مجلــس قوانینی تصویب کند که کشــور به 

جولان گاه کالاهای وارداتی، تبدیل نشود.
وی درخصوص جذب سرمایه گذاری خارجی 
بعد از لغــو تحریم ها گفــت: هرچه میزان 
مشوق های سرمایه گذاری در کشوری بیشتر 
باشد، ســرمایه گذاران بیشتری به آن کشور 
ورود پیــدا می کنــن، در نتیجــه مهم ترین 
ایجاد  ســرمایه گذاران،  ورود  بــرای  عامل 
جذابیت های بیشتر اســت. ملکی افزود: در 
داخل کشــور ظرفیت های مناســبی برای 
سرمایه گذاری وجود دارد که ما باید بتوانیم با 
تسهیلات بیشتر، توان جذب سرمایه گذاران 
خارجی به ویــژه در زمینه های تک و مدرن 
را داشــته باشــیم؛ زیرا این گونه فعالیت ها 
علاوه بــر ورود فناوری به داخل کشــور، 
زمینه جذب نیروی کار را نیز فراهم می کند 
و اشــتغال زایی را افزایــش خواهد داد.وی 
تصریح کرد: با برداشــتن تحریم ها، هزینه 
مبادله بــا جهان خارج کاهش و شــفافیت 
در اقتصاد افزایــش خواهد یافت و موقعیت 
مطلوبی برای اســتفاده راحت تر از دانش و 
تکنولوژی دیگران، فراهم خواهد شــد.این 
کارشــناس مســایل اقتصادی، با اشاره به 
اینکه افزایش درآمــد ارزی به معنای آورده 
ارزی بیشــتر برای دولت اســت، گفت: این 
افزایش درآمد بر روی تولید ناخالص داخلی 
ایران اثر مثبت داشته و ظرفیت های تولیدی 
فروش و ســرمایه گذاری را افزایش خواهد 
اینکه مبادلات کشــور راحت تر  داد، ضمن 
شــده و ظرفیت های ایجاد شــده در جهت 
توســعه و تولید، به ویژه تولیدات دانش بنیان 

و صنعت به کار گرفته خواهد شد.

در گفت وگوی »تدبیر تازه«  با اقتصاددانان  تشریح شد

تدابیرتازه  
لازمه اقتصاد 

درپسابرجام

ثروت 62 نفر 

اندازه نصف 

جمعیت جهان

ثروت ۶۲ میلیاردر جهان به اندازه نصف دارایی جمعیت دنیا است.
ارزش خالص دارایی ثروتمندان در 5 سال اخیر از سال ۲۰1۰ تا سال 
۲۰15  محاســبه و مشخص شده است ثروت 3۸۸ نفر به اندازه کل 
دارایی نصف جمعیت جهان اســت.یک درصد از قشر بالای جامعه 
از جمع دارایی بقیه بیشــتر ثروت دارند. آکسفام گزارش خود را در 

داووس ارائه داد. ۶۲ میلیاردر جهان ثروت خالصشــان بیش از 5۰۰ 
میلیارد دلار از سال ۲۰1۰ تا سال ۲۰15 افزایش یافته است. درحالی 
که 3.۶ میلیون نفر، یعنی نیمی از قشــر کم درآمد دنیا حدود 1۰۰۰ 

میلیارد دلار از دست دادند.
فاصله ثروت میان پولدار ها و فقرا بســیار افزایش یافته و قشر فقیر 

جامعــه افرادی با درآمد کمتر از روزانــه 1.۹۰ دلار زندگی می 
کنند.آکســفام می گوید:» اقتصاد جهانی تلاشی برای بهبود شرایط 

افراد فقیر انجام نمی دهد.«
 حدود ۷1 درصد جمعیت جهان دارای درآمد کمی هستند و با روزانه 

کمتر از 1۰ دلار زندگی می کنند.
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سال اول 
 شماره دوم

فناوری

زلزله
 در 
توئیتر !

جک دورسی،مؤســس توئیتر که اخیراً با سمت مدیر اجرایی)به صورت 
دائم( به این کمپانی بازگشته، زلزله ای بزرگ به راه انداخت.چندی پیش 
وی با ارسالی توئیتی، خبر ترك کمپانی توسط مدیران بخش مهندسی، 

بخش محصولات، بخش رسانه و بخش منابع انسانی را اعلام کرد.
بر این اســاس کوین ویل، مدیر بخــش محصولات، الکس روتر مدیر 

بخش مهندســی و کتی یاکوب اســتانتون مدیر رسانه ای توئیتر از این 
کمپانی را ترك می کنند.

دورســی در توئیت خود اشــاره کرده که به دلیل شایعات رسانه ای این 
 Vine خبر را منتشــر می کنــد چراکه برخی خبر اخراج مدیــر کمپانی
)زیرمجموعه توئیتر( را نیز داده بودند که ظاهراً درست نیست اما رفتن 

اسکیپ شیپر قائم مقام منابع انسانی توئیتر قطعی شده است.
به گفته دورســی، قرار اســت آدام باین )با سمت COO( مسئول تیم 
درآمدزایی از محصولات باشــد و از سوی دیگر آدام مسینجر )با سمت 
فعلی CTO( مدیر بخش مهندســی در کنــار طراحی و تحقیق روی 

محصولات مصرفی توئیترباشد.

تازه ها

بهترین لپ تاپ های سال ۲۰۱۶
بهترین لــپ تاپ های ســال ۲۰1۶ از نظر ویژگی، 
عملکرد و قیمت، بررســی و جمع آوری شــده اند.از 
قدرت عملکرد سیســتم گرفته تا صفحه نمایشگر و 
طراحی با شــکوه آنها، همگی در این مقاله گنجانده 
شــده اند. گزینه های مقرون به صرفه که بدون نیاز 
به صرف هزینه ی زیاد، پایه ای ترین نیاز های شما 

را برآورده می کنند.
۱- سرفیس بوک مایکروسافت

قطعــاً یکــی از بهترین های حال حاضر بازار اســت 
که هیبریدی تعریف شده اســت و چندمنظوره از آن 
می توان استفاده کرد. بر اساس اخبار فناوری ؛گفتنی 
اســت سرعت و پرفورمنس آن دو برابر مک بوك پرو 

اپل است و قیمت آن از 14۹۹ دلار شروع می شود.
۲-مک بوک ایر اپل

عمــر باطری بســیار بالایــی دارد و هنــوز یکی از 
بهترین های بازار اســت.قیمت آن از ۸۹۹ دلار شروع 

می شود.
۳-کروم بوک توشیبا

قیمت بســیار پایین )۲5۰ دلار( و طراحی زیبا با عمر 
باطری قابل قبول.
۴-لنوو تینک پد

قدرتمند در کنار ده ها پورت تعبیه شــده برای کاربران 
حرفــه ای در محیط های تجاری. لنــوو این مدل را 
اولترابوك نامیده است. قیمت ۸1۸ دلار به بالا است.

۵-مک بوک جدید

 USB-C جدیدترین مک بــوك اپل مجهز به پورت
که ســبک، قدرتمند با عمر باطری بسیار بالا است. 

قیمت : 1۲۶۹ دلار.
Asus’ ROG G7۵۱JT-۶

یکی از بهترین لپ تاپ های مخصوص گیم موجود در 
بازار است که گرافیک، قطعات پرقدرت و پرفورمنس 
عالی را یدك می کشــد. قیمت از 15۰۰ دلار شروع 

می شود.

برترین 

گوشی های 

هوشمند

20162016

گوشــی های فــوق العاده 
ی ۲۰۱۶ در راه هســتند و 
برخی از آنهــا کاملا ارزش 
آن را دارند کــه منتظر آنها 
نوشــتار  این  در  بمانیــم. 
بهترین  از  لیســت   یــک 
گوشــی هــای اندرویدی، 
آیفــون، وینــدوز موبایل و 
مدل های دیگر در برند های 
سونی،  اپل،  سامســونگ، 
HTC، LG و ســایر تولیــد 
کنندگان بزرگ را در ســال 

۲۰۱۶ را معرفی می کنیم.

اپل آیفون 7 پلاس
آیفــون ۷ پــلاس، بهترین نســخه   اپــل 

 آیفون های تولید خواهد بود.
 اپــل آیفون ۷ پــلاس، بهترین نســخه ی 
آیفون های تولید شــده خواهد بود. آیفون ۷ 
پلاس با آلیاژ بدنه ی تقویت شــده، تراشــه 
رم ۲  و   M1۰ پردازنــده ی A1۰، کمــک 
گیگابایتــی عرضه می شــود. احتمالا اندازه 
نمایشــگر آیفون ۷ پلاس بزرگتر شــده و به 
5.۷ اینچ برســد اما انــدازه ی کلی آیفون ۷ 
پلاس بزرگتر نخواهد شد. بنابراین می توان 
نتیجه گرفت که نمایشــگر این گوشــی ها 
لبه های کناری دســتگاه را نیز در بر خواهد 
گرفت. البته امیدواریم که رزولوشــن تصویر 

بالایی داشته باشد.

نکسوس۶ گوگل
بهره مندی از تراشــهی اســنپ دراگون ۸۲۰، 
این گوشــی را قدرتمند تر کرده است.شــایعات 
 حول نکســوس ۶ خیلی زود منتشــر شده اند، 
گوشــه ای از آن بدین شرح اســت: تولید این 
گوشی هوشمند را شرکت هوآوی در دست دارد. 
بهره مندی از تراشــه ی اســنپ دراگون ۸۲۰، 
این گوشــی را قدرتمند تر کرده اســت. قابلیت 
 شــارژ ســریع 3.۰ و بهره وری موثــر انرژی را
می توان از ویژگی های دیگر نکســوس ۶ نام 
برد. علاوه بر تمام موارد ذکر شده، این گوشی ها 
سیستم عامل اندروید N را پشتیبانی می کنند و 
احتمالا در ماه اکتبر آماده می شوند. این فبلت با 
نمایشگر بزرگ پورت USB مدل C را در گوشی 

های اندرویدی پشتیبانی می کند.

HTC One M۱۰
با اینکه شــاهد عرضه ی HTC One M۹ در 
ماه اکتبر بوده ایم، اما انتظار داریم که شــرکت 
 HTC One از گوشــی جدید خود با نام HTC
M1۰، در کنفرانــس جهانــی موبایــل در ماه 
مارس ۲۰1۶ رونمایی کند.این شرکت معمولا 
گوشــی های تولید خود را در کنفرانس جهانی 
موبایل به نمایش می گذارد و این بار سخنگوی 
شــرکت، خانم شــر ونگ وعده داده است که 
نوآوری و طراحی های چشمگیری را در گوشی 
 پرچمدار HTC خواهیم دید. تنها مساله ای که 
گوشــی هــای HTC را از رقبایش عقب می 
اندازد، نمایشــگر های آن هستند. گوشی های 
M۹، به جای نمایشــگرهای کــواد اچ دی، از 

رزولوشن فول اچ دی بهره مند می شوند.

G۵ ال جی
از زمان عرضــه ی ال جی G4 زمان زیادی 
نگذشته است، با اینحال ال جی G5 تا پایان 
بهار ۲۰1۶ آماده فــروش خواهد بود.از زمان 
عرضــه  ال جی G4 زمان زیادی نگذشــته 
اســت، با اینحال ال جی G5 تــا پایان بهار 
۲۰1۶ آماده ی فروش خواهد بود. اطلاعات 
موجود از گوشی پرچمدار بعدی ال جی بسیار 
اندك اســت. شــایعات بر این مبناست که 
شــرکت ال جی برای تعبیه ی اســکنر های 
آیریس در گوشی های ال جی G5 با شرکت 
Irience همکاری می کند. این مساله کمی 
شگفت انگیز اســت چرا که گوشی های ال 
جی G4 حتی از ویژگی اســکنر اثر انگشت 

برخوردار نیستند.

Xperia Z۶ سونی
سال ۲۰15 برای سونی در بازار گوشی های 
هوشمند، سال خوبی نبوده است. و حالا این 
 Xperia Z5 شرکت باید امیدهای خود را از
به Xperia Z۶ منتقل کند.سال ۲۰15 برای 
ســونی در بازار گوشــی های هوشمند، سال 
خوبی نبوده اســت و حالا این شــرکت باید 
 Xperia به Xperia Z5 امیدهــای خود را از
Z۶ منتقــل کند. اطلاعــات کمی که از این 
گوشــی در اختیار داریم را با شما به اشتراك 
می گذاریم؛ به نظر می رســد ســونی چرخه 
ی فروش هــای ۶ ماهه ی خود را با معرفی 
Xperia Z۶ در سپتامبر ســال آینده دوباره 
آغاز می کند. گفته می شــود این گوشی ها 
ضد آب بوده و اسکنر اثر انگشت داشته باشند.

وان پلاس ۳
 وان پلاس در ســال ۲۰15 دو مدل گوشــی، با 
نام های وان پلس ۲ و وان پلاس X عرضه کرد 
و در حــال حاضر زمزمه هــای وان پلاس 3 به 
گوش می رسد.وان پلاس در سال ۲۰15 دو مدل 
گوشــی، با نام های وان پلاس ۲ و وان پلاس 
X عرضــه کرد و در حال حاضر زمزمه های وان 
پلاس 3 به گوش می رسد. تصویر زیر زاویه دید 
عکاس را نشان می دهد و احتمالا ویژگی های 
گوشی بسیار جالب تر از این عکس خواهند بود؛ 
اما اگر این تصویر حقیقت داشــته باشد، اثری از 
اسکنر اثر انگشت در دکمه ی خانه ی آن وجود 
ندارد. وان پلاس مانند سونی عمل کرده و اسکنر 
اثر انگشت را در دکمه ی پاور قرار داده است و یا 

اینکه این ویژگی را کلا حذف کرده است. 

S7 گلکسی
گلکســی S۶ یکی از محصولات فوق العاده ی 
سامســونگ محسوب می شــود. در عین حال 
ویژگی های جالب زیادی را در فبلت های گلکسی 
 S۶ اج و اج پلاس شــاهد بوده ایم.گلکسی S۶
یکی از محصولات فوق العاده ی سامســونگ 
محســوب می شود. ویژگی های جالب زیادی را 
در فبلت های گلکسی S۶ اج و اج پلاس شاهد 
بوده ایم اما سامسونگ برای معرفی محصولات 
جدید خود منتشر نمی ماند. در کنفرانس جهانی 
موبایل در ماه مارس شاهد معرفی گوشی جدید 
 S۷ و احتمالا گلکسی S۷ سامسونگ، گلکسی
اج خواهیم بود. سامسونگ های S۶ از کوالکوم 
استفاده نکردند و در عوض پردازشگر خود شرکت 

به نام Exynos جایگزین آن شد. 

Nextbit Robin
معمولا کمپیــن های کیک اســتارتر حرف 
 Nextbit Robin زیادی برای گفتن ندارند، اما
از این قاعده مستثنی است و امیدواریم محقق 
شود. این شرکت در سال ۲۰1۲ تاسیس شد.

معمولا کمپیــن های کیک اســتارتر حرف 
 Nextbit زیــادی برای گفتــن ندارند، امــا
Robin از ایــن قاعــده مســتثنی اســت و 
امیدواریم محقق شــود. این شرکت در سال 
۲۰1۲ تاسیس شد. تمام کارکنان اصلی آن از 
آغاز با اندروید همکاری نزدیک و همیشگی 
 داشــته انــد. این گوشــی مجموعــه ای از 
       ویژگی های گوشی های عرضه شده از 
 M۸ و HTC One M۸ ،نکسوس ،G1 جمله

را جمع آوری کرده است. 
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سال اول 
 شماره دوم

ترفند

فناوری

Start سریع تر لود شدن زیر منو ها در 
حتما تاکنون برای شما پیش آمده است که احتیاج به 
یک زیر فولدر از منوهای Start داشــته باشید و برای 
لود شــدن این زیر فولدر ها اندکی وقفه رو مشــاهده 
کرده باشین که این وقفه وقتی به دفعات و در روزهای 
متوالی تکرار می شود آزار دهنده میشوند. در این مقاله 
ترفنــدی را آموزش می دهیم که بــا اجرای آن می 
توانیــد تا حدود زیادی از شــر ایــن وقفه ها خلاص 
شــده و ســرعت کار با منوها و زیر منوها را افزایش 
دهید.ایــن روش در ویندوزهای اکس پی و ویســتا و 
 search ۷  کاربردی می باشد.برای شروع در قسمت
منوی استارت کلمه run را تایپ کرده و enter کنید. 
 ok را تایپ کرده و regedit.exe در پنجره باز شــده
کنیــد. User account control را هــم yes کنید.

در پنجره باز شــده از بخش سمت چپ پنجره فولدر 
های زیــر را به ترتیب باز کنید.حــالا اگر از بین زیر 
 menu Show فولدری به نام Desktop فولدرهــای
Delay وجود داشت که آن را انتخاب کنید در غیر این 
صورت روی فولدر Desktop راست کلیک کرده و از 
بخش new قســمت bit( value 3۲( DWORD را 
بســازید.با این کار یک REG_DWORD در سمت 
راست پنجره ساخته می شود که اسم پیش فرض آن 
new Value ۲# است.بر روی آن راست کلیک کرده 
و گزینه modify را انتخاب کنید.در پنجره باز شــده 
در قســمت value data عدد 1۰۰ را وارد کنید. این 
عدد میزان تاخیر را به میلــی ثانیه بیان می کند.عدد 
1۰۰ معمولا مقدار مناسبی است که برای اکثر سیستم 
ها هم امتحان شــده است. البته می توانید با تغییر آن 
کندی و تندی حرکت بین منوها را تغییر دهید . برای 
افزایش ســرعت باید این عدد را کم کرده و برای کند 
باز شــدن منوها باید عدد را افزایش دهید. در صورتی 
که عددی کمتــر از 5۰ را انتخاب کنیــد احتمالا در 

حرکت بین فولدر ها دچار مشکل خواهید شد.

ردیاب هوشمند
برنامه  یک  هوشمند  ردیاب 
کامل ردیابی هست که هم 
به صــورت آنلایــن و هم 

آفلاین کار می کنند.
برنامه  دیگــر خصوصیــت 

 NET و هم GPS این اســت که برای ردیابی هم از
دستگاه موبایل و هم GSM اپراتور استفاده می کنندو 
دقیقترین ردیابی را به ما می دهد.همچنین محدوده و 
میزان خطای ردیابی را نیز نشان می دهد برای مثال 
میزان خطای ردیابی با GPS چند متر اســت ولی در 
GSM بــا توجه به اینکه از دکل اپراتور اســتفاده می 

کنند ممکن است چند صد متر باشد.

برترین 

گوشی های 

هوشمند
گوگل در این چند سالی که از تولد آن گذشته، مراحل رشد 
و دگردیسی متعددی را پشــت سر گذاشته است. از اولین 
تجربه ی آن در گوشی G1 گرفته تا حضور در گوشی های 
هوشمند و تبلت های رنگارنگ امروزی که همه جا می توان 
نشان سبز رنگ و دوست داشتنی اندروید را مشاهده کرد. 

android-history۱ 
دوران اندروید به طور رســمی از ۲۲ اکتبر ۲۰۰۸ میلادی، 
زمانی که گوشی T-Mobile G1 در ایالات متحده عرضه 
شد، آغاز گردید. در ابتدای امر، بسیاری از قابلیت هایی که 
نمی توان اندروید را بدون آنها متصور بود در این گوشــی 
وجود نداشــت. برای نمونه می توان به فقدان صفحه کلید 
مجازی )لمسی(، قابلیت چند لمسی، برنامه های کاربردی 
حرفه ای و... اشــاره کرد، اما همین گوشی سنگ بنایی شد 
تا امروزه با اندرویدی چنین پیشرفته سروکار داشته باشیم.

android-history۲ 
گرچه این گوشی فاقد تمامی قابلیت های اندروید امروزی 
اســت، با این حال از همان روزهــا نیز کادر پایین رونده ی 
اعلانات )Notifications( را داشــته اســت. نوار وضعیت 
گوشــی G1 را می توان یکی از قابلیت های منحصر به فرد 
آن به شمار آورد، که کاربر می تواند آن را به پایین کشیده 
و از جزئیات بیشــتر اطلاع حاصل کند، این موارد عبارت 
بودند از پیامک، پســت صوتی، هشدارها و سایر اطلاعاتی 
از این قبیل. این امکان همچنان در نســخه های جدیدتر 

اندروید نیز وجود دارد.
android-history۳ 

نخســتین بروزرسانی اندروید سه ماه پس از عرضه گوشی 
G1 در فوریه ۲۰۰۹ میلادی صورت پذیرفت. نســخه 1.1 
را نمی توان به هیچ وجه محصولی نوآورانه دانســت؛ بلکه 
بیشــتر به مثابه وصله های نرم افزاری برای بهینه ســازی 
سیســتم و رفع باگ های آن بود. از طرف دیگر این نسخه 
توانایی اندروید را برای بروزرســانی بی دردســر به خوبی 
نشــان داد. همین قابلیت پیش پا افتــاده در زمان عرضه 
نســخه ی 1.1 یکی از نقاط قوت اندروید به حساب می آمد 
که تا بــه امروز نیز همچنــان ادامه دارد، چرا که ســایر 

سیستم عامل های موبایل فاقد قابلیت مشابهی بودند.
وقت دسر فرارسید: نسخه 1.5 یا »کیک یزدی«

  android-history 
بســیاری از ما اندروید 1.5 را بیشــتر بــه نام کیک یزدی 

)Cupcake( می شناسیم، سیستم عاملی که حقیقتاً نقطه ی 
عطفی در تاریخچه ی اندروید به شــمار مــی رود. در این 
نســخه برخی از قابلیت های کلیدی به اندروید افزوده شد. 
از این گذشته اندروید 1.5 اولین نسخه از این سیستم عامل 
بود که از روش نامگــذاری ویژه ی گوگل بهره مند گردید. 
از آن پــس بــود که هر بروزرســانی کلی با نــام یکی از 
شــیرینی جات )البته به ترتیب حروف الفبای لاتین( همراه 

می شد تا بر دلچسبی اندروید بیافزاید.
android-history۴ 

از جنبه های گوناگون اندروید کیک یزدی را می توان گامی 
بزرگ در جهت اصلاح و بهبود این سیستم عامل دانست. 
هم از نظر تکنیکی-فنی و هم از منظر زیبایی شناختی که 

رابط کاربری آن با تغییرات مثبتی همراه شد.
تغییرات صورت گرفته در نســخه جدیــد اندروید آنچنان 
نامحســوس بودند کــه اگر کاربر یک دســتگاه مجهز به 
اندرویــد 1.1 را به 1.5 ارتقا می داد، هیچ تغییر چشــمگیر 
خاصی را احساس نمی کرد. در حالی که همه چیز از چینش 
متون گرفته تا سایه های نوار وضعیت همه دستخوش تغییر 
 G1 و دگرگونی اساسی شده بودند. و اغلب کاربران گوشی

بدون آنکه این تغییرات را متوجه شوند، از آنها گذشتند. 
android-history۵

از ارائــه ی صفحه کلید مجازی که بگذریم، گوگل حرکت 
بــارز دیگری نیز صورت داد. مهندســان گــوگل بالاخره 
موفق شــدند اقدامات لازم برای پذیرش صفحه کلیدهای 
ثالث را میســر ســازند، قابلیتی که به کمک آن می توان 
صفحه کلیدی خارج از مورد پیش بینی شده ی سیستم عامل 
اندرویــد را فعال کــرده و به کار گرفت. مــوردی که به 
خصوص برای کاربران سایر زبان ها بسیار مورد توجه قرار 
گرفت. جالب است بدانید حتی امروزه نیز رقبای سرسختی 
چون iOS یا وینــدوز فون از چنین ویژگی مهمی بی بهره 
هستند. متاســفانه در زمان عرضه ی اندروید کیک یزدی 
صفحه کلید عرضه شــده در این سیستم عامل نسبت به 
iOS از دقت و ســرعت بسیار پایینی برخوردار بود. موردی 
که بالاخره مشارکت شرکای سخت افزاری نظیر HTC را 
طلبید و به کمک آنها این مشکل در محصولات اختصاصی 

این شرکت ها رفع گردید.
 نسخه ۱.۶ یا »پیراشکی«

گرچه اندروید 1.۶ پیراشــکی یا Donut به اندازه ی کیک 

یزدی متفاوت نبود، با این حال می توان پیراشــکی را نیز 
نســخه ای متفاوت دانست که خیلی بیشتر از آن عدد  ۰.1 
ارتقا با کیک یزدی تفاوت داشــت! در این نســخه شاهد 
بروز بهبودهای جزئی دیگری در کل پلتفرم هســتیم که 
قابلیت هــای جدیدی را برای کاربران به ارمغان آورد. البته 
بخــش بزرگی از این تغییرات مربوط به مواردی بود که در 
پشت پرده اتفاق می افتاد. برای نمونه نخستین بار در تاریخ 
اندروید پشــتیبانی از CDMA از این نسخه میسر گردید و 
بدین ترتیب شــرکت هایی همچون Verizon توانستند به 
بازار امریکا و آســیا دست یافته و سود سرشاری را نصیب 

خود و گوگل کنند.
android-history۶ 

می توان پیراشکی را نیز نسخه ای متفاوت دانست که خیلی 
بیشتر از آن عدد  ۰.1 ارتقا با کیک یزدی تفاوت داشت!

از سوی دیگر یکی از مهمترین اصلاحات در این نسخه را 
می توان بهیه و مستقل شدن وضوح صفحه نمایش دانست. 
پیراشکی برای نخستین بار موفق شد اندروید را قادر سازد 
تــا در انواع صفحات با وضوح و نســبت نمایش گوناگون 
ظاهر شــود، بدین ترتیب درهای بســته به روی اندروید 
گشــوده شد تا نه تنها در گوشــی هایی با صفحه نمایش 
4۸۰×3۲۰ پیکسلی ظاهر شود بلکه انواع صفحات نمایش 
 FWVGA گرفتــه تــا WVGA و QVGA ،HVGA از

qHD، و حتی ۷۲۰p را به زیر سیطره خویش کشد.
 نسخه ۲.۰ یا »نان خامه ای«

در اوایــل نوامبر ۲۰۰۹ میلادی، تقریباً یک ســال پس از 
عرضه گوشی G1، اندروید ۲.۰ عرضه شد. »بزرگ« صفت 
خوبی برای توصیف نان خامه ای یا Eclair گوگل بود چرا 
که این نسخه از سیســتم عامل اندروید دستاوردی بزرگ 
با وعده هایی بــزرگ بود که بر روی گوشــی های بزرگ 

کمپانی های بزرگ عرضه می شد!
android-history7

در ذیل برخی از مهمترین این تغییرات را برشمرده ایم:
پشتیبانی از حساب های چندگانه:برای نخستین بار کاربران 
قــادر بودند تا حســاب های چندگانه ی خــود در گوگل را 
در یک ابــزار واحد وارد کنند و با وجود جداســازی موارد 
کاری و شــخصی از آن به خوبی بهــره ببرند. از این پس 
کاربران می توانســتند چندین حساب پســت الکترونیکی 
خــود نزد جیمیــل را چک کرده و از قابلیت پشــتیبانی از 

تبادل حســاب ها بهره مند شوند.از این گذشته نان خامه ای 
ایــن امکان را به شــرکت های ثالث می داد تــا ابزار لازم 
برای اســتفاده از این قابلیت ها را داشــته باشند و از روند 
همگامسازی خودکار بهره ببرند. این مورد یکی از مهم ترین 
ویژگی های اندروید نان خامه ای بود که همچنان محبوب 
اســت. این برنامه ی رایگان ناوبری به همراه اندروید ۲.۰ 
عرضه شــد که از اطلاعات نقشه گوگل برای راهنمایی و 
هدایت کاربر استفاده می کرد. این برنامه مجهز به بسیاری 
از قابلیت هایــی بود که از یک برنامه ناوبری خودرو انتظار 
می رود! نمایش نمایی ســه بعدی مسیر پیش رو، راهنمای 

صوتی )شامل نام خیابان ها( و اطلاعات ترافیکی مسیر.
  نسخه ۲.۱ با همان نام »نان خامه ای«

تغییرات گســترده دیگری در نســخه ۲.1 اندروید صورت 
گرفت. این نسخه از سیستم عامل گوگل آنچنان در زمان 
خود خوب بود که بسیاری از گوشی های جدید به آن مجهز 
شدند. از این گذشته بسیاری از ایرادات نرم افزاری دیگر نیز 
در این نسخه رفع گردیدند، با این حال همانند اندروید ۲.۰ 
نسخه ۲.1 نیز از همان نام نان خامه ای بهره می برد. برخی 

از قابلیت های اندروید ۲.1 عبارتند از:
:)Live Wallpapers( کاغذ دیواری های زنده

یکی دیگر از ویژگی های این نسخه از اندروید مجهز شدن 
آن به قابلیت نمایش کاغذ دیواری های تعاملی )زنده( بود. 
این ایده بسیار ساده و در عین حال جذابی است که تصاویر 
متحرکی که قادر باشند حتی به صورت تعاملی نیز از خود 
واکنش نشان دهند به جای یک تصویر ثابت در پس زمینه 
به نمایش درآیند. گوگل برای نمایش این قابلیت، نقشــه 
خود را به صــورت کاغذ دیواری تعاملــی درآورد که نظر 
بســیاری از کاربران را به خود جلب نمــود، گرچه از نظر 

مصرف انرژی قدری به باتری ها فشار وارد می کرد.
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اندرویــد ۲.۰ به قفل صفحه نمایش جدیدی مجهز گردید 
که به کمــک آن کاربر قادر بود از یک طرف گوشــی را 
به حالت بی صدا )ســایلنت( تنظیم کرده و در سوی دیگر 
صفحه نیز با تغییر وضعیت قفل به صفحه نمایش برســد. 
 Sans از این گذشــته گوگل در طراحی خود از فونت های
serif استفاده کرد و آن را با اعمال تغییراتی برای سیستم 
خود نیز شخصی ســازی نمود که ماحصل این کار فونتی 

بسیار زیبا و مناسب بود.

اندروید از بدو تولد

 بازی های موبایلی در نوع خودشــان می توانند بســیار 
معتاد کننده باشند. از آنجایی که این بازی ها را می توان 
به راحتی کنترل کرد و میزان ســختی قابل قبولی را هم 
پیــش روی کاربران قرار می دهند، افراد زیادی به آن ها 
معتاد می شــوند و یک عنوان را آن قدر بازی می کنند تا 
بتوانند مراحل آن را به پایان برســانند. اگر شما هم دنبال 
چنین بازی های معتاد کننده ای می گردید، بهتر اســت 

1۰ عنوانی که در ادامه معرفی می کنیم را تجربه کنید.
Agar.io

به گــزارش آکاایران این 
بازی در سال ۲۰15 سر 
و صدای زیــادی به راه 
انداخــت و توانســت به 
ترین  محبــوب  از  یکی 
تبدیل  دنیــا  های  بازی 

شــود. بازی کننده ها در این بازی کنترل یک دایره را به 
دســت می گیرند که باید دایره های کوچک تر از خودش 
را بخورد تا بزرگ تر شود. البته باید به این موضوع اشاره 
کنیــم که دایره های مختلفی که در این بازی مشــاهده 
می کنید، هم بازی کننده هایی هســتند که در این عنوان 

حضور دارند.

Crossy Road
این بازی که به ســبک 
بیتی  عنــوان هــای ۸ 
ساخته شده شــما را به 
خودش  درگیر  ســرعت 
می کنــد. در این بازی 

کنترل اتومبیلی را به دســت می گیرد که از دست پلیس 
فرار می کند. هر چقدر بتوانید مدت زمان بیشــتری پلیس 
ها را به دنبال خودتان بکشــید، امتیاز بیشــتری به دست 

می آورید.
ر بــازی QuizUp مقابل بازی کننده های دیگر قرار می 
گیرید و به ســوالات مختلف پاســخ خواهید داد. با پاسخ 
دادن به هر ســوال امتیاز به دســت مــی آورید. البته هر 
کسی بتواند سریع تر پاسخ دهد، امتیاز بیشتری می گیرد. 
ســوالات این بازی شامل بخش ها و حوزه های مختلف 
می شــوند که می توانید مهارت خودتــان در اطلاعات 

عمومی را بسنجید.
۲۵۶ PAC-MAN

اگر بــه دنیــای پکمن 
اعــلام داریــد، بــازی 
PAC-MAN ۲5۶ را از 

دست ندهید. این بازی شما را با چالش های بسیار زیادی 
مواجه می کند. قــرار گرفتن در نقش پکمن یعنی مواجه 
شدن با یکســری مشکلات همیشگی که باید از پس آن 

ها بربیایید.
۲ Plants vs Zombies

یکــی از بــازی هایی که 
می تواند ساعت ها شما را 
سرگرم خودش کند. بازی 
 ۲ Plants vs Zombies
یک عنوان بســیار چالش 
 Tower برانگیز در سبک

Defense است که در آن باید از گیاهان در برابر حمله ی 
زامبی ها محافظت کنید.

۲ Piano Tiles
اگر دوست دارید یک بازی 
خوب در ســبک موسیقی 
تجربه کنید بد نیســت به 
 ۲  Piano Tiles ســمت 
شــدیدا  بازی  این  بروید. 

آســان است و در آن باید به وسیله ی پیانو موسیقی های 
مختلف بنوازید. این کار را اینقدر انجام خواهید داد تا یک 

نت را اشــتباه بزنید. هر چقدر آهنگ ها رو خوب بنوازید 
بیشتر بازی خواهید کرد.

Shooty Skies
این بازی از نظر گرافیکی 
 Crossy Road به عنوان
شبیه است، اما روند کاملا 
متفاوتــی را پیــش روی 
بازی کننده هــا قرار می 
دهد. در این بازی در نقش 

یک خلبان قرار می گیرید که باید دشــمنان را از بین ببرد 
و خودش هم سالم بماند. کنترل بازی بسیار آسان است و 

به راحتی متوجه روند بازی خواهید شد.
Sky Force

 Sky روندبــازی عنــوان
 Shooty به بازی Force
Skies شــبیه اســت؛ اما 
چالش های سخت تری را 
پیش روی بازی کننده ها 
قرار می دهد. بازی کننده 

ها می توانند هواپیمای خودشــان را شخصی سازی کنند 
تا قدرت بیشــتری برای از بین بردن دشــمنان به دست 

بیاورند.
Smash Hit

بازی Smash Hit یک 
عنوان بسیار اعتیادآور به 
شمار می رود. این بازی 
عرضه  رایگان  به شکل 
شــده، اما اگر نسخه ی 

پولی آن را خریداری کنید، امکانات بیشــتری به دســت 
می آورید که روند بازی را آسان تر می کند. در این بازی 
تعدادی توپ در اختیار دارید که به وســیله ی آن ها باید 
موانــع را از بین ببرید. با از بین بردن موانع هم توپ های 
بیشتری به دســت می آورید. تا زمانی که توپ دارید می 

توانید بازی را ادامه دهید.
Subway Surfers

 Subway بــازی 
بــه  نیــازی   Surfers
معرفی نــدارد. افراد زیاد 
هســتند که این عنوان را 
در مکان هــای مختلف 

تجربه مــی کنند. عنوان Subway Surfers آن قدر خوش 
ساخت است که علاقه مندان بسیار زیاد به دست آورده است. 

با بازی  های اعتیادآور موبایل آشنا شوید 

اپلیکیشن

لیست 
ضعیف ترین 

پسوردها

passwordشرکت های امنیتی تاکید دارند گذرواژه های مطمئن انتخاب شود 
تا ضریب نفوذ به حســاب کاربری تا حد امکان کاهش یابد؛ اما از قرار معلوم 
کاربران توجه زیادی به این توصیه ها ندارند و همچنان گذرواژه های ضعیفی را 
برای حساب های کاربری خود انتخاب می کنند.جالب است بدانید گذرواژه های 
qwertyuiop ،1۲345۶۷۸۹۰ و welcome در ســال گذشــته بیشتر آمار 

اســتفاده را بین کاربران به عنوان گذرواژه داشته اند، این اطلاعات را موسسه 
SplashData که اپلیکیشن های مدیریت پسورد می سازد منتشر کرده است. 
گذرواژه های 1۲34، 1۲345 و qwerty نیز همچنان در لیســت گذرواژه های 
پرکاربرد مشاهده می شوند.مورگان اسلیِن )Morgan Slain( مدیر این موسسه 
مدعی است، کاربران فکر می کنند اگر گذرواژه  انتخاب شده آنها تعداد کاراکتر 

بیشتری داشته باشد حساب کاربریشان از امنیت بیشتری برخوردار است. 
این مطلب در خصوص روترهای خانگی هم صدق می کند، مشاهده می شود  
که بیشتر گذرواژه های انتخاب شده از لحاظ امنیتی ضعیف هستند و به راحتی 
می توان به روتر نفوذ کرد. شرکت SplashData این اطلاعات را از بیشتر از 

۲ میلیون پسورد منتشر شده توسط هکرها جمع آوری کرده است. 
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سال اول 
 شماره دوم

جامعه

غم نان، قاچاق انســان، تجارت کثیــف، تصور آینده ای بهتر 
برای فرزند بــرای پدیده ای به نام فروش نــوزادان به ثمن 
بخس بســیار دردآور است تاریخ و سوابقی را نمی توان برای 
پدیده شــوم فروش نوزادان در ایران متصور شــد اما در برهه 
فعلی این پدیده امروزه به عنوان یکی از آسیب های اجتماعی 
در جامعه تبدیل به یک تجارت کثیف شــده است . انسان این 
اشرف مخلوقات با کار آفرینی به بهانه غم نان پس از روآوری 
بــه فروش همه غیر ممکن ها امــروز غیر ممکن دیگری نیز 
به لیســت سبد فروش و یا خرید خود اضافه نموده است. آری 
تصور فروش نوزاد و یا تجارت آن با هر هدفی کار دشــواری 
اســت حتی اینکه در اطراف بیمارستانها عده ای خریدار نوزاد، 
منتظر محصول خود باشــند تا با بهای مشخص شده کالای 
خود را با هدفهای واسطه گری برای تامین محصول منتظران 
صفــوف فرزند خواندگی،تجارت اعضــاء، تامین نیروی کاری 

مخصوصا حاملان آینده مواد مخدر و ... تحویل گیرند .
راســتی جایگاه خریــد وفروش نوزاد مطابــق کدام بخش از 
رفتارهای اخلاق انسان تعریف می گردد؟ به نظر قانون ۹ ماده 
ای مصوبه مجلس شــورای اسلامی در سال ۸1 تحت عنوان 
حمایت از کــودکان و نوجوانان و ممنوعیــت هر گونه خرید 
وفروش افراد زیر 1۸ سال، تا کجا توانسته این مهم را پوشش 
دهد؟ آیا علم روانشناســی در این خصوص بلا تکلیف است ؟ 
آیا قانون و اجرای آن نقصی دارد و شاید پلیسی مخصوص می 

باید  برای این پدیده شوم به کار گرفته شود؟ 
به نظر می رســد این روزها حساسیت مســئولان نسبت به 
موضوع نوزادفروشی بیشتر شده اســت. سعید منتظرالمهدی 
ســخنگوی نیروی انتظامی نیز در این باره می گوید: »کودك 
فروشی جرم تلقی می شود و در این زمینه حساسیت بیشتری 
ایجاد شــده و چنانچه مواردی از این دســت ببینیم، برخورد 
قانونی خواهد شــد.«فرمانده نیروی انتظامــی تهران بزرگ 
نیز در این باره می گوید: »برای حل مســئله خرید و فروش 
کودکان باید فکری به حال زنان آســیب دیده کرد.« ســردار 
حســین ساجدی نیا می افزاید: »اطلاعاتی درباره میزان خرید 
و فروش کودکان به پلیس نرســیده اما این به معنای نداشتن 
این اطلاعات نیست.«وی می گوید: »بیش از 15۰۰ زن معتاد 
متهاجر )کســی که اعتیاد خود را آشــکار می کند( در تهران 
وجود دارد در حالی که چهار سال پیش حدود یکصد زن معتاد 
متهاجر در تهران وجود داشت.«براساس قانون مساله خرید و 
فروش نوزاد، جرم انگاری نشده و تنها قضات می توانند کودك 

را از والدین جدید بگیرند و به والدین اصلی اگر وجود داشــته 
باشند بدهد. اگر خریداران نوزاد از دزدی بودن آن مطلع باشند 
شریک جرم ربایندگان تلقی می شوند و برای آنها مجازات در 
نظر گرفته می شــود اما اگر در جریان نباشــند کودك از آنها 
گرفته شده و در مراکز نگهداری بهزیستی نگهداری می شود 
تا دادگاه برای سرنوشــت وی تصمیم بگیرد. بررســی قوانین 
کیفری ایران نشــان می دهد که تا آذرماه 13۸1، قانونی که 
خرید و فروش کودکان را جرم تلقی کنند وجود نداشــته است 
و فقط در مواد پراکنده قانون مجازات اسلامی نظیر ماده ۶31 
دزدیدن، مخفی کردن یا جابــه جا کردن اطفال جرم تلقی و 
برای آن شش ماه تا سه سال حبس در نظر گرفته شده است. 
بــا این حال هیچ کــدام از ماجراهای فروش نــوزاد به اندازه 
ماجرای باند اصفهان پرســر و صدا نبوده اســت. اعضای این 
شبکه بزرگ فروش نوزادان، بعد از دستگیری به فروش 145 
نوزاد اعتراف کردند. این باند از یک پزشــک، ســه ماما، سه 
پرستار و دو کارمند ثبت احوال تشکیل شده بود. گفته می شود 
که بسیاری از این بچه های اصفهانی را به کویتی ها فروخته 
اند. اعضای این باند، نوزادان را 1۰ میلیون تومان به زوج های 
نابارور می فروختند. سردســته باند یک پزشک بود. او نوزادان 
را بــه محض تولد می فروخت و ســه ماما هــم خریداران و 
فروشندگان را شناسایی می کردند. ماجرای این باند هم شبیه 
بقیه داســتان های فروش نوزاد است. یک طرفش زوج هایی 
که به خاطر فقر مالی نمی توانســتند بچه شــان را نگهداری 

دکتر سید یعقوب موسوی در گفت و گو با تدبیر تازه مطرح کرد:

سقوط عواطف و احساسات پاک انسانی

پیشگیری از همیشه بهتر از درمان بوده است 
امری که اگر در مورد آسیب های اجتماعی 
بدان توجه نشود می تواند آثار زیانباری برای 
اقتصاد کشور به همراه داشته باشد. دکتر سید 
یعقوب موسوی اســتادیار و مدیر پژوهشی 
دانکشده علوم اجتماعی و اقتصادی دانشگاه 
الزهرا معتقد است ما در کشور به نوعی دچار 
ســقوط عواطف و احساســات پاك انسانی 
شــده ایم بطوریکه امروزه بــر تعداد برخی 
جنایات اجتماعــی  همچون فروش نوزادان 
در کشور افزوده شده است و از حد متعارفی 
که می تواند در جوامع انسانی رخ دهد، فراتر 

رفته است.
گفت و گوی تدبیر تازه با دکتر ســید یعقوب 
موسوی را پیرامون خرید و فروش نوزادان در 

کشور در ذیل می خوانید.
-در چند مدت اخیــر میزان والدینی که 
نوزادان خود را می فروشند رو به افزایش 
اســت، اگر بخواهیم این موضوع را از 
لحاظ اجتماعی بررسی کنیم، چه مسایلی 

را حائز اهمیت می دانید؟
آنچه که مسلم اســت، این اقدام عملکردی 
اســت که عاطفه عمومی و جمعی را تحت 

تاثیر قــرار داده و جریحه دار می کند. به نظر 
من این یک سوال دشــوار است که حیطه 
آن به مســایل اجتماعی، اخلاقی، اقتصادی 
و فرهنگــی بازمی گردد. این مســاله را هم 
می توان مانند دیگــر اتفاقاتی که نه تنها در 
تهران بلکه در بیشتر کلان شهرهای کشور 
رخ می دهد، مساله ای دانست که به نظر حل 
کردن آن بعید اســت. اتفاقاتی مانند، مفاسد 
اجتماعی، جنایــات و قتل هایی که روزبه روز 
برشــمار آنها افزوده می شود. مسایلی که در 
کشوری مانند ایران با این پیشینه فرهنگی 
و اعتقادات مذهبــی نباید رخ دهد اما اتفاق 

می افتد.
وقتی حــوادث را در ایــران دنبال می کنید، 
نوع خشــونت هایی که در کشور رخ می دهد 
این ســوال را در ذهن ما ایجاد می کند که 
چرا به این مرحله رســیدیم؟ به عقیده من 
ما در کشــور به نوعی دچار سقوط عواطف 
و احساسات پاك انســانی شده ایم. درتاریخ 
هم افرادی بودند که دست به خشونت های 
وحشــتناکی زده اند اما ایــن موارد کمیاب و 
استثنایی بودند، ولی امروزه به لحاظ آماری 
این موردها آنومیک شــده اند، یعنی بر تعداد 
این نوع جنایات اجتماعی افزوده شده است و 
از حد متعارفی که می تواند در جوامع انسانی 

رخ دهد، فراتر رفته است.
ببینید اگر به طور اتفاقی به گوش ما برســد 
که مادری بنا به دلایلی نوزاد خود را فروخته 
است، این یک معضل اجتماعی نمی شود اما 
زمانی که این کار در بین قشــری از جامعه 
مرسوم می شود و کم کم به عنوان یک شغل 
در جامعه جا می افتــد، مانند آنچه که اکنون 
رخ می دهد، این علامت در واقع نشــان از 
ســاختارمند شــدن نوعــی از ناهنجارهای 
اجتماعی در ایران اســت زمانی ، که پدیده 
منفــی اخلاقی در کشــوری کــه از یک 
سابقه غنی ملی-مذهبی برخوردار است اما 

به یک باره دست خوش تغییراتی می شود . 
این اتفــاق هم مانند دیگر مشــکلات 
جامعه یک ســری عوامل دارد که برخی 
از سازمان ها مســوول رسیدگی به آنها 
هســتند. به نظر شــما رفع این معضل 

برعهده کدام  نهادها است؟
ببینید بعضی ها بر این باورند که شــهرداری 
می تواند جلــوی این ناهنجــاری را بگیرد، 
اما من می گویــم این اتفــاق خیلی هم به 
شهرداری مربوط نمی شود و شهرداری فقط 
می تواند فضا را از این افراد بگیرد اما آنچه که 
مشخص است لزوما این اتفاق در مکان های 
عمومی رخ نمی دهد، همان طور که می دانید 
شــهرداری ماموریت ســلامت در فضاهای 
عمومــی را دارد، درحالی که خرید و فروش 
نــوزادان در فضاهای خصوصی رخ می دهد، 
فضاهایی کــه هیچ گونه آمــار و اطلاعات 
دقیقی از آنها در دســت نیست. به عقیده من 
یکی از مشکلات اساســی این افراد، مساله 
اقتصادی است و ســازمان های مربوطه باید 
برای رفع مشکل اقتصادی این قشر از جامعه 
اقدامات لازم را انجام دهند، چرا که مادرانی 
که نوزادان خود را می فروشند از لحاظ عاطفی 

دچار یک نوع سقوط و ســنگ دلی شده اند، 
امکان دارد که مشــکلات اقتصادی آنها را 
سنگ دل کرده باشــد، به نوعی این افراد از 
همه جا رانده  شــده اند و مصداق طرد شــده 
شهری هستند، یعنی در شهر هیچ کس به داد 
آنها نمی رســد، شــهر اینقدر خودش گرفتار 
است که دیگر امکان رســیدگی به دیگران 
را ندارد و همین عوامل باعث شــده تا توان 
زندگی درست و ســالم از طبقات فرودست 
گرفته شــود، ایــن افراد بیشــتر در مناطق 
حاشیه ای ساکن بوده و افراد محرومی هستند 
که شهر آنها را فراموش کرده است. این افراد 
بر اثر تراکم معضــلات به یک نوع قصاوت 
می رسند. این موضوع هم در ادبیات دینی ما 
هم مطرح شده است که فقر و ناتوانی افراد را 
بی ایمان می سازد و سنگدل می کند. بی دینی 
لزوما این نیست که کسی نماز نمی خواند در 
واقع بی دین فردی اســت که تمام عواطف 
انســانی خود را فراموش کرده است و فقط 
زیســتن برایش مهم اســت. به همین دلیل 
لازم است که دولت افرادی را که نمی توانند 
از پس حداقل های زندگی خــود بربیایند را 
تحت سرپرستی و پوشش خود قرار دهد، به 
این امور حتی در دین ما هم اشاره شده است.

بسیاری از این مادران به علت شرایط سخت 
و بدی که در زندگی خــود دارند با این امید 
کودکان خود را می فروشند که این عمل راه 
نجاتی برای کودکانشــان باشد، در واقع آنها 
نوزادان خود را می فروشــند که زندگی مانند 
آنها نداشته باشند و در شرایط بهتری زندگی 
کنند. اما آنها از این نکته غافل می شوند که 
ممکن اســت فرزندشان دست افرادی بیافتد 
که شرایطی به مراتب بدتر را برای آنها فراهم 
می کنند و ممکن است این کودکان وسیله ای 
برای انجام ده ها جنایات شــوند. افرادی که 
ایــن نــوزادان را خریداری می کننــد، لزوما 
خانواده نبوده و صرفــا این کودکان را برای 

سواستفاده می خواهند. در خیابان ها در آغوش 
بسیاری از متکدیان در سرما و گرما کودکانی 
را می بینیم که بیشتر مواقع این کودکان بیمار 
بوده و سوءتغذیه دارند و این عوامل به خوبی 
مشــخص می کند که کودکان متعلق به این 
افراد نیســتند، بلکه وســیله ای هستند برای 
کسب درآمد بیشــتر و متاسفانه مردم جامعه 
با کمک های نابه جــای خود به این اقدامات 
دامن می زنند.باندهای تبهکار شهری امروزه 
به صورت تیمی عمل می کنند، در واقع آنها 
نوزادانــی را خریداری کــرده و برای انجام 
ماموریت هایی در آینده نه چندان دور، پرورش 
می دهنــد. در واقع با اندکــی تفکر در مورد 
شــرایط زندگی این کودکان می توان به این 
نتیجه رســید که آینده این کودکان معمولا 
درخشان نیســت، در واقع تجربه ثابت کرده 
اســت کودکانی که در دامــن والدین اصلی 
خود بزرگ  نشده اند و در بین سوداگران رشد 
کرده اند، آینده خوبی ندارند. وقتی کودکی از 
سه یا چهار سالگی در خیابان ها تکدی گری 
می کند 1۰۰ درصد در آینده هم فرد مفیدی 
بــرای جامعــه نخواهند شــد. در واقع این 
کودکان به عنوان نیروی بالقوه خلاف برای 

این باندها و منبعی برای کسب درآمد بیشتر 
برای آنها تبدیل می شــوند. به همین دلیل 
به نظر می رســد نیروی انتظامی و شهرداری 
در این زمینه می توانند مفید واقع شــوند، در 
واقع این دو نهــاد می توانند با جمع آوری و 
فروپاشــی این باندها، جلوی فروش نوزادان 
را که هنوز امری آشکار و بدیهی نشده است 
را بگیرنــد و یا از میزان آن بکاهند.به عقیده 
مــن این معضل یک مســاله مهم و حیاتی 
اســت، چرا که اگر قبح قضیه در بین مردم 
ریخته شود می تواند در بلندمدت بنیاد خانواده 
و حرمــت مادری را در جامعــه از بین ببرد. 
این اقدام یک ضد ارزش را در کشــور تولید 
می کند، آن نوزادی که به فروش می رســد، 
دارای حقوق و ارزش هایی بوده و این عمل 
تجارت انسان است، نوزاد یکی از افراد جامعه 
است که در بدو تولد خود وسیله درآمد شده 
و به یک کالا تبدیل می شــود، امری که در 
همه جای دنیا مذموم شــمرده می شود. اما 
از همه این مســایل مهم تر ترکش های این 
اتفاق اســت که در آینده نه چندان دور باعث 
نابودی روابط مقدس مادر و فرزندی می شود 
و در نهایت ایــن رابطه را بی ارزش می کند. 
بــه همین دلیــل باید با چنیــن رفتارهایی 
برخوردهای حقوقی، قانونی و مددکاری شود، 
چرا که معمولا برای چنین مشــکلاتی یک 
راه حل وجود نــدارد و نمی توان یک نهاد یا 
سازمان را مسوول این اتفاق دانست. درواقع 
این معضل نیاز به ممنوعیت و پیشــگیری 
دارد و ســازمان ها و نهادهــای مربوطه باید 
سیاســت های مناسبی را در این زمینه اتخاذ 
کنند.برای رفع این مشــکل ســازمان های 
مختلفی مانند، بهزیستی، وزارت کشور، حتی 
آموزش و پرورش، ســازمان تامین اجتماعی 
و... باید دســت به کار شــوند تا این معضل 
برطرف شــود. نباید فراموش کرد که یکی 
از علــل اصلی این اتفاق ریشــه در اقتصاد 

دارد. در واقع می تــوان گفت درصد بالایی 
از ظهور چنین مســایلی در کشور مربوط به 
بخش اقتصادی است. درصدی هم مربوط به 
امــور فرهنگی، روانی و... بوده که خیلی هم 
تاثیرگذار نیستند، یعنی اگر ما علل اقتصادی 
را برطرف کنیم عوامل دیگر هم کم کم رفع 
خواهد شد و شــاهد خواهیم بود که با رفع 
عوامل اقتصادی شــمار افرادی که نوزادان 
خود را می فروشند کاهش چشم گیری خواهد 
داشــت.یکی از اقدامات پیشــگیرانه ای که 
دولت می تواند در این زمینه انجام دهد، تهیه 
شناسنامه فرودستان برای تحت حمایت قرار 
دادن این افراد، است. اقدامی که وزارت کار 
آن را مطــرح کرد اما تــا کنون به نتیجه  ای 
نرسیده است. به عقیده من تعداد افرادی که 
در حداقل معیشت خود درمانده  شده اند خیلی 
نیست اما اگر همین افراد رها شوند، عفونت 
آنها در جامعه خیلی می شود، به عبارت دیگر 
تبعات روان شناســی اجتماعی این پدیده ها 
وسیع تر از تعداد آنهاست. وزارت کار باید این 
لیست را تهیه کند و هر وزارت خانه ای هم با 
توجه به کارکردشان، این افراد را تحت خود 

پوشش قرار دهند.  
همان طــور که خودتان اشــاره کردید، 
بیشــتر ایــن کــودکان در آینــده به 
می شــوند،  تبدیل  حرفه ای  خلافکاران 
خلافکارانی کــه برای جامعه هزینه های 
زیادی دارند و کشور ناچار است که این 
آیا بهتر  بپردازد، به نظر شــما  هزینه ها 
نیست به جای اینکه در آینده برای درمان 
آنها هزینه کنیم، اکنون برای پیشگیری 

هزینه کنیم؟
بیشــتر دولت هــا و نهادها به طــور معمول 
هزینه برای پیشگیری را به تاخیر می اندازند 
تا هزینه بــرای درمان، این امــر نه تنها در 
بخــش اجتماعی بلکــه در تمامی بخش ها 
نیز مشاهده می شود. در یک تحلیل انتزاعی 
کلی تر مســاله ای که بیــان کرده اید کاملا 
درست اســت اما دولت ها ماموریت دارند تا 
معضل های عاجــل و بحرانی را حل وفصل 
کنند، به نوعی مواردی که به آنها اورژانسی 
می گویند. هزینه هایی که امروزه دولت برای 
کنترل مجرمین، بازداشــت و نگه داری آنها 
و... پرداخت می کنــد، رقمی به مراتب بالاتر 
از رقمی اســت که برای حل معضل خرید و 
فروش نوزادان نیاز اســت. اما این مورد باید 
در سیاست های کلان کشوری بررسی شود.

در برخی از کشورهای دنیا این اقدام صورت 
گرفته است، به عنوان مثال در کشور سوئد، 
هزینه های پیشــگیری، تامیــن، ترمیم و 
جلوگیری از فساد و معضلات برخواسته از 
فقر را پرداخت می کنند به بیان ســاده تر در 
این کشــورها فرودستان تحت حمایت قرار 
می گیرند، در ایران هم این سیاست بهترین 
سیاست است اما دســتگاه ها نمی توانند تا 
زمانی که این سیاست ها اجرایی نشده است 
بی تفاوت باشــند. در واقع این معضل چنان 
عمیق است که نیاز به کارگیری سیاست های 

متعدد برای رفع آن است. 
در بسیاری از کشــورها دولت و مراکز 
مربوطه به راختی کودکانی را که والدین 
بد سرپرست دارند را از خانواده هایشان 
جدا می کنند، به عقیده شــما در کشور 

فقدان این مورد احساس می شود؟
ببینید ایجاد و احــداث برخی قوانین نیاز به 
زمــان و وقت کافی دارد، علاوه بر وقت نیاز 
به برخی تغییــرات در رویکردهای اجتماعی 
و فرهنگــی دارد، ممکن اســت یک روزی 
مجلس ما چنین قانونــی را تصویب کند و 
موانــع را بردارد و افــرادی را که صلاحیت 
نگه داری از فرزندانشان را ندارند، لغو تکلف 
کند. اما به نظر من یکی از دلایل نبود چنین 
قانونی در کشــور ما، الگوهــا و ارزش های 
رایج در کشــور است، ما در کشوری زندگی 
می کنیم که بــه پیوند عاطفی بین کودك و 
والدین به خصوص مادر بســیار اعتقاد داریم، 
در واقع ما در جامعه اعتقاد داریم که والدین 
بد سرپرســت در بســیاری از موارد بهتر از 
نبود آنهاست، چراکه همین والدین می توانند 
کودك را اشباع عاطفی کنند. البته در شرایط 
حاد و بحرانی در کشــور برخوردهای قانونی 
با والدین بد سرپرســت می شود، اما تصویب 
نهایــی آن نیاز به تعمل زیادی در این زمینه 

دارد.

پرونده »تدبیر تازه« درباره فروش نوزادان 

پدیده ای شوم زیر پوست شهر

گلنار پرتوی مهر
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سال اول 
 شماره دوم

جامعه

کنند یا دخترانی که ناخواســته باردار شده بودند و سمت دیگر 
خانواده هایی که در حســرت فرزند می سوختند. ماماها بعد از 
شناسایی فروشنده ها، دنبال خریدار می گشتند و آنها را از بین 
زوج های نابارور شناسایی می کردند. پس از شناسایی خریدار 
و فروشنده، پزشک مربوطه وارد عمل می شد. او با کمک سه 
پرســتارش، زن باردار را در کلینیکش بستری می کرد. نشانی 
و مشخصات فروشنده را می گرفت و زایمان را انجام می داد. 
بعــد از زایمان هم حلقه آخر زنجیر، فعالیتش را آغاز می کرد. 
سردســته باند گواهی تولد جعلی با مهر بیمارستان یا زایشگاه 
تهیــه می کرد و آن را به اعضای باند در اداره ثبت احوال می 
داد. دو عضو ایــن باند که کارمند ثبت احوال بودند با مدارك 
جعلی تولد نوزاد و مدارك زوج خریدار به نام آنها برای نوزادان 
شناسنامه صادر می کردند. آنها 1۰ میلیون تومان از خریدارها 
می گرفتند، یک میلیون تومانش را به فروشــندگان می دادند 
و بقیه اش را بین خودشان تقسیم می کردند. اعضای این باند 
در هفت ســال فعالیتشان بیش از پنج میلیارد تومان به دست 
آورده بودند. به گفته بســیاری از کسانی که در رابطه با خرید 
و فروش نوزادان دستگیر شده اند بیش تر متقاضیان خواهان 
نوزاد دختر هستند از این رو قیمت نوزادان دختر تا یک میلیون 
تومان بیشتر از پسران است. اما از طرف دیگر به  گفته فاطمه 
دانشور رییس کمیته اجتماعی شورای شهر خانم های کارتن 
خواب و زنان روسپی به هنگام زایمان در برخی از بیمارستان 
های جنوب و مرکز شهر مراجعه و پس از به دنیا آمدن نوزاد با 

دریافت 1۰۰ تا ۲۰۰ هزار تومان بچه خود را می فروشند. اکثر 
نوزادان متولد شده مبتلا به HIV هستند.

وی اظهار داشــته خرید و فروش ایــن بچه ها هم اکنون در 
اطراف چند بیمارســتان انجام می شود که البته این نکته حائز 
اهمیت است که مســئولان بیمارستان هیچ تقصیری در این 
زمینه ندارند. نوزادانی که توســط مادران معتاد و کارتن خواب 
متولد می شــوند توســط باندهای مختلف اعــم از متکدیان 
خریداری می شود که به دلیل بیماری های بسیار این کودکان 
و عدم نگهداری صحیح ایــن بچه ها هم عمر زیادی ندارند.

بر اســاس آمار عملکرد سازمان بهزیســتی تقریبا سالانه بین 
1۰۰۰-۸۰۰ کودك به فرزندی سپرده می شوند. این در حالی 
اســت که تعداد متقاضیان فرزندخواندگی چند برابر کودکانی 
است که به فرزندی سپرده می شوند. این امر حاکی از آن است 
که تقاضا برای دریافت کودك به مراتب بیش از تعداد کودکان 
قابل واگذاری به خانواده هاست. از سوی دیگر فرآیند اجرایی 
فرزندخواندگی مســتلزم هماهنگی های بین بخش ســازمان 
بهزیستی، اداره سرپرستی قوه قضاییه، نیروی انتظامی، مراکز 
درمان ناباروری و ســازمان پزشکی قانونی و ... است که همه 
اینها به اضافه فهرســت طولانی انتظار برای دریافت کودك، 
فرآینــد فرزندپذیری را برای متقاضیان فرزندخواندگی به طور 

طبیعی طولانی و زمانبر می سازد.
این مشخصه تقریبا در همه کشورهای دنیا یکسان است. برای 
مثال در ایالات متحده آمریکا به عنوان کشــوری که یکی از 
بیشــترین موارد فرزندخواندگی در آن اتفــاق می افتد، زمان 
انتظار برای دریافت کودك به طور متوســط دو ســال است. 
متاسفانه برخی متقاضیان به واسطه درمان های طولانی مدت 
ناباروری که نتیجه ای نداشــته، به دنبــال یافتن یک گزینه 
فــوری و آنی و راه های غیرقانونی فرزندپذیری برای بچه دار 
شــدن و جبران زمان از دست رفته هســتند که اغلب نتیجه 
ای برای آنها به همراه ندارد. والدین متقاضی پس از ســال ها 
درمان ناباروری ناموفق هنگام مراجعه به سازمان بهزیستی با 
یک نوع شــبهه ذهنی مراجعه می کنند که نوزاد دلخواه خود 
را به خانه ببرند.« آری این روایت تکراری کودکانی است که 
هر روز آنها را ســر چهارراه ها یا مترو می بینیم، نه می توانند 
بخوانند نه می توانند بنویســند، تنها چیزی که از همان ابتدا 
آموزش دیده اند، کار کردن است. آنها از صبح کار می کنند تا 
شب پدر و مادرهای جعلی یا پدر و مادرهای خودشان با خیال 
راحت مواد بکشند. کارگرانی که اگر خوب کار کنند، خریداران 
 فراوانــی دارنــد. این روزها دوبــاره این روایــت تکراری بر 

سر زبان ها افتاده است.

رئیس انجمن علمی مددکاران اجتماعی ایران در گفت و گو با  تدبیر تازه مطرح کرد:

چتر حمایتی دولت باید
 بر سر کودکان بی سرپرست باشد 

بدون شک نمی توان از مساله خرید و فروش 
نوزادان به راحتی گذشت، مشکلی در چند سال 
اخیر توجه بیشتر رسانه ها را به خود جلب کرده 
و عواطف عمومی را جریحه دار کرده است، به 
همین منظور ما سراغ مصطفی اقلیما، رئیس 
انجمن علمی مددکاران اجتماعی ایران و استاد 
دانشگاه علوم بهزیستی و توانبخشی کشور، 
رفته ایــم و با وی در این مــورد به گفت وگو 

نشسته ایم.
-خرید و فروش نوزادان مورد توجه بسیاری 
از مردم است، چرا که این امر از نظر هر فرد 
سالم و آگاهی مذموم شمرده می شود، آیا در 

این زمینه آماری وجود دارد؟
به صورت رســمی آماری در این زمینه وجود 
ندارد، اما ما داریم در ســطح جامعه مشاهده 
می کنیــم که برخی خانواده هــا از نظر مالی 
بسیار ضعیف هستند، به همین دلیل کودکان 
خود را می دهند تا دیگران بزرگ کنند. البته 
این اتفاق در1۰ سال پیش هم رخ می داد اما 
اکنون نســبت آن افزایش یافته است، شاید 
یکــی از دلایل افزایش آن بــالا رفتن نرخ 
فقر و کاهش ســطح درآمد خانوارها باشد. در 
برخی موارد هم پــدر کودك فوت کرده و یا 
خانواده اش را به حال خود رها کرده اســت و 
مادر نمی تواند از پس مخارج خود و کودکش 
برآید به همین دلیــل ترجیح می دهد فرزند 
خود را به دیگران بفروشد. اما چون تمام این 
موارد گفته نمی شود، پس در جایی هم ثبت 
نمی شود و ما فقط در سطح جامعه شاهد آن 

هستیم و می دانیم که وجود دارد.
-به عقیده شما دلایل عمده این مشکل 

چیست؟
این معضــل یک دلیل خاص و مشــخص 
ندارد، به عقیــده من از جمله دلایل افزایش 
این اقدام، می توان به فقر و بیکاری اشــاره 
کرد، همچنین، بی سرپرست بودن خانواده ها و 
زنان سرپرست خانواری که نمی توانند از پس 
مخارج کودك برآیــد، یکی دیگر از مواردی 
که می توان به آن اشــاره کرد این است که 
شــخص از فردی حامله شده و شرایط سقط 
جنین را نداشــته، اما حالا که کودك به دنیا 
آمده است، شرایط نگهداری آن را ندارد و باید 
هرچه زودتر تکلیف آن کودك را مشــخص 
کند، مواردی را هم داریم، خانمی که فرزندش 
به دنیا آمده اما همســرش فوت کرده است و 
این خانم می خواهد دوباره ازدواج کند اما این 
بچه مانع از انجام این کار می شود، به همین 
دلیل اقدام به فروش کــودك خود می کند. 
در گذشــته هم این مشــکلات بود و برخی 
فرزندان شــان را گوشه خیابان رها می کردند 
اما اکنون که آنهــا خریدار دارند، والدین این 
کودکان ترجیح می دهند مبلغی را هم از این 
طریق دریافت کنند. یکــی دیگر از عواملی 
که به تشــدید این خرید و فروش غیرانسانی 
دامن می زند، قوانین بهزیســتی است؛ ما در 
بهزیســتی قانون فرزندخواندگــی داریم، اما  
این قوانین دســت و پاگیر و طولانی است و 
گاهی 3 الی 4 سال روند فرزندخواندگی طول 
می کشــد به همین دلیل برخی افراد ترجیح 
می دهند به این طریق اقدام نکنند در عوض 

پولی بدهند و کودکی را بخرند.
-همان طور که اشــاره کردیــد، برخی 
به علت قوانین پیچیده بهزیستی، با نگاه 
خود راه ســاده تر را انتخاب می کنند، آیا 
واقعا خرید نوزاد از خانــواده دیگر، راه 

آسان تر است؟
ببینید من جواب این ســوال را با طرح برخی 
موارد می دهم؛ فروش بــه خانواده هایی که 
خواهان کودك هســتند، مشــکلات بزرگی 
را در پــی دارد، خانــواده ای که فرزند خود را 
می فروشد در بیشتر موارد می داند کودك خود 
را به چه خانواده ای می دهد، حال تصور کنید 
اگر مادری بخواهــد فرزندش را پس بگیرد، 
این فقط روی مثبت ســکه است، چرا که در 
این بین باج گیری های زیادی نیز اتفاق افتاده 
است و والدین اصلی کودك، خانواده خریدار 
را تهدید می کنند کــه اگر پول کافی به آنها 

ندهند تمام حقیقت را به فرزندشــان خواهند 
گفت، از این اتفاق هــا در بین این خانواده ها 
بسیار زیاد است، حتی گاهی مجبور می شوند 
کودك خریداری شــده را بدون پس گرفتن 
پول شــان به خانواده اصلی آن واگذار کنند. 
در ایــن صورت هم خانــواده خواهان فرزند 
دچار مشکل می شود و هم اگر کودك بزرگ 
شده باشــد دچار آسیب های فراوانی می شود. 
ما هنــوز در فرهنگ ایران ایــن آمادگی را 
نداریم که اگر کودکــی را به دیگری واگذار 
کردیم دیگر کاری به آن نداشــته باشیم. در 
طرف مقابل هم فرزندخواندگی هنوز فرهنگ 
مناســب خود را پیدا نکرده است، به عنوان 
مثال اگر کودك یک شیطنت کودکانه انجام 
دهــد، برخی می گویند معلوم نیســت پدر و 
مادرش کیست به همین دلیل اینگونه عمل 

 می کند و...
-اینکه کودکان به  خانواده  دیگری فروخته 
شود، یک بعد ماجراست، به عقیده شما 
کودکانی که به متکدیان فروخته می شوند 

چه آینده ای دارند؟
به عقیده من کــودکان به متکدیان فروخته 

نمی شوند، بلکه اجاره داده می شوند. کودکانی 
که در ســطح شــهر می بینیــد در مواردی 
فرزندان خود این افراد هســتند، اما در بیشتر 
موارد این کودکان از خانواده هایشــان اجاره 
می شوند، برخی از این گروه های سازمان یافته 
این کودکان را ماهیانه از خانواده هایشــان با 
مبالغ ناچیز اجاره می کنند. مساله اینجاست، 
خانــواده ای که نــدارد بــرای تامین مخارج 

زندگی اش باید چه کند؟
بر  -آنچه که مسلم اســت این مشکل 
اساس برخی عوامل به وجود آمده است، 
عواملی که اگر رفع می شد می توانست از 
شکل گیری این اتفاق جلوگیری کند، شما 
چه عامل یا نهــادی را در این امر مقصر 

می دانید؟
در تمــام کشــورهای دنیــا کودکانی که در 
خانواده های بی سرپرســت، بد سرپرست و یا 
سرپرســت غیرموثر به دنیا می آیند، مسوول 
این کودکان دولت است، پس می توان گفت، 
دولت جایگزین پدر این کودکان خواهد شد، 
مــا در ایران حمایت داریــم، اما دولت برای 
خانواده ای که پدر آنها فوت شــده، در زندان 
اســت و یا به هر دلیلی قادر با تامین خانواده 
خود نیســت، ماهیانه حداکثر ۶۰ هزار تومان 
کمک می کنــد و به تعداد افــراد هم توجه 
نمی کند، اما آیا واقعا می شــود بــا این رقم 
زندگی کرد؟ در صورتی که در بیشتر کشورها 

به این کودکان به چشــم آینده سازان کشور 
نگاه می شــود و اعتقاد دارند که اگر یکی از 
این ها دزد و یا معتاد شود، هزینه برای دولت 
است و این نگاه درستی است، به عنوان مثال 
در کشــور ما نزدیک به ماهی ســه میلیون 
تومان برای هر زندانی هزینه می شود، علاوه 
بر این هر کودکی که خلافکار شــود در عمر 
خودش دو تا سه نفر را هم خلافکار می کند، 
این کودکان خیابانی راهی جز خلافکار شدن 
ندارنــد، معمولا ۶۰ درصد ایــن کودکان به 
سمت فروش مواد می روند، چون کمتر مورد 

اتهام قرار می گیرند.
مســاله اینجاســت که چرا مردم به این حد 
می رســند که فرزنــد خود را می فروشــند؟ 
به عقیده مــن اگر ما این افــراد را حمایت 
می کردیم هیچ وقت این اتفاق اینقدر بزرگ و 
فراگیر نمی شد. به جای اینکه بخواهیم جلوی 
فروش را بگیریم باید عوامل ایجاد این معضل 
را رفع کنیم، در واقع ما به جای برطرف کردن 
علت می خواهیم معلول را درســت کنیم. ما 
به جای اینکه بگوییــم این مادر نباید کودك 
خود را بفروشــد، باید بگوییم برای اینکه این 

مادر نوزادش را نفروشــد چقدر به آن کمک 
کرده ایم؟ اگر حداقل مخارج را به این مادران 
بدهیم من اطمینــان می دهم که آنها حاضر 

نمی شوند کودك خود را بفروشند.
ما در کشــور ســازمانی با عنوان ســازمان 
بهزیســتی داریم، تنها ســازمانی که از نظر 
قانونی مسوول رسیدگی به تمام آسیب های 
اجتماعی در کشــور اســت، از زنان خیابابی 
و بی سرپرســت گرفته تا افــراد متعاد و امر 
طلاق و... طبق قانون رســیدگی به این امور 
در فهرست وظایف بهزیستی جای می گیرد، 
که به عقیده من متاسفانه روزبه روز امکانات 
ســازمان بهزیســتی کم شــد، روزبه روز از 
تخصص افرادی که در این زمینه مشــغول 
فعالیت هستند، کاســته شد، این اتفاق برای 
سازمانی رخ می دهد که آسیب های اجتماعی 
را بایــد رفع کند، ما تا آســیب را نشناســیم 

نمی توانیم مشکل را حل کنیم. 
ببینیــد من نمی خواهم تمــام تقصیرها را به 
گردن ســازمان بهزیســتی بیاندازم، چرا که 
می دانم این ســازمان نه قــدرت و اختیارات 
کافی دارد و نه امکانات مناسب تا بتواند این 
مشکل را ریشه کن کند. بهزیستی حتی جای 
کافی برای این کودکان نــدارد، اگر خیرین 
نباشد حتی نمی توان به تنهایی از پس مخارج 
این کودکان بربیاید. متاسفانه ما در قانون به 
موردی بر نمی خوریم که بتوانیم قانونی با این 

افراد برخورد کنیم. به همین دلیل روزبه روز بر 
تعداد افرادی که نوزادان خود را می فروشــند 
اضافه می شود، ببینید درك این موضوع ساده 
است، تا وقتی یک امری خریدار داشته باشد، 

پس فروشنده هم داریم. 
- شما برای رفع این معضل اجتماعی چه 

راه حل هایی پیشنهاد می کنید؟
عقیده ما این اســت که بچه کنــار والدین 
معتاد و در خیابان بزرگ شــود، باز هم بهتر 
از کودکی که در پرورشــگاه بزرگ می شود. 
چون کودکی که در پرورشگاه بزرگ می شود 
در آینده با مشکلات بسیاری دست به گریبان 
اســت. راهکار چنین مشــکلی این است که 

دولت حمایت کند، 
همان طــور که گفتم، متاســفانه ســازمان 
بهزیســتی از نظر امکانات شرایط صفر دارد، 
این سازمان نزدیک به هشت سال است که 
استخدام ندارد، شرایط آلان بهزیستی مانند، 
بیمارســتانی است که پزشــک ندارد، حرف 
اول را در بیمارســتان ها پزشــکان می زنند، 
در ســازمان بهزیســتی هم حــرف اول را 
متخصصین مددکاری می زنند، کســانی باید 

امــور اجتماعی را پیگیری کنند، اما ما از کل 
نیروهای شــاغل در این ســازمان چیزی در 
حدود ۷ یا ۸ درصد مددکار متخصص داریم. 
علاوه بر این بودجه کافی در اختیار ســازمان 
قرار نمی دهند، به عقیده من هرچه مشکلات 
بیشتر می شود از میزان بودجه سازمان کاسته 
می شــود، به همین دلیل نمی تواند رسیدگی 
کافی را انجام دهد و وقتی نتواند رســیدگی 
کند مشــکلاتی از این دست در کشور بیشتر 
می شــود. درواقع ما یک برنامه مشــخص و 
مدون در این زمینه نداریم و این می تواند در 

آینده مشکلات بیشتری را به بار بیاورد.
ببینید اگر دولت بیاید خانواده هایی که مشکل 
مالی دارند را شناســایی کند و از آنها حمایت 
کند، مطمئن باشــید فروش نوزادان شاید یه 
یک درصد هم نرســد، چرا کــه خانواده اگر 
بتواند از پس مخارج فرزند خود برآید و بداند 
می تواند او را بزرگ کند، آنگاه کودکش را نزد 
خود نگاه خواهد داشت، اما وقتی دولت خود 
را دخالت نمی دهد، پس خانواده ها هم بدترین 
راه را انتخــاب می کنند. بــه نظر من دولت 
به جای اینکه مشکل را حل کند، دارد صورت 
مســاله را پاك می کند. ما باید عواملی مانند، 
اعتیــاد، طلاق، زنان خیابانی، دزدی و به طور 
کلی فقر و بیکاری را شناســایی و ریشه کن 
کنیم و آن وقت انتظار داشــته باشیم که این 

قیبل مشکلات نیز برطرف شود.

پرونده »تدبیر تازه« درباره فروش نوزادان 

پدیده ای شوم زیر پوست شهر
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سال اول 
 شماره دوم

جامعه

سن ازدواج 
درقلب 
پایتخت به
 40 سال رسید

پژوهشگران معاونت اجتماعی و فرهنگی شهرداری منطقه ۶ پس از ماه ها 
تحقیق و مطالعه از گروه های مختلف عنوان می کنند با توجه به شــرایط 
فرهنگی، اجتماعی، شهری منطقه، میانگین سن ازدواج در منطقه ۶ نسبت 

به مناطق دیگر چند پله بالاتر است و شاید هم نادر.

مهدی عابدی، پژوهشــگر معاونت امور اجتماعــی و فرهنگی منطقه ۶ در 
جلسه شورای اجتماعی و فرهنگی منطقه ۶ با بیان این خبر گفت: در زمینه 
میانگین سن ازدواج در مناطق مختلف شهر تهران الگو و یافته های متفاوتی 
وجود دارد. هر چند گفته می شــود میانگین سن ازدواج در پایتخت بین 3۰ 

تا 35 ســال است، اما یافته های پژوهشــگران معاونت امور اجتماعی و 
فرهنگی منطقه ۶ نشــان می دهد، میانگین سن ازدواج در منطقه ما تا چند 
درصد بالاتر است. یعنی بین 35 تا 4۰ سال، حتی استثناهایی در این زمینه 

وجود دارد که در مناطق دیگر شهر تهران کمتر دیده می شود.

به دنبال صدای آشــنا در راهروهای بیمارســتان می دود. 
چشــمی نگران و چشــمی گریان.به دنبــال فرزندش که 
روی یکــی از تخت هــای اورژانس نشــانده می گردد. 
 صدای  متصدی صندوق هنوز در گوشش می پیچد. راهی 
اتاقــک های پارچه  ای اورژانس می شــود. صدای گریه 
پســرکش را از داخل یکی از همین اتاقک های پارچه ای 
می شــنود و به آن ســمت می دود. در حالیکه چشمانش 
را پرده ای از اشــک پوشــانده رو به پزشکی که در حال 
بخیه زدن چانه پسرکش است می ایستد و می گوید: آقای 
 دکتر! ما بیمه نیستیم...لطفا....خانم پرستار! آقای دکتر! ...و 
التماس های زجرآور یک زن که می داند بضاعت پرداخت 
15۰ هزار تومان زانواهایــش را خم کرده و زمینش زده...

ناتوان از پرداخت و رنجــور از بیانش...متصدی صندوقدار 
که عذرش را نپذیرفته، مــی خواهد پادرمیانی دکتر معالج 
 آن را جبران کند...اتفاقی که نمی افتد تازه دستور باز شدن 
بخیه ای که حالا دوخته شــده به پرســتار داده می شود...

آقای دکتر! آقای دکتری که دوســت ماســت! که مهربان 
است...مهربان بود...مهربانی اش کجا رفت؟

آقای دکتر ! خانم پرســتار!  واژه هایی مانوس و حتی امید 
بخش و دوست داشــتنی و آشنا و مهربان ووووکه صدای 
زنگ شــان با درمان و آرامش و راحتی می توانست همراه 
باشد و کام دردناك بیماری را گوارا بخشد ...همان بیماری 

که دور از ذهن نیست...در درون همه ماست.  

کارکنان بخش درمان، وزیر، مدیران ارشــد و کل 
جامعه،  در شوک

 15 آذر خبر تلخ شکافتن بخیه های چانه پسربچه 4 ساله 
خمینی شهری  از زبان وزیر بهداشت منتشر شد که اذهان 
عمومی را به شدت رنجاند، خبر این بود که کادر پزشکی در 
خمینی شــهر اصفهان به دلیل ناتوانی مالی خانواده ای برای 
پرداخت مبلغی حدود 1۰۰ تا 15۰هزار تومان بخیه صورت 

یک کودك را که زده بودند، کشیدند.
همان شــب حادثه 15 آذر ماه، وزیر بهداشت در پاسخ به 
این پرسش که مگر بیمارستان های دولتی وجهی از بیمار 
دریافــت می کنند، گفته بود، ظاهــرا این بیمار بیمه نبوده 
اســت. هرچند بیمه نبودن هم دلیلــی برای چنین حرکتی 
نمی شــود و به همین دلیل دستور دادم تا تیم بازرسی به 
محل اعزام شود و تا ظهر امروز نتایج بررسی ها مشخص 
 خواهد شــد. مقامات پایین تر از وزیــر هم از چنین بهتی 
بی نصیب نبودنــد . مثلا مدیرکل دفتر شــکایات وزارت 
بهداشت هم با اشاره به اینکه درآوردن بخیه به دلیل ناتوانی 
مالی در تاریخ خدمات پزشکی ایران تأسف بار و نادر است، 
گفت: واقعاً مســئولان وزارت بهداشــت در شوك هستند، 
زیرا اگر پزشــک چنین دستور غلطی را داده چرا پرستار آن 

را اجرا کرده است؟
از طــرف دیگر ســجاد رضوی ، مدیرکل دفتر بازرســی، 
ارزیابی عملکرد و پاسخگویی به شکایات وزارت بهداشت 
هم گفته بود: به هر حال اگر بیمارســتانی چه دولتی و چه 
خصوصی پولی درخواست می کند هیچ ارتباطی به پزشک 
و پرســتار ندارد. در حالی که در این اتفاق مذکور ما شاهد 
آن هستیم که پزشک و پرســتار مذکور باتجربه هستند و 
واقعاً هنوز هم بشــخصه در یک شوك قرار داریم که چرا 

چنین اتفاقی رخ داده است!
درحالیکه در بیمارســتان های دولتی تمــام ایران واحدی 
به نام مددکاری اجتماعی مســتقر اســت و یک پرســنل 
روانشناس یا مددکار دارد که برای راهنمای مردم در جهت 
رفع یا کاهش هزینه های سنگین اقداماتت درمانی پا پیش 
گذاشته و خدماتی را جهت تسهیل این امور ارائه می دهد.

 وقتی خادمان مردم، متهم و مجرم می شوند
برنامه ای مســتند و مهیج در دهه ۷۰ از شبکه 5 تلویزیون 
پخش می شــد به نام در شــهر که گروهــی خبرنگار و 
فیلمبردار با اطلاع یافتن از حادثه ای بســمت محل اتفاق 
 حرکت کرده و با مســببان و قربانیــان حادثه گفت و گو 
می کردند. این برنامه ســالها روی آنتن شــبکه سیما بود 
تا همیــن اواخر. همین برنامه بود که چندباری جســته و 
گریخته، از دستگیری پزشکان قلابی و  کارکنانی که اقدام 
به ســقط غیر قانونی کرده بودند؛ گزارش تهیه کرده بود. 
جدای از این موارد، احترام به وجهه مشــاغل پزشــکی و 
پرستاری و سایر  وابستگان کادر بیمارستانی هنوز در جامعه 
بالا بود و کســی به خودش جرات اساعه ادب به این قشر 

زحمتکش را نمی داد.
اما پس از رسانه ای شدن موضوع بخیه ای که کشیده شد، 
معاون دادســتان شهرستان خمینی شــهر خبر از بازداشت 
کادر متخلف بیمارســتان  داد.  این خبر که » متهمان که 
یک پزشک و یک پرستار هســتند پس از تفهیم اتهام بنا 
به دستور مقام قضائی برای انجام تحقیقات تکمیلی، روانه 

بازداشــتگاه نیروی انتظامی شــدند«؛ گویی آواری بود بر 
ســر اعتماد و اطمینان مردمی که سالیان سال  به پاکی و 
درستی این قشر سفید پوش و فرشته خصال ایمان داشتند!

 محکومیتی بی ســابقه برای بی توجهی به مردم 
فرودست

محکومیت سه تن در بروز این واقعه یعنی پزشک اورزانس 
و پرستار دستیار و مجری دستورات وی و رییس بیمارستان 
به عزل از سمت و حبس تعزیری و پزشک و پرستار خاطی 
به دوســال حبس تعزیری و منع اشــتغال به حرفه خود به 

مدت یکسال و نیم توسط دادگاه صادر شد.
چنین مجازات های ســنگینی ســابق بر ایــن فقط برای 
پزشکان خاطی در قصورات پزشکی منجر به فوت یا نقص 
عضو صادر می شــد.  بررسی شواهد و اظهارات مادر طفل 
و مسوول حراست بیمارستان و  دوربین های اورزانس که 
کشیدن بخیه و اخراج مادر و طفل را نشان داده بود؛ برای 
دادگاه خمینی شــهر تعیین مجرمیت ذیل قوانین پزشکی 

قانونی محرز شد.
در همیــن رابطه دکتر حســن قاضی زاده هاشــمی،وزیر 
بهداشــت هم گفته بود: این تخلف بــرای اداره تخلفات 
وزارت بهداشــت محرز شده است و پزشک و پرستار فعلا 
از کار محروم هســتند. مدیر بیمارســتان هم می توانست 
بهتر از این نظــارت و راهنمایی کند. مــا اعلام کرده ایم 
که در تمام بیمارســتان های دولتی به محض اینکه بیمار 
بــه اورژانس مراجعه کــرد اول باید خدمت ارائه شــود و 
چیزی از او نخواهند. رئیس بیمارســتان هم به این خاطر 
 کــه بیمار دفترچــه بیمه دریافت نکرده از کار عزل شــد.

 لزوم آسیب شناسی بحران های انسانی در روابط 
درمانی

اما متاسفانه مشــت نمونه خروار اســت. یعنی اینکه این 

نمونــه را باید یک آســیب جدی از طــرف جامعه بر بدنه 
ضعیف شده همان جامعه دانست. وقتی چنین رویدادی به 
وقــوع می پیوندد یعنی یک جــای کار نه در نظام حقوقی 
درمانی که در نظام روابط اجتماعی می لنگد. مگر پزشک 
و پرســتار دانشــجوی تازه کار بودند؟ مگر از این دســت 
مســایل انظباطی یا قصورات حرفــه ای بی اطلاع بودند؟ 
در حالیکه در نص صریح قوانین پزشــکی قانونی که تمام 
دانشجویان پزشکی و پیراپزشکی باید چندین واحد درسی 
از آن را بخوانند،  قانــون مجازات  خودداری از  کمک به 
مصدومین و رفع مخاطــرات جانی مصوب 1354/3/5 بر 
اصــرار قانون به کمک به هر نوع حادثــه دیده ای لحاظ 
شــده است. این موضوع را هیچ دانش آموخته  بهداشتی و 

درمانی نمی تواند انــکار کند. پس با این وجود چطور این 
افراد که صاحب شــان و جایگاه حرفه ای و علمی بالایی 
هستند باید این اقدام رذیلانه را انجام داده باشند؟! سوالی 
کــه این روزها گریبان نه تنها این صنف را که از شــریف 
ترین و محترم ترین حرف جامعه اســت را گرفته بلکه در 
تمام شــوونات اجتماعی نیز رخنه کرده است. از بین رفتن 

کرامت انسانی تنها به دلیل نبود بضاعت و توان مالی.

 این ماجرا همچنان ادامه دارد
3۰ دی مــاه خبر دیگری باز هم شــوکی بر پیکر اخلاق 
پزشــکی و اعتماد عمومی وارد کرد. بیمارستانی در جنوب 
شهر تهران، نوزادی را گرو گرفت ! در شرح این خبر آمده 
اســت که وقتی مسئولان بیمارستانی در تهران  نتوانستند 
هزینــه زایمان دو قلوهای زنی را از وی بســتانند؛ یکی از 
نوزادان را گرو نگه داشــتند. این گروکشی ۲۷ روز به طول 
انجامید. تا اینکه با شــکایت مادر نــوزاد و دخالت مراجع 
قضایی و صدور حکم، نوزاد به خانواده وی مســترد شــد. 
هرچند سرپرســت اداره نظارت بر درمان وزارت بهداشت 
در واکنشــی پس از ورود خبر به افــکار عمومی، ماجرای 
گروگانگیری یک نوزاد در بیمارستان به دلیل عدم توانایی 
مالی در پرداخت صورت حساب بیمارستان را، رد کرد. دکتر 
عطیه ربیعی با بیان اینکه سیســتم درمانی کشور به هیچ 
عنوان نمی تواند به دلیــل عدم توانایی پرداخت، مانع ارایه 
خدمت به بیمار شود؛ افزوده بود تمام مراکز درمانی موظف 
هســتند در وضعیت بحران و اورژانــس، نجات جان بیمار 
و ارایه خدمــات درمانی را بدون در نظر گرفتن مســایل 
مالــی انجام دهنــد. در مورد این مادر تبعــه افغان هم از 
رفع مشــکلات سیستم تنفسی نوزادش،که به آن خاطر در 
بخش مراقبت های ویزه نوزادان تحت مراقبت بود و بدون 

پرداخت هیچ هزینه ای از سوی خانواده، ترخیص شد.
آنچه مسلم است اینســت که در مدیریت بیمارستان های 
 دولتی که قاعدتا پول نبایســت حــرف اول را بزند، دیگر

نمی شــود به بحث رایگان بودن تمــام خدمات دلخوش 
کرد. زیرا به گفته دکتر ربیعی ؛ سرپرست نظارت بر درمان 

وزارت بهداشت، چرخ مراکز درمانی هم باید بچرخد.

 آتشی که هر دو طرف را می سوزاند
از طــرف دیگر در ســال جاری نه تنها بــا اخباری از این 
دســت مواجه بوده ایم بلکه فشــار و ایذا و اذیت پزشکان 
هم از ســوی مردم دیده شده اســت. بدرفتاری همراهان 
بیمار در اثر فشــارهای عصبی و بعضا کم بضاعتی، حمله 
و هجــوم به کادر درمانی، ایراد کتک و خشــونت کلامی 
هم از بی اخلاقی هایی اســت که در اخبار بارها درباره آن 
نوشته و گفته شده است.  بطوریکه رییس سازمان پزشکی 
قانونی کشــور به تازگی در مطلبی با شکایت از رفتارهای 
مردمی به حمایت از کادر درمان پرداخته اســت. شــان و  
کرامت انسانی که باید در هر دو سر رابطه بیمار و درمانگر 
وجود داشته باشــد با بروز برخی رفتارهای خشن از طرف 
بیماران و همراهان ایشان بدل به یک نوع انتقام گیری از 
این طیف زحمتکش شــده است. دکتر علیرضا زالی در این 
گلایه هایش عنوان کرده که رضایتمندی نیروی انســانی 
که فقط پول و افزایش تعرفه ها نیست؛ بلکه توجه و تکریم 
آن ها به عنوان یک اصل است که باید مدنظر قرار گیرد و 
اگر کرامت پزشکان و فعالان در بخش های درمانی حفظ 
شود دیگر شاهد همجه علیه این نیروهای انسانی نیستیم. 

 حلقه مفقوده کرامت، حرمت، انسانیت
دکتر محمد آزاد جلالی زاده، روانشناس، وقتی درباره علت 
کنشها و واکنشــهایی که این روزها در جامعه  و بالاخص 

در حرفه مقدس پزشکی رخنه کرده می پرسم می گوید: 
 "یکــی از بزرگترین آفت ها و آســیب هــای اجتماعی که 
می تواند دامنگیر هر جامعه ی انسانی شود آن است که پیش 
بینــی پذیری فردی و اجتماعی از آن رخت بربندد و کســی 
به درستی نداند که کنش الف یا ب و امثالهم منجر به کدام 
واکنش خواهد شــد ، پیش بینی ناپذیری خود به درد عمیق 
دیگری منجر می شــود که همانا " نبود حمایت " از عموم 
جامعه و بالاخص اقشــار آســیب پذیر اقتصادی و اجتماعی 
است و اینجاست که در جامعه ای همچون جامعه کنونی ما ، 
اتفاقاتی می افتد که گه گاه مدت ها لازم است تا بهت ناشی 
از حادثه و تاســف بر آن از روح و روانــت رخت بربندد."بنا 
 بــه گفته این روانشــناس این بهت و تاثیر عمیق ناشــی از 
بی حرمتی و شکســتن کرامت انســانی نه فقــط در افکار 
عمومی کــه در بین جماعت پزشــکان و تمام همصنفان و 

گروه های درگیر با کادر درمانی هم تاثیر گذار خواهد بود.

 جای خالی قوانین حمایتی تا کی ؟ تا کجا؟
دکتــر جلالــی زاده در مورد علــت یابــی حوادثی نظیر 
بیمارســتان خمینی شــهر می گوید: "اتفاقات عجیب در 
جامعه ی پزشــکی کشــور و بالتبع در جامعه ی معلمان و 
مهندســان و بساز بفروشــان و کارمندان و دانشگاهیان و 
کارگــران و ... که هر روز روزنــه ای از آن به بیرون رخنه 
 مــی یابــد نشــان از آن دارد که بنا به دلایل سیاســی و

  امنیتــی، اجتماعی ، اقتصادی و فرهنگــی، جامعه ی ما 
به طور عجیبی پیش بینی ناپذیر شده است و در این میان 
نبود قوانین حمایتی و یا قوانین نوشته شده ی غیر عملیاتی 
سبب شده که هر کسی بخواهد گلیم خویش از آب بیرون 
بکشد. جامعه ی ایران که در طول تاریخ خویش به عیّاران 
و رفتار عیّارمنشی و پهلوان گونه افتخار می کرده و هماره 
بــر آن باور بوده که " پهلوانانــش نمی میرند"،  چنان به 
آفات شبه سرمایه داری غیراخلاقی پرتاب شده و چنان از 
اخلاقیــات عمومی فاصله گرفته که اکنون هر یک از افراد 
ایرانی، فضیلت و هدف اولیه ی زندگی اش را زرنگی بازی 
و کسب درآمد هر چه بیشتر قرار داده است ، به شخصه بر 
آن باورم که آفت " پول پرســتی ای " که دامان ایرانیان 
کنونی را گرفته را با چنین شدت و حدتی در کمتر گروه به 

سامان انسانی می توان مشاهده کرد."

 پوپولیســم  و برنامه های فرمالیته، بجای قوانین 
اجرایی

به گفته این تحلیلگر روابط اجتماعی، آفت دیگر ســرزمین 
ما عدم وجود قوانین شــفاف ، وجود بوروکراسی بدترکیب 
اداری و دولتی و نبود مرجعی مشــخص برای پاسخگویی 
است و این سبب آن شده اســت که هیچ کس مسئولیت 
 کاری را نپذیرد و همه فقط در فکر ســر هم بندی کردن 
آفــت هــا و مشــکلات باشــند. جلالــی زاده بــا بیان 
 اینکه اســتراتژی نامشــخص دولــت ها در ایــران، در 
برنامه های توسعه و برنامه های پنج ساله بشکل فرمالیته 
و غیرعملیاتی نمــود یافته، می گوید:  امــا درد دولت ها 
در ایران در هر طیفی که هســتند ، " پوپولیســم " تمام 
عیاری اســت که  به جای آنکه " رفاه " و " امنیت روانی 
 و  و اقتصــادی " را در ایران تئوریزه و عملیاتی کنند ، به 

نمایش های مردم فریبانه اقدام می ورزد.

 پایان شب سیه همیشه سفید نیست
این رســم بزرگان روزگار بوده که با دلداری و دلخوشــی 
دادن  به کهتران مرهمی روی زخم زمانه نهاده شــود. اما 
بخیه ای به رســم ناجوانمردی شکافته می شود ، نوزادی 
به خاطر مسائل مالی گروگان گرفته می شود ، ساختمانی 
به خاطر بده بستان بساز و بفروش با مهندس ناظر بر سر 
مردمانش خراب می شود ، مافیای ورود داروهای قاچاق، 
بیماران سرطانی و صعب العلاج را به کام مرگ می فرستد، 
کسی چون ابوالحسن نجفی به عنوان یکی از مفاخر بزرگ 
 ایــران زمین در روزهای آخر در تخت بیمارســتان نگران 
هزینه های دارو و درمانش است . و نوازنده چیره دستی چون 
فرهنگ شریف باید ساز ش را برای فروش بگذارد...دکتر جلالی 
زاده با بیان انتقاداتش از وضعیت نابســامان موجود انگشت 
 اشاره را روی نهاد های مدنی و دولتی می گذارد و می گوید: 
فعالیت های غیرمجاز هوا را آلوده تر و محیط زیست را فقیرتر 
می کند و رانت خواران با پررویی تمام در جامعه مانور می دهند و 
به جای آنکه نهادهای مدنی و رسانه های عمومی تقویت شوند 
 و بر این همه نابسامانی بتازند، دچار محدودیت های اساسی 
 می شــوند و از آن ســو نبود دولت و مردمانــی عیّار، نبود 
حمایت های عمومی و خصوصی از افراد ، پیش بینی ناپذیری 
و هزار درد بی درمان دیگر ، دارد ما را هر روز به لبه ی پرتگاه 
نزدیک می کند که اگر سقوطی باشد همه مان با هم پرتاب 

می شویم.

گزارش»تدبیر تازه« از آسیب شناسی بحران در روابط  بیمار و درمانگر 

غبار بی پولی بر چهره 
کرامات انسانی

معصومه چاوشی
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سال اول 
 شماره دوم

گفت و گو

ورزشی

 هدف 
پرسپولیس از 
بازگرداندن 

سوشا چیست؟

 سوشا مکانی در محل تمرین پرسپولیس حاضر شد اما واقعا هدف 
باشــگاه از بازگرداندن مکانی به تمرینات چه بوده است؟آیا باشگاه 
پرســپولیس می خواهد از مکانی به عنــوان دروازه بان اول خود 
استفاده کند؟ مگر کمیته اخلاق در حال بررسی پرونده این بازیکن 

نیست؟ مگر نباید حکم قضایی برای او صادر شود؟
از همه این ســوالات که بگذریم سوال دیگری که بدجور ذهن را 
مشــغول می کند این است سوشــا مکانی آیا با همه این اتفاقاتی 
که پشــت سر گذاشته می تواند دروازه بان خوبی برای سرخپوشان 

باشــد؟ پرسپولیســی که فقط و فقط امیدواری اش بازگشت به 
کورس قهرمانی در ادامه لیگ اســت چرا باید روی بازیکنی خود 
را به زحمت بیندازد که دیگر نمی تواند روی او حســاب ویژه ای 

باز کند.

علی مطهری:

برداشت سیاسی از مصاحبه 
یلدایی برنامه نود

  زاوش محمدی 
 مطهــری به عنوان یــک نماینده مجلــس، بازیکنان 
تاثیرگذار تیم ملی را می شناســد و از آن ها اسم می برد. 
برخلاف بســیاری از سیاستمداران که سررشته زیادی از 
ورزش ندارنــد، مطهری به خوبی مجتبی جباری، محرم 
نویدکیا، امید ابراهیمی و مهدی طارمی را می شناســد. او 
می گوید تمام بازی های بارسلونا را نگاه می کند و در میان 

بازیکنان فوتبال، مسی و نیمار را دوست دارد.
 شما بدون شــک برنامه نود هم نگاه می کنید. 
چندی پیش قرار بود مصاحبه ضبط  شده ای با جواد 
ظریف روی آنتن برود کــه این اتفاق بنا به دلایلی 

نیفتاد.نظر شما در این باره چیست؟
به نظر من پخش نکردن مصاحبه آقای فردوســی پور با 
آقای ظریف کار درســتی نبود. فردوسی پور به مناسبت 
شــب یلدا حرکت جالــب و مبتکرانه ای تــدارك دیده 
بود. او با آقای ظریف که محبوب مردم اســت مصاحبه 
کرد ولی متاســفانه برخی برداشت  سیاسی کردند و این 
مصاحبه را انتخاباتی دانستند و گفتند در رأی مردم تاثیر 
خواهد گذاشــت. به نظر من این حرف توأم با بدبینی بود 
و جلوگیری از پخش آن بســیار ناپسند بود. دقیقا قبل از 
این برنامه، آقای حداد عادل که کاندیدای مجلس اســت 
در همان شــبکه 3 حضور پیدا کرده بود که البته حضور 
ایشان در شب یلدا کار پسندیده ای بود. ولی سخن در این 
اســت که نباید منطق دوگانه و یک بام و دو هوا داشت. 
اگر بناســت به مصاحبه آقای ظریف ایراد گرفته شود، به 
مصاحبه آقای حــداد هم باید ایراد می گرفتند. این کارها 
زشــت اســت و من از این تعجب می کنم که چرا آقای 

سرافراز زیر بار چنین حرفهایی رفت؟

 شــما نشــان داده اید که همیشــه به فوتبال 
علاقه مند بوده اید، بازیکن مورد علاقه شما کیست؟

بازیکن مورد علاقه من مسی و نیمار هستند. به نظرم آنها 
بهترین بازیکنان دنیا هستند.

 پس بارسلونایی هستید؟
بله؛همه بازی های بارســا را نگاه می کنم. معمولا پسرم 

زمان بازی را یادآوری می کند.
 از تیم های داخلی طرفدار کدام بازیکن هستید؟

بازیکنان تکنیکی را می پســندم نظیر علی کریمی، علی 
پروین، مجید نامجو مطلق، خداداد عزیزی.

 پرسپولیسی هستید؟           
بــرای من فرقی نمی کنــد. من همه تیــم هایی را که 
پرتلاش و جوانمردانه بازی می کنند دوست دارم و بازی 
افرادی مثل محرم نویدکیا و مجتبی جباری را می پسندم. 
این دو می توانستند بیشــتر به تیم ملی کمک کنند. اما 
این روزها طارمی و امید ابراهیمی بازیکنان خوبی هستند.
 نظر شما درباره کروش و مشکلاتش با فوتبال 

ایران، وزیر و مایلی کهن و ...چیست؟
تا چند مــاه پیش آقــای وزیر با حضــور آقای کروش 
مخالف و از رفتار های او ناراحت بود. موضع امروزشــان 
را نمی دانم. ایشــان معتقد بودند که کروش با غرور رفتار 

می کند و موجب تحقیر ملت می شود.
 نظر خودتان درباره کروش چیســت؟ شما این 

را قبول دارید؟
کروش در مجموع مربی خوبی است و توانسته تیم ملی را 
سامان بدهد. البته رفتارش را هم باید اصلاح کند. مثلا اگر 
به مرخصی می رود به موقع برگــردد. به نظرم باید تا جام 

جهانی حفظ شود، شاید بتوانیم به نتیجه دلخواه برسیم.
 شــما در مجلس هم زیاد فوتبال بازی می کنید. 

در جمع مجلسی ها چه کسی فوتبالش بهتر است؟
در دوره قبل مجلس بیشــتر بازی می کــردم. ما یک تیم در 
مجلس داریم که در مســابقات جام یونس شــکوری شرکت 
می کند. آقایان پزشکیان و کوثری از بازیکنان خوب ما هستند.

 شما در چه پستی بازی می کنید؟
من در پست مهاجم بازی می کنم اما از وقتی سنم بالا رفته 
و کمی اضافه وزن پیدا کرده ام نمی توانم مثل قبل بازی کنم. 

دو ابرستاره پرتغالی و آرژانتینی در ترکیب دو باشگاه بزرگ 
اســپانیایی رکورد های زیــادی در زمینه تعداد گل ها و هر 
درخشش در مستطیل سبز برجا گذارده اند .سایت یوفا سری 
به رکورد هایی زده که از ســوی این دو هنوز دست نخورده 
باقی مانده اند و احتمالا اهداف آتی لئو و کریس محســوب 

می شوند.
 بیشترین گل در فینال لیگ قهرمانان؛ هفت گل:

آلفردو دی اســتفانو و فرانس پوشکاش )رئال مادرید(گلزنی 
در فینــال های مختلف؛ پنج فینال: آلفردو دی اســتفانو در 

فینال مسابقات در سال های 1۹5۶ تا ۶۰
 بیشــترین گل در یک فینال؛ چهــار گل: فرانس 

پوشکاش ۱9۶۰
بیشترین گل در یک فینال از لیگ قهرمانان با فرمت جدید؛ 
دو گل: دانیله ماســارو )میلان 1۹۹4(، کارل هاینتس ریدله 
)دورتموند 1۹۹۷(، هرنان کرســپو )میــلان ۲۰۰5(، فیلیپو 

اینزاگی )میلان ۲۰۰۷(، دیگو میلیتو )اینتر ۲۰1۰(
رونالدو دو بار در فینال های ۲۰۰۸ و ۲۰14  و مســی 

نیز در فینال های ۲۰۰۹ و ۲۰11 توانســته دروازه 
من یونایتد را باز کند. رائول گنزالس و ساموئل 

اتوئو نیز رکورد مشابهی دارند.
 گلزنی در مقاطع مختلف

 بیشــترین تعــداد گل در دور گروهی لیگ 
قهرمانان؛ 53 گل: رائول گونزالس

)رونالدو 4۹ و مسی 4۷ گل در دور گروهی به 
ثمر رسانده اند.(

بیشــترین تعداد گل در یک چهارم گروهی 
لیگ قهرمانان؛

 14 گل: آلفردو دی استفانو
)رونالدو 1۲ و مسی 1۰ گل در دور یک 

چهارم به ثمر رسانده اند.(
بیشترین تعداد گل نیمه نهایی گروهی 

لیگ قهرمانان؛
11 گل:  آلفردو دی استفانو

)رونالدو 1۰ و مسی 4 گل در نیمه نهایی به ثمر رسانده اند.(
 تعدد جام

قهرمانی با بیشترین تعداد تیم؛
ســه تیم: کلارنس ســیدورف )آژاکس 1۹۹5، رئال مادرید 

1۹۹۸ و میلان ۲۰۰3 و ۲۰۰۷(
گلزنی با بیشترین تعداد تیم در مسابقات لیگ قهرمانان؛

شــش تیم: زلاتان ابراهیموویچ )آژاکس، یوونتوس، اینتر، 
میلان، بارسلونا، پاریسن ژرمن(

به جز رونالدو که با دو باشــگاه در فینال گلزنی کرده است، 
ولیبور واسوویچ نیز رکورد مشابهی داشت. او با پارتیزان در 
سال 1۹۶۶ و آژاکس 1۹۶۹ گلزن دیدار فینال بود اما هر دو 
بار تیمش قهرمانی را از دست داد. البته او خوش شانس بود 
که توانست در سال ۷۰ با هلندی ها )بدون اینکه در فینال 

گل بزند( قهرمانی اروپا را جشن بگیرد. 
 پا به سن گذاشته ترین ها 

پا به ســن گذاشته ترین گلزن فینال ها؛ 3۶ سال 
و 333 روز: پائولو مالدینی )ســال ۲۰۰5 مقابل 

لیورپول(
پا به ســن گذاشــته ترین گلزن؛ 3۸ 
ســال و 5۹ روز: فرانچسکو توتی 

)سال ۲۰14 مقابل زسکا(
اگر رونالدو یا مسی بخواهند 
جابجا  را  مالدینــی  رکورد 
کننــد باید صبور باشــند. 
رونالدو این شانس را دارد 
کــه در فینال ۲۰۲1-۲۲ 
در ایــن زمینه خــود را به 
عنوان بهترین معرفی کند. شانس مسی در 
فصل ۲5-۲۰۲4 می آید. رونالدو اگر بخواهد 
رکورد توتی را بزنــد باید در تاریخی پس 
از اول آوریــل ۲۰۲3 گل بزند و برای 
مســی این تاریخ ۲۲ آگوست ۲۰۲5 

خواهد بود. 

 سریع ترین ها 
سریعترین گل؛ 1۰.1۲ ثانیه؛ روی ماکای )سال ۲۰۰۷ مقابل 

رئال مادرید(
ســریعترین گل در فینال ها؛ 53 ثانیه: پائولو مالدینی )سال 

)۲۰۰5
ســریعترین گلی که رونالدو و مســی به ثمر رســانده اند، 
در دقیقــه چهارم بوده اســت. رونالــدو در دقیقه 4 بازی با 
یوونتــوس در اکتبر ۲۰13 و مســی در اکتبر ۲۰۰۸ مقابل 
بازل. گل های مســی در فینال هــا در نیمه دوم بوده اند و 
گل رونالدو در فینال مسکو مقابل چلسی در دقیقه ۲۶ بود. 

 سرعت هت تریک
سریع ترین هت تریک؛ هشت دقیقه:

بافه تیمبــی گومیس )المپیک لیون مقابل دینامو زاگرب در 
سال ۲۰11(

 هت تریک های پیاپی؛
دو بازی: لوئیز آدریانو )شاختار در دو بازی پیاپی مقابل 
باته در ســال ۲۰14(رونالدو و مســی هر کدام پنج 
بار در مسابقات اروپایی هت تریک کرده اند. سریع 
ترین هت تریک مســی در ۲۲ دقیقه مقابل آرسنال 
در سال ۲۰1۰ بود. رونالدو هم در 1۲ دقیقه توانست 
ســه بار دروازه مالمو را باز کند. آدریانو رکورد گل 

هــای پیاپی را نیز در اختیار دارد؛ او در دیدار 
نخست مقابل باته پنج و در دیدار برگشت 

سه گل به ثمر رساند. 
  ثبات

گلزنی در ســال های پیاپی؛ چهارده سال: رائول 
گونزالس

گلزنی در بیشترین فصول؛ شانزده فصل: رایان 
گیگز

رونالــدو در نخســتین رویارویی با مســابقات 
لیگ قهرمانان به دور گروهی نرســید و وی 

نتوانســت در دو فصل نخســت با من 
یونایتد در این مســابقات گلزنی کند. با 

این حال وی در ده دوره اخیر گلزنی کرده است. او با گلزنی 
در پنج فصل دیگر به رائول می رسد و باید تا چهل سالگی 
بازی کند تا به رکورد همتیمی سابق در یونایتد برسد. مسی 
از ابتدا شروع خوبی در مسابقات داشت و تاکنون توانسته در 
یازده دوره گلزنی کند و در نتیجه در دهه چهارم زندگی اش 

می تواند رکورد رائول و گیگز را شکسته باشد. 
 فرم های باور نکردنی 

بیشترین تعداد گل در یک دوره؛ هجده گل: رادامل فالکائو 
)پورتو ۲۰1۰-11(

بهترین فصل مسی در این زمینه 1۲-۲۰11 بود که 14 گل 
به ثمر رســاند. رونالدو هم در فصل 14-۲۰13 توانست 1۷ 

گل به ثمر برساند. 
گلزنــی در بازی های پیاپی؛ ۹ بازی: رود فان نیســتلروی 

)فصل ۲۰۰۲-۰3(
 درصد ها 

بهترین آمار گلزنی بر اساس تعداد بازی؛ ۰.۹۷ گل: گرد 
مولر )بایرن مونیخ(بهترین آمار گلزنی بر اساس تعداد 
بــازی در فرمت جدید؛ ۰.۹۰: رادامل فالکائو )پورتو 

و اتلتیکو مادرید(
نیســتلروی در آن فصل در تمام مسابقات 
یونایتــد بازی نکرد اما توانســت در ۹ 
بــازی پیاپی و در مجمــوع ده بار 
گلزنی کند. رونالدو نزدیک ترین 
تعقیب کننده اســت. او در فصل 
 ۸ در   ۲۰13-14
پیاپی گل  بازی 
زد. آمــار او به 
تعداد  نســبت 
انجام  کــه  هایی  بازی 
است.  بوده  داده ۰.۷1 گل 
۸۹ گل در 1۲5 بازی. این رکورد 
برای مســی ۰.۷۸ گل به ازای هر 

بازی است. او ۸۰ بار در 1۰۶ بازی گل زده است. 

پس از مســابقات جام ملــت های 1۹۹۶ در امــارات بود که برخی 
بازیکنــان مطــرح و تاثیرگذار تیــم ملی فوتبال ایــران راهی 

کشــورهای اروپایی شــدند و در تیم های مطرح قاره سبز به 
فوتبالشان ادامه دادند.

علــی دایی، مهدی مهــدوی کیا، خداداد عزیــزی، مهرداد 
میناونــد، کریم باقری جزو این نفــرات بودند که راهی تیم 

های اروپایی شــدند و البته کمی بعد هم نســل های آنها در 
استقلال مثل علیرضا منصوریان، مهدی پاشازاده، علی موسوی، 

علی ســامره، ســیروس دین محمدی و ... راهی تیم های مختلف 
اروپا شدند.

این روند تا چند سال به خوبی پیش می رفت و بازیکنان دیگری نیز به تیم های 
اروپایــی رفتند اما با اتمام دوره فوتبال اینها، مســیر لژیونرهای ایرانی نیز تغییر 
کرد و امارات کشــور آرزوهای فوتبالیست های ایرانی شد. فرهاد مجیدی، جواد 
نکونام) که البته بعدا به اروپا رفت(، ایمان مبعلی، علیرضا نیکبخت واحدی، جواد 

کاظمیان، مهرداد اولادی و ... از جمله این بازیکنان بودند.
اماراتی ها در شــرایطی با پرداخت مبالغ کلان به فوتبالیســت های ایرانی آنها 

را جذب می کردند که حتی برخی بازیکنان شــاغل در اروپای ایران 
راضی شدند قاره ســبز را رها کنند و به این کشور کوچک 

حوزه خلیج فارس بپیوندند. علی دایی، مهرداد میناوند، 
علــی کریمی و ... از جمله این بازیکنان بودند که از 

اروپا به فوتبال امارات رفتند.
اما چند ســال بعــد دوباره این مســیر تغییر کرد و 

فوتبالیســت های ایرانی که انگار راه اروپا را به روی 
خودشان بسته می دیدند یا آنقدر کیفیت شان پایین بود که 

اروپایی ها آنها را نمی خواســتند، مسیر را به سمت قطر تغییر دادند 
و حضور پرتعدادی در این کشور داشتند.

مســعود شجاعی، اشــکان دژاگه، مهرداد پولادی، حسین کعبی، محمد نوری، 
مجتبــی جباری، پژمان منتظــری و .. از جمله این بازیکنــان بودند که راهی 
تیم های مختلف قطر شــدند و چند ســالی را در این کشور بازی کردند و البته 
برخی از آنها هنوز در این تیم ها هســتند و پول خوبی را هم نســبت به فوتبال 
ایران دریافت می کنند.این پایان پســرفت فوتبالیست های ایرانی نیست و حالا 
مســیر تازه ای باز شده اســت. برخی بازیکنان ایرانی حالا راهی تایلند شده اند 

تا فوتبالشــان را در این کشور درجه سومی فوتبال آسیا دنبال 
کنند. بهشــاد یاورزاده بازیکن پیشن استقلال که سابقه 
حضور در تیم ملی ب ایران را هم داشــت چند ســالی 

است که در فوتبال تایلند حضور دارد.
محسن بیاتی نیا بازیکن پیشین پاس و استقلال دیگر 
بازیکنی بود که راهی تایلند شد و هنوز هم در فوتبال 

این کشور حضور دارد.
درحالــی که تصور می شــد حضــور وی در تایلند یک 
اتفاق است اما چند روز پیش رضا حقیقی بازیکن پیشین تیم 
پرسپولیس هم راهی این کشور شد. محمد اسماعیل نظر مدافع پیشین استقلال 
اهواز هم دیگر بازیکنی اســت که راهی تایلند شــده اســت و طبیعتا بازیکنان 

دیگری هم در راه هستند.
ظاهرا برخی واسطه ها کشــور جدیدی را برای درآمدزایی خود و البته پسرفت 
فوتبالیســت های ایرانی انتخاب کرده اند و رایزنی با برخی بازیکنان دیگر برای 
حضور در لیگ درجه سوم تایلند آغاز شده است و باید طی روزهای آینده منتظر 

شنیدن خبرهایی در این مورد باشیم.

 رکوردهایی که مسی و رونالدو هنوز نشکسته اند

تایلند؛ مسیرجایگزین اروپا برای فوتبالیست های ایرانی 
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سال اول 
 شماره دوم

سلامت

 ارزش 
غذایی 
پسته

ارزش غذایی پسته به نسبت سایر آجیل ها و نیز مواد  پروتئیني همانند گوشت، 
شیر، تخم مرغ، و نیز حبوبات در خور اهمیت و توجه مي باشد. ارزش غذایی 
پســته شــامل کاهش اختلالات انقباضی عضلات، بی خوابی و اضطراب، 

جلوگیری از سکسکه و ... می باشد.
پسته اغلب با پوســت و در محفظه های دردار جهت جلوگیری از آلودگی به 

حشــرات نگهداری می شود. بهترین روش برای نگهداری از آجیل مغز شده، 
این است که آن را درون فریزر نگهداری نمود تا از رشد قارچ بر سطح دانه ها و 
مغزها پیشگیری شود.روغن پسته یک روغن چاشنی دهنده یا طعم دهنده می 
باشــد و زمانی مرغوب است که فاقد هر گونه مواد افزودنی و نگهدارنده باشد 
و تنها مواد افزودنی مجاز در این روغن آنتی اکســیدان ها هستند. اگر برایتان 

مهم است که مو سالم داشته باشید بهتر است مصرف پسته را به برنامه 
هفتگی تان بگنجانید.موهای ما نیاز دارند تا علاوه بر شســت و شو و رعایت 
نکات بهداشتی برای سلامت و درخشندگی و حالت، تغذیه مناسبی هم داشته 
باشــند. بسیاری از  مردم گمان می کنند اگر ماده تقویتی به موهایشان بزنند 

مفید است در حالی که که ساقه مو بافت مرده ای است.

دریچه

چرا بینی ام همیشه گرفته؟

گرفتگی یا احتقان بینی حالتی ناخوشایند است که گاهی علت 
خاصی برایش پیدا نمی کنیم. اگر بینی تان مدام گرفته است و 
فکر می کنید مشکل بخصوصی هم ندارید، ممکن است عواملی 
در بروز این پدیده دخیل باشــند که شگفت زده تان کنند.بیمار 
نیستید و تقریبا مطمئن هستید که به چیزی هم حساسیت ندارید. 
پس چرا اینقدر بینی تان گرفته اســت؟ هرچند سرماخوردگی، 
آنفلوآنزا و آلرژی به گرده ها و حیوانات خانگی از دلایل شــایع 
 گرفتگی بینی هستند، اما دلایل فراوان دیگری هم وجود دارند که 
می توانند ســبب شــوند با تنفس از راه بینی مشــکل داشته 
 باشید. در اینجا شــش دلیل ممکنی را که باید آنها را بشناسید 
می آوریم.حدود یک سوم افرادی که مجراهای بینی شان ملتهب 
است، مشــکلی دارند که به آن رینیت غیرآلرژیک می گویند، 
یعنی سیســتم ایمنی بدنشان مقصر نیســت. اگر تست آلرژی 
دادید و جواب منفی بود، احتمالا دلیل گرفتگی بینی تان همین 
اســت. دلیل دیگر برای گرفتگی بینی که هرگز تمام نمی شود 
پولیپ اســت. پولیپ زائده خوش خیمی است که می تواند در 
بینی یا ســینوس باشد و خطرناك نیســتیکی از انواع رایج این 
گرفتگی،«رینیت محرك گر« یا رینیت وازوموتور می باشد که 
زمانی روی می دهد که بدن شما توسط چیزی مانند دود سیگار، 
عطر و یا هوای خشــک آزرده یا ملتهب شــود.بهترین راه این 
اســت که محرك ها را شناسایی کرده و تا جایی که می توانید 
از آنها اجتناب کنید. اگر این کار مفید نبود، از پزشــک در مورد 
استفاده از اســپری ضداحتقان بینی که حاوی آنتی هیستامین 
یا کورتیکواستروئید است، راهنمایی بخواهید.اگر سرماخوردگی 
شــدید یا آلرژی داشته باشید، یک اسپری بینی دکونژستان می 
تواند بســیار موثر باشد. اما حواس تان باشد که اگر به راهنمای 
استفاده از آن دقت نکنید ) ممنوعیت استفاده بیش از سه روز(، 
ممکن است مبتلا به گرفتگی بینی انعکاسی شوید، یعنی به آن 
متکی شــده و یا به گفته بعضی از افراد به آن معتاد شده و اگر 
بخواهید مصرف آن را قطع کنید، بیشتر احساس گرفتگی خواهید 

کرد. بنابراین مجددا به آن برمی گردید.

آیا طاسی نشانه بیماری است؟

نظرتان در خصوص باورهایی که در حوزه ی سلامت پوست 
و مو شکل گرفته است چیست؟ آیا به نظرتان طاسی نشان 
دهنده ی بیماری یا مشــکلی در ســلامتی است؟ آیا دست 
زدن بــه قورباغه باعث زگیل می شــود؟ بدون شــک این 
 ســوالات کمابیش در ذهن شــما نیز وجود دارند و به دنبال 
پاسخ هایی قانع کننده و صحیح هستید. آقای دکتر داریوش 
دائر، متخصص پوســت و مو این باورها را بررســی کرده و 
پاســخ های علمــی و دقیقــی در اختیارمان گذاشــته اند.
 درست. برخی بیماری ها می توانند موجب ریزش مو شوند. 
شــایع ترین بیماری که باعث ریزش مو می شــود، همان 
بیماری قارچی سر یا »کچلی« است. لازم به ذکر است که 
واژه ی کچلــی از نظر علمی صرفــاً و منحصراً به بیماری 
قارچی پوســت سر اطلاق می شــود و هر نوع ریزش دیگر 
اعم از ریزش ژنتیکی یا ریزش ناشی از بیماری را باید تحت 
عنوان »طاســی« شــناخت.بیماری تیروئید، بیماری های 
سیســتم ایمنی بدن مانند بیماری طاسی سکه ای یا منطقه 
ای، لیکن پلان و لوپوس در کنار بیماری های ناشی از فقر یا 
نقصان عناصری مانند زینک )روی(، ویتامین های گروه بی 
و ویتامین دی از سایر علل ریزش مو و طاسی هستند. تبخال 
ناشــی از نوعی ویروس به نام هرپس است که خود دو نوع 
دارد: نــوع 1 که مخاط های دهان، بینی و به ندرت ملتحمه 
 چشــم و همچنین پوســت دور بینــی و دور دهان را مبتلا 
می سازد و نوع ۲ که عمدتاً مخاط دستگاه تناسلی را گرفتار 
می کند.این ویروس از طریق خراشیدگی ها یا بریدگی های 
 ظریف سطح پوســت وارد آن شده و به رشــد و نمو ادامه 
می دهد و تدریجاً توده ای گنبدی شــکل را تولید می کند.

تعریق بیش از حد و بسته بودن لباس ها از طرفی به شکل 
مستقیم باعث التهاب و عفونت غدد مترشحه ی عرق شده 
و ضایعاتی پوستی موسوم به »میلیاریا« یا عرق جوش را به 
وجود می آورد  و از ســوی دیگر باعث انسداد دهانه ی غدد 
ترشح کننده ی چربی موسوم به غدد سباسه شده و در التهاب 

و عفونت این غدد و ایجاد یا تشدید آکنه دخالت دارد.

اگر کودك شما در دوره دبستان است واقعاً نیازی به داشتن 
تلفن همراه نیســت، مگر این که شرایط خاصی مثل برخی 
بیماری ها وجود داشته باشد. اما آنچه امروزه با آن مواجه ایم 
این است که بیشتر کودکان در دوران مدرسه از والدین خود 
تلفن همراه می خواهند، چرا که بیشتر همشاگردی هایشان 
یک گوشی تلفن همراه دارند، بخصوص گوشی هایی با بازی 
هــای مختلف و player Mp3 و قابلیت ارســال عکس و... 
اینجاست که برای کمک به پدر و مادر، وظیفه اولیای مدرسه 
نیز مطرح می شــود. مسوولان مدرســه باید از آوردن انواع 
گوشی ها در کلاس های درس جلوگیری کنند. که البته در 
همه این موارد باید بچه ها متقاعد شــده و دلیل این بظاهر 

محدودیت ها برای آنها توضیح داده شود.
همچنین اگر به این نتیجه رسیدیم که کودك می تواند یا باید 
تلفن همراه داشــته باشد، لازم است با او در مورد علت خرید 
تلفن همــراه صحبت کنیم و به او رك و با قاطعیت بگوییم 
که از این تلفن فقط برای مواقع اضطراری می تواند استفاده 
کند و این که تلفن همراه یک وسیله بازی نیست.او باید بداند 
اجازه ندارد تلفن را برای هر تماسی و انجام هر کاری استفاده 
کند و فقط برای تماس گرفتن با والدینش است یا در مواردی 
با اجازه شما با چند تن از دوستانش. شما باید کاملًا محدوده 
اســتفاده از تلفن همراه را مشخص کنید و اگر نمی خواهید 
غیر از تماس ها از امکانات دیگر گوشــی استفاده کند، نباید 
هزینه های آن را بپردازید.شما می توانید ارزان ترین گوشی و 
در حقیقت یک گوشی با کمترین امکانات برای کودك خود 

تهیه کنید، چرا که هیچ کودکی به یک گوشــی آخرین مدل 
با تمام تجهیزات احتیاج ندارد. در حقیقت داشتن یک گوشی 
که فقط بتوان با آن تماس گرفت، کافی اســت.در ضمن به 
کودك خود یادآوری کنید که شما هر چند وقت یکبار گوشی 
 او را کنترل خواهید کرد و تماس های گرفته شده را بررسی 
می کنید تا مطمئن شــوید او فقط با کســانی که اجازه دارد 
تماس گرفته اســت؛ بویژه در مورد تصاویر و پیغام هایی که 
ممکن اســت دریافت کند باید بسیار مراقب باشید و حتماً در 
دوره های زمانی مختلف گوشــی او را بررسی کنید.بچه ها 
بچگی می کنند و نمی دانند خرید یک گوشــی تلفن همراه 
چقدر هزینه بر می دارد تا مسوولیت آن را بپذیرند. پس این 
طبیعی خواهد بود که گوشی را گم یا خراب کنند یا فراموش 
کنند آن را بردارند. با توجه به ســن شــان این کارها برای 
بچه ها زیاد عجیب و غیرطبیعی نخواهد بود.پس باید تا حد 
امکان مواظب آنها باشــیم و اهمیت گم نکردن گوشــی ها 
را برای آنها توضیح دهیم. در برخی کشــورها، شرکت های 
پشتیبانی کننده تلفن همراه، شرایطی را فراهم کرده اند که 
مــی توان با پرداخت هزینه ای اندك، گوشــی تلفن همراه 
 را در مقابل خســارات احتمالی بیمه کرد. پس با بیمه کردن 
می توان مشــکل دوباره خریدن گوشی تلفن همراه را حل 
کرد.در بعضی کشــورها نیز والدین می توانند میزان استفاده 
از گوشــی)مبلغ مکالمه و پیام کوتاه( را مشــخص کنند که 
پس از این مبلغ، ســیمکارت فاقد اعتبار شده و دیگر امکان 
برقراری تماس وجود نــدارد که این هم یکی از روش های 

مشخص کردن میزان تماس هاســت.به هر حال، دو نکته 
اصلــی در واگذاری تلفن همراه به بچه ها، اول گفت و گو با 
آنها و توجیه شــان در مورد چرایی خرید گوشی است و دوم 
این که آنها بدانند محدوده آزادی عمل شان تا کجاست و این 
محدوده با اطلاع خودشان، به وسیله والدین کنترل می شود.

 مضرات موبایل برای کودکان
هر چه زمان می گذرد اســتفاده از موبایل و دســتگاه های 
الکترونیک در بچه ها بیشــتر می شــود؛ اما مسئله اینست 
که بســیاری از این وســایل باعث بروز بیماری می شوند.

فناوری های ارتباطی به سرعت در حال پیشرفت هستند و 
در کنار جنبه های مثبت آن مضراتی نیز دارند. میدان های 
مغناطیســی را می توان از جمله مواردی دانست که باعث 
آســیب به فرد می شــود. این میدان های الکترومغناطیس 
در بخــش زیادی از لوازم الکتریکــی خانگی ما که روزانه 
از آن اســتفاده می کنیم وجــود دارد. آنها اثرات مضری در 
ســلامت ما و مخصوصاً فرزندانمان دارند چون سیســتم 
ایمنی کودکان به اندازه بزرگســالان تکامل یافته نیست و 
آثار مضر آن بر کودکان به مراتب بیشــتر است و روی مغز 
کودکان و ســلامت جسمانی و روانی آنها تأثیرات مخربی 
خواهد گذاشت.اســتفاده از موبایل و وسایلی که وای فای 
- WiFi- دارند روی ســلامتی کــودکان تأثیر می گذارد. 
ایــن میدان های الکترومغناطیســی می توانــد باعث بروز 
بدخیمی هایی مثل لوکمی )ســرطان خون(  و تومور مغزی 
شود. هم چنین مشکلاتی مثل سردرد و خونریزی از بینی 

و سرگیجه نیز ایجاد می کند.بچه ها بیشتر در معرض خطر 
هستند چون بیشتر از موبایل و کامپیوتر استفاده می کنند. بر 
طبق تحقیقاتی که به تازگی انجام شده است یک کودك 
پنج ساله ۶۰ درصد بیشتر از یک فرد بالغ در معرض امواج 
الکترومغناطیسی قرار دارد.به گفته دکتر »کری کرفتون«: 
ما مجبور نیســتیم تمام وسایل الکترونیکی را دور بریزیم. 
اما باید با روشــی متفاوت از آنها اســتفاده کنیم. در اولین 
قدم باید اســتانداردهای دولتی برای این وسایل تغییر کند 
و در ســطح امنی که آثار بیولوژیک نداشــته باشد ساخته 
شوند.پژوهش هایی که اخیراً انجام شده است نتایج هشدار 
دهنده ای دارد. به طوری که مشــخص کرده اشــعه های 
الکتریکی باعث ناهنجاری های کروموزومی می شود و در 
صورتــی که به مدت زیادی در معرض این امواج باشــیم 
به سلول های مغزی آســیب می زند و حتی باعث شکسته 
شــدن دی.ان.ای )DNA( می گردد.بــا چنین اثرات مضر 
که این امواج در بــدن و مغز فرزندان مان دارند باید دولت 
قوانین سخت گیرانه ای برای استانداردسازی صنایع داشته 
باشد تا محصولات در چهارچوب ایمنی تولید شوند.محققان 
تکنیک هایی را پیشنهاد کرده اند که به راحتی قابل اجراست 
و با آن می توان از آثار مضر میدان های الکترومغناطیســی 
جلوگیری کرد. این موارد عبارت اند از کاهش اســتفاده از 
تماس با موبایل و اســتفاده بیشتر از پیامک.اما این وظیفه 
ما والدین اســت که برای فرزندانمان در استفاده از موبایل 

محدودیت های بیشتری بگذاریم.

تلفن همراه دشمن 
اطفال است!

این روزها زیاد دیگر عجیب نیســت که یک بچه 7 یا ۸ ساله را با یک گوشی 
تلفن همراه شخصی ببینیم. اما آیا واقعا کودکان به تلفن همراه احتیاج دارند؟ در 
این مورد به احتمال زیاد مباحث زیادی شنیده و نکات بسیاری خوانده اید. شاید 
این مطلب هم مانند آنچه پیشــتر خوانده اید، باشد. انتخاب با خود شماست: 
بخوانید یا بروید سراغ مطلبی دیگر. خب حالا که همراه شدید، بدانید با این که 
تلفن همراه یک فناوری مفید اســت اما مانند هر پدیده دیگری جنبه های منفی 
نیز دارد. پس باید بســیار مراقب و مواظب اســتفاده کودکان از این فناوری به 
نســبت جدید باشیم. اما در همه کشــورها، این مساله دلشوره ای دائمی برای 
والدینی که در برابر مسائل فرزندانشــان حساسند خواهد بود که در چه سنی 
کودک آنها می تواند تلفن همراه داشــته باشد؟ در این مورد باید گفت مثل سن 
ورود به دبستان که در هر کشــوری به طور دقیق مشخص است، به واقع هیچ 
پاسخ خاص و مشــخصی برای این پرسش وجود ندارد. تصمیم گیری در این 
موضوع فقط به والدین و درک مســوولیت پذیری کودک شان در قبال داشتن 
تلفن همراه مربوط می شود. بسیاری از والدین برای بچه های خود تلفن همراه 
تهیه می کنند، چون به گمانشان واجب است تا همیشه با بچه ها ارتباط داشته 

باشند یا کودک بتواند در مواقع ضروری با خانواده تماس بگیرد.

 دکتر رضا عباسی

با خواص میوه هاآشنا شوید  زیتون 
زیتون علاوه بر اینکه لذت غذا خوردن 
را چندیــن برابر می کنــد، از ارزش 
غذایی بسیار بالایی برخوردار است که 
حفظ سلامتی انسان را در برابر برخی 

ناخوشی ها تضمین می کند. 
  انار: میوه ای علیه آلزایمر

    انار سرشار از آنتی اکسیدان ها است 
و همیشــه خواص آن برای مقابله با 
بیماری های قلبی عروقی و برخی از 
سرطان ها مورد بررسی پژوهشگران 
قرار گرفته است. اما اخیراً محققان به 
این نتیجه رسیده اند که فواید انار فراتر از این حرف ها است.
روی  آن  تأثیــر  و  آووکادو   

متابولیسم
افرادی که تصمیــم به رژیم لاغری 
مــی گیرند از مصرف خیلــی از مواد 
غذایی منع می شوند. آووکادو نیز به 
دلیــل پرکالری بودن جزو یکی از آن 
ممنوعه ها محسوب می شــود. اما باید بدانید که این میوه 

حاوی کالری های سالم است که باعث چاقی نمی شوند.
 آب انار؛ قوی تر از ویاگرا

بــر اســاس گــزارش دیلــی میل، 
نوشــیدنی یک لیوان آب انار در روز 
باعث افزایش تستوسترون می شود. 
این هورمون میل جنســی آقایان و 
همچنین خانم ها را که با گذشت عمر 

کاهش پیدا می کند، کنترل می کند.
 یک گلابــی در روز؛ یک دنیا 

فایده
    گلابی یک میــوه ی چهارفصل 
اســت و می تــوان از آن در تهیه ی 
غذاها و حتی شــیرینیجات نیز بهره 
برد. ایــن میوه زودهضم، شــیرین، 

خوشمزه و سرشار از مواد مغذی است.
 بــرای حفظ عضلاتتــان روزانه یک عدد ســیب 

بخورید
  نتایــج یــک پژوهش اخیر نشــان 
می دهد پوست سیب حاوی مولکولی 
اســت که از تحلیــل رفتن عضلات 

پیشگیری می کند.
 کامکوات؛ ایــن پرتقال های 

مینیاتوری
کامکوات کوچکتریــن عضو خانواده 
مرکبات است. این میوه طعم خاصی 
دارد. گوشت آن آب دار بوده و حاوی 
دانه های مینیاتوری است که در مرکز 
آن قــرار دارند و باید در حین مصرف 

خارج شوند.
 به بخورید تا به بمانید

    تقویــت قلــب، اعصــاب، درمان 
افسردگی و وسواس از خواص »به« 

محسوب می شود و جوشانده ی برگ آن برای درمان 
بی خوابی مؤثر است.

  میوه ای برای نــاکار کردن 
سلول های سرطانی

  میــوه ی کارلا )karela( کــه در 
زبان لاتین Momordica و در زبان 
عمومی خربزه ی تلخ نامیده می شود 
یکی از گیاهان معروفی است که در 

آسیا، آفریقا و جزایر کارائیب می روید.
 گلابـی سرشار از ویتامین

    مصرف گلابی ترشح بزاق دهان را 
زیاد می کند در نتیجه باعث تسهیل 

عمل دستگاه هاضمه می شود.
با  فشــارخون  و  وزن  تنظیم   

انجیر
انجیر یکی از قدیمــی و پرخاصیت 
ترین میوه ها اســت. سابقه تاریخی 
مصرف این میــوه را در میان مردم 
متمدن می توان در هزاران سال قبل 

جستجو کرد. 

هدی بانکی

فاطمه مهدی پور
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سال اول 
 شماره دوم

علمی

 
تا سال 2020 ربات ها فرصت های 

شغلی را از انسان ها می گیرند

در ســال های اخیر شــاهد تحولات عمیقی در زمینه 
 های ژنتیــک، هوش مصنوعی، رباتیک، نانوتکنولوژی، 
 پرینت های ســه بعــدی و بایوتکنولوژی بــوده ایم. 
پیشــرفت های تکنولوژیک زندگی ها را از همه لحاظ 
تحت تاثیر قرار داده اند و حالا شغل ها را هم تهدید می 
 World Economic کنند. بر اساس تحلیل هایی که در
Forum درج شــده احتمال این که در آینده شغل های 
زیادی به ربات ها محول شوند، خیلی بالاست. تخمین 
زده می شــود که دو ســوم افراد شاغل در بخش های 
مدیریتــی و اداری در آینــده ی نه چندان دور توســط 
ربات ها جایگزین شــوند.    باید مهارت های حرفه ای 
و تئوریــک این افراد ارتقا پیدا کنــد، چون در غیر این 
صورت با شــرایط ناخوشــایندی از بیکاری و نابرابری 
مواجه خواهیم شــد. مدت هاســت که ربات ها در خط 
تولید کارخانه ها، فروشگاه ها و بخش های صنعتی جای 
 WEF نیروهای انسانی را گرفته اند اما تحلیل های اخیر
نشــان می دهد که تا سال ۲۰۲۰ حدود 5 میلیون شغل 
تحت روند اتوماسیون، به دست ربات ها می افتند تا به 
صورت ماشینی انجام شوند و از میان تمام این ها، بیش 

ترین تهدید متوجه شغل های اداری و مدیریتی است.
WEF در تحقیق خود 15 کشــور شامل چین، فرانسه، 
آلمــان، ژاپن مکزیک، انگلیس و آمریکا را مورد مطالعه 
قرار داده است. جمعا در این کشورها حدود 1.۹ میلیارد 
نفر نیــروی کار وجود دارد که معــادل ۶5 درصد کل 
نیروی کار دنیاســت.این اتفاق به حدی مهم است که 
WEF از آن به عنوان »چهارمین انقلاب صنعتی« نام 
برده است. امید می رود که سازمان ها و تولیدکنندگان 
به جای جایگزین کردن کارگرهــا با روبات، فکری به 
حال آموزش آن ها در کار با دستگاه های الکترونیکی و 

تکنولوژیک باشند. 

 ستاره های سحابی مرغ دونده

ســتاره هایی که می بینید، شاید تخم های این مرغ 
 IC فضایی بزرگ هستند. این ســحابی نشری با نام
۲۹44 یا ســحابی مرغ دونده شــناخته می شود. در 
قســمت بالا-چپ عکس، ابرهای مولکولی کوچک 
تیره ای دیده می شوند که پر از غبار کدر هستند. این 
 Thackeray’s( »ابرها بــا نام »گویچه های تاکری
Globules( هم شــناخته می شــوند و مکان هایی 
هستند که بالقوه می توانند محل تشکیل ستاره های 
جدید باشــند. با این حال ممکن اســت بر اثر تابش 
شــدید ســتاره های جوان اطراف این ابرها پراکنده 
شــوند و هیچ وقت نتوانند ســتاره تشکیل دهند. این 
عکــس میدان دیدی به اندازه ی ۶۰ ســال نوری را 
در بر گرفته و خود ســحابی هم ۶۰۰۰ سال نوری با 

ما فاصله دارد.

 چه رنگی انسان را جذاب تر
 نشان می دهد؟

نتایج پژوهشی جدید نشــان داده است پوشیدن لباس 
مشکی شما را جذاب، باهوش و با اعتماد به نفس نشان 
می دهد.محققان آمریکایی این پژوهش را در گروه هزار 
نفری بــرای یافتن بهترین رنگ با کیفیت خاص انجام 
دادند. در هر دسته بندی رنگ مشکی رتبه اول و یا دوم 
را در بین دیگر رنگ ها کسب کرد.۶۶ درصد خانم ها این 
رنگ را مناســب برای لباس آقایان و 4۶ درصد آقایان 
این رنگ را مناســب برای لباس خانم ها عنوان کردند.

بعد از رنگ مشکی، رنگ قرمز جایگاه ویژه ای داشت و 
با شــجاعت، جرات و اعتماد به نفس مرتبط بود. حدود 
1۲ درصد از شرکت کنندگان رنگ قرمز را رنگ هوش 
و بیشــتر افراد این رنگ را مرتبط با گســتاخی و تکبر 

بیان کردند.

 به روند 
پیشرفت 

علم خوش 
بین هستم

 “انســان ها ممکن اســت خودشان را با ســاخته های شان به کشتن 
بدهند.” این حرفی اســت که فیزیکدان معروف، پروفســور »استیون 
هاوکینــگ« اخیرا زده اســت. این فیزیکدان انگلیســی می گوید که 
ویروس های ســاخته شــده، جنگ اتمی و گرم شــدن کره ی زمین، 

خطراتی هستند که انسان ها را نابود خواهد کرد.

 استیون هاوکینگ چند وقت پیش هم در مصاحبه ای گفته بود که بهتر 
است دنبال بیگانگان نگردیم وگرنه نابود می شویم.هاوکینگ هم چنین 
به این موضوع اشاره می کند که با پیشرفت علم و تکنولوژی، خطرات 
بیشتری هم به دست انســان بوجود می آیند. پروفسور هاوکینگ این 
صحبت ها را در یکی از ســخنرانی های خود کرده است. او می گوید 

انسان فقط در حالتی می تواند زنده بماند که در دنیاها و سیاره های 
دیگر شــروع به زندگی کند.او در ســخنرانی اش گفته است: “با اینکه 
شانس نابودی ســیاره ی زمین در یک مدت مشخص می تواند بسیار 
کم باشــد، اما به مرور زمان زیاد می شود و در هزار سال یا ده ها هزار 

سال آینده به موضوعی حتمی تبدیل می شود.

دریچه 

طراح: محمود کیمیاییجدول شماره2

علم می گوید شما نمی توانید 
مرد عنکبوتی باشد

شاید خیلی از شــماها بعد از تماشای 
فیلــم مــرد عنکبوتــی، دل تان می 
خواست قدرت های او مثل بالا رفتن 
از دیوار را داشــته باشید. اما به خاطر 
بعضــی از محدودیت هــای فیزیکی 
در تکامــل، انســان نمــی تواند مرد 
عنکبوتی باشــد. این نتیجه ای است 
که محققان با بررســی دقیق و علمی 
این موضوع به آن رسیده اند. محققان 
دانشــگاه کمبریج مشخص کرده اند 
که هر جانداری که بزرگ تر از نوعی 
مارمولک باشد، نمی تواند از دیوار بالا 

برود.
اگر یک انسان بخواهد مثل مارمولک 
از دیوار راســت بالا برود باید اندازه ی 

پایش 145 باشد.
زیست شناسان دانشکده جانورشناسی 
دانشــگاه کمبریج در مقاله ای که در 
یک ژورنال معتبر علمی منتشر کرده 
اند، توضیح می دهند که هر چه یک 
جاندار بزرگ تر باشــد، بخش بزرگ 
تری از بدن اش باید چسبنده باشد، تا 
بتواند به دیوار بچسبد. به طور خلاصه، 
اگر شــما بزرگ هستید، پای چسبنده 

تان هم باید بسیار بزرگ تر باشد.

بنابرایــن، در جانــوری بــه کوچکی 
مورچــه، کافــی اســت ۰.۰۹ درصد 
مساحت اش چسبنده باشد تا بتواند از 
دیوار بالا برود. این درصد در مارمولک 
به 4.3 درصد افزایش می یابد. درصد 
برآورد شــده برای انســان 4۰ درصد 
مســاحت اش است. اگر فقط از نصف 
بدن به عنوان چســبنده استفاده شود، 

این عدد باید ۸۰ درصد باشد.
البتــه، در این مطالعه فقط چســبنده 
های طبیعی در جانوران بررســی شد. 
هرچقدر قدرت چسبندگی ماده بیشتر 
باشد، مساحت مورد نیاز کمتر می شود. 
این محققان پــی بردند که این نکته 
در بعضی از گونه های جانوران صدق 

می کند. 
اندازه ی این موجودات در مقایســه با 
اندازه ی پدهای چسبنده در بدن آنها، 
با سرعت بیشتری افزایش می یافت، 
و به جای آن پدهای آنها چسبناك تر 
می شدند. به این ترتیب، شاید انسان 
ها هیچ وقت نتوانند با دســت و پای 
شــان بالا بروند. شاید بتوانیم این کار 
را با پدهای چســبناك مهندسی شده 

انجام دهیم.

 سگ ها احساسات انسانی را درک می کنند 
همیشه گفته می شود سگ موجودی با وفایی ست، اما اکنون مشخص 
شــده که علاوه بر باوفا بودن، تشخیص احساسات مختلف انسان هم 
از دیگر توانایی ســگ هاست.  دانشــمندان برای اولین بار نشان دادند 
که سگ ها استاد تشخیص احساسات هستند و توانایی خلق وخو خوانی 
آن ها تنها شامل فهم حال سگ های دیگر نمی شود، بلکه شامل انسان ها 
نیز می شوند. سگ ها تنها حیواناتی هستند که توانایی احساسات خوانی 
انسان را دارند.در تحقیقاتی که دکتر دامپزشک دنیل مایلز انجام داد، او 
1۷ ســگ را در مقابل مانیتور گذاشت و در هر مانیتور تصویر خندان و 
عصبانی دو سگ را پخش کرد. در این هنگام دانشمندان صدای پارس 
کردن ســگ را پخش می کنند و بعد مشاهده می کنند سگ ها به کدام 
تصویر نزدیک می شوند.اگر صدای پارس کردن همراه با خوشحال بود 
ســگ ها به مدت طولانی به تصویر خندان نزدیک و خیره می شــوند. 
ولی اگر صدای زوزه و پارس عصبانی را می شــنیدند، به سگ عصبانی 
نگاه می کردند. اما اگر صدا نه همراه با عصبانیت بود و نه خوشــحالی، 
سگ ها به هردو عکس، به طور یکسان نگاه می کردند. در نتیجه سگ ها 
می توانند صــدا و تصویر را با هم ترکیب کنند. وقتی همین آزمایش با 
صدا و تصویر انسان صورت گرفت، نتیجه یکسان بود فقط آن ها علاقه  

کمتری به تصویر انسان ها نشان دادند.

 چمدان هایی که خود صاحبانشان را دنبال می کنند
به لطف این چمدان جدید که نیازی به در 
دست گرفتن ندارد، به زودی ممکن است 
حمل چمدان های سنگین به تاریخ بپیوندد!  
به لطف این چمــدان جدید که نیازی به 
در دســت گرفتن ندارد، بــه زودی ممکن 
اســت حمل چمدان های سنگین به تاریخ 
بپیوندد! طراح این چمدان هوشــمند که 

همه جا شمارا دنبال می کند، شرکت رباتیکِ NUA است.این چمدان از طریق بلوتوث 
به برنامه ی مرتبط در گوشی های هوشمند متصل می شود. به علاوه درون این چمدان 
حسگرِ دوربین تعبیه شده که از طریق آن کاربر را می بیند و بدون برخورد با هیچ مانعی 
در تمام ســطوح صاف مثل کف سالن فرودگاه او را دنبال می کند.این چمدان دارای 
یک زنگ خطر ضد دزد اســت، بنابراین زمانی که شــما حواستان به چمدان نیست، 
به صدا درمی آید. در ضمن یک باتری پشــتیبان نیز در آن جاسازی شــده که با آن 
می توانید تمام وسایلتان را شارژ کنید.الکس لیبمَن، مؤسس رباتیک NUA می گوید: 
ما شبکه ی حس گرها، بینایی رایانه ای )یکی از شاخه های علوم کامپیوتر( و رباتیک را 
باهم ترکیب می کنیم ازاین رو اگر شما برنامه ی ما را دانلود کنید و روی عبارت »دنبال 
کن« )follow ( بزنید، چمدان کاربر را مشخصاً شناسایی کرده و می داند که باید وی 
را دنبال کند.البته شرکت NUA هنوز در حال آزمایش و ارتقای برخی ویژگی های این 
وسیله ازجمله سرعت و تنظیمات شخصی است اما آن ها امیدوارند که این چمدان را 
در سال جدید در دسترس همگان قرار دهند. اگر این پروژه موفقیت آمیز باشد، آن ها از 
فناوری بلوتوث برای خودکار کردن بسیاری از وسایل دیگر نیز استفاده کنند. به علاوه 
این وســایل به ویژه برای معلولین جسمی و افراد پیر بسیار سودمند خواهند بود. لازم 
به ذکر اســت ظاهر این چمدان ها کاملًا شــبیه دیگر چمدان های معمولی است و 
ازآنجایی که وزن وسیله ای که چمدان را به یک چمدان هوشمند تبدیل می کند، فقط 
۲.5 پوند اســت و می توان آن را در چمدان های قدیمی هم نصب کرد بنابراین این 

شرکت در حال برنامه ریزی برای همکاری با یک سازنده ی چمدان است.

حل جدول شماره قبل
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سال اول 
 شماره دوم

گردشگری

امن ترین 
 مناطق 
بعد از جنگ 
جهانی سوم

اگر قرار باشد که در سال پیش رو دنیا به آخرش برسد و آشوب سرتاسر آن 
را فرا بگیرد بهتر است از همین حالا امن ترین نقاط را بشناسید:

ایسلند:ایسلند را می توان منزوی ترین کشور در اروپا دانست چراکه دست 
کم 1۶۰ کیلومتر تا خشــکی های مجاور به خــود فاصله دارد و در نتیجه 

حمله به آن از سوی کشورهای متخاصم بسیار خطرناك و دشوار است.

تریستان داکُنها:تریســتان داکنها نام مجموعه ای از جزایر است که در 
جنوب اقیانوس اطلس واقع شــده و می توان آن را دورافتاده ترین مجمع 

الجزایر دانست.
گوام:این منطقه دورافتاده از خاك آمریکا بهترین نقطه برای شــهروندان 

این کشور است. 

چیانگ مای:در باب امنیت این شــهر روســتایی شمال تایلند همین 
بس که مارك فیبر سرمایه گذار سوئیسی خانه اش را در آن ساخته است.

قطب جنوب:قطب جنوب را می توان یکی از نامناســب ترین مناطق دنیا 
برای ســکونت دانست و به همین دلیل است که این بخش در صورتی که 

جنگی در بگیرد در زمره بهترین ها برای زندگی خواهد بود.

پیشنهاد

پاییز گردی در تهران

 اســم پاییز در فرهنگ لغت به معناي پایریز اســت. 
یعني زمانــي که بــرگ درختان زیر پــا مي ریزد و 
خش خــش صدا مي دهد. کم کــم در طول زمان این 
نام تغییر کرده و به شــکل امروزي یعني پاییز درآمده 
است. پاییز نوســتالژیک ترین فصل سال هم هست، 

فصل عاشقان.
هر کجاي دنیا که باشــید دلتان بــراي پاییز ایران، 
بخصوص تهران تنگ مي شــود. پاییــز، هواي ابري 
و باراني، درخت هایي که در حال برگ ریزان هســتند 
و مردمي کــه لباس هاي گــرم و کاموایي رنگارنگ 
به تــن کرده اند. پاییــز تهران اگر زیباترین نباشــد 
مثل فصل هاي دیگر زیباســت. درخت ها با افســون 
زیبایي شــان را به مــا تحمیل مي کنند.مي شــود در 
یک عصر یا صبــح خیلي زود پاییز در تهران گردش 
کرد، هوا هم آنقدر ســرد نشده که سوزش اذیت کند. 
دست ها را فرو کنید در جیب و راه بیفتید. گردشگري 
تنها شــامل ســفرهاي دور و دراز نمي شــود. براي 
گردشگري حتما لازم نیست از شهر خارج شد و مدت 
زیادي را در جاده سپري کرد. سیاحت پاییز تهران هم 

بخشي از گردشگري است.
گردش در بلندترین خیابان ایران

شــاید اولین خیاباني که براي گردشــگري در پاییز 
به ذهن هر کســي خطور کند، خیابان ولیعصر باشد. 
چنارهــاي محبــوب ولیعصــر آن را در هــر فصلي 
دوست داشــتني مي کند. این خیابان طولانی در خیلي 
جاهایش پیاده روهــاي عریضي دارد که نیمکت هایي 
براي استراحت در آن گذاشته اند. ولیعصر را باید از بالا 
به پایین قدم زد چون شیب اش به سمت پایین است. 
دیدني هاي این مســیر جز رنگ شگفت آور برگ ها، 
مغازه ها،  رســتوران ها و کافه هایي است که در طول 
مسیر واقع شــده و مي توانید از آنها استفاده کنید. در 
مســیر میدان تجریش تا چهارراه پارك وي از طبیعت 
باغ فردوس، موزه ســینما، آش و حلیم ســیدمهدي، 
کتابفروشــي نشــر باغ، رســتوران ها و کافه ها غافل 
نشوید. در مسیر پارك وي تا میدان ونک مي شود به 
آجیل و خشــکبار تواضع، پارك ملت، آب  انار محمد، 
بازارچه صفویه، مرکز خرید اســکان و کافه هاي آن 
ســر زد. از میدان ونک تا میدان ولیعصر هم علاوه بر 
مغازه هاي مختلف، شهر کتاب ونک در انتهاي خیابان 
کار و تجارت، پاساژ ونک، مرکز خرید ونک و آسمان، 
پارك ساعي، کله پزي ساعي، شهرکتاب ساعي، سینما 
آفریقا، ســینما استقلال و ســینما قدس و پاساژ ها و 

مغازه هاي دیگري قرار دارند.
بلوار کشاورز

شاید مناســب ترین خیابان براي گردش در پاییز بلوار 
کشــاورز باشد. این بلوار علاوه بر پیاده روهاي دوطرف 
خیابان، پیاده رویي هم در وســط دارد که پر از درختان 
کهن و نیکمت هایي براي استراحت است. بلوار کشاورز 
یکي از سرســبزترین خیابان هاي تهران است که قاب 
زیبایــي از پاییز در اختیارتان مي گذارد. بلوار کشــاورز 
صبح ها شرایط دوگانه اي دارد. در ساعاتي که همه سر 
کار مي روند خیابانش پر از ماشین و ترافیک است، اما 
از عابرپیاده در پیاده روهایش خبري نیست. سینما بلوار، 
هتل بلــوار و پارك لاله از قدیمي هاي بلوار کشــاورز 
هســتند. اسم سینما قبلا مدائن بوده و یکي از بهترین 
و کلاس بالاترین ســینماهاي شهر محسوب مي شده. 
سال 1345 ساخته شده و پاتوق بسیاري از سینماگران 
و گرافیســت ها بوده که آن موقع دوران جواني خود را 
سپري مي کردند. اما حالا سینما از ریخت افتاده و درجه 
دو محســوب مي شــود. بلوار در احاطه ساختمان هاي 
دولتي و بانک هاست و تعداد بانک ها هم سال به سال 
بیشتر مي شود، اما هنوز باریکه سبز وسط بلوار نگذاشته 

این خیابان حالتي رسمي به خود بگیرد.
گردش سبک

از دیگــر خیابان هــاي پردارودرخت کــه پیاده رویي 
مناســب گردش دارد، خیابان شــریعتي تهران است 
که از پیچ شــمیران شروع مي شود و به  میدان قدس 
مي رسد. این خیابان با درخت هاي سر به فلک کشیده و 
کهنسالش شبا هت هاي بسیاري به ولیعصر دارد. قدم 
زدن را مي توانید در این خیابان از میدان قدس شروع 

کنید و به سمت سه راه ضرابخانه بیایید.

شکوفه نهاوندی

فصل زمستان می تواند زمان مناسبی برای توسعه گردشگری 
در ایران باشد. با توجه به موقعیت جغرافیایی و طبیعت ایران، 
استفاده از این موقعیت جغرافیایی می  تواند بهترین شرایط برای 
سرمایه گذاری در انواع گردشگری به ویژه گردشگری زمستانی 
فراهــم آورد. یکــی از راهکارهای اســتفاده از این فرصت، 
برپایی جشنواره های گردشگری زمســتانه است.خوشبختانه 
گردشگری زمســتانی در چند سال اخیر مورد توجه مسئولان 
و دست اندرکاران صنعت گردشگری در ایران قرار گرفته است 
و هر ســال در استان های مختلف چنین جشنواره هایی برگزار 
می  شود. امســال نیز همچون گذشته، این جشنواره در برخی 

شهرها و استان های ایران برپاست.
 گردشگری زمستانی فقط اسکی نیست

گردشگری زمستانی شــاید در نگاه اول به چند رشته خاص 
مثــل اســکی روی برف محدود باشــد، امــا در حال حاضر 
زیرمجموعه های گردشگری زمستانی، آنچنان متنوع شده که 
شاید برای برخی باور نکردنی باشد. به طور کلی می  توان در این 
زمینه به رشته های اسکی روی برف، اسنوموبیل، ماهیگیری 
روی دریاچه یخ زده، راهپیمایی برفی، ســاخت مجسمه های 

برفی و اســتفاده از کمپ های زمســتانی اشــاره کرد. نمونه 
دیگر هتل های یخی اســت که همه ساله با بارش اولین برف 
زمستانی برپا می  شود و تجربه ای ناب برای اقامت کنندگانش 
به ارمغان می  آورد. در این نمونه از گردشگری هر چقدر شهر در 
مکان سردسیرتری قرار گرفته باشد، گرمای حضور گردشگران 
زمســتانی آن پررنگ تــر خواهد بود و به ایــن ترتیب درآمد 
سرشارتری را برای ساکنان منطقه به ارمغان خواهد آورد؛ البته 
این موارد از جمله نمونه های جدیدی اســت که امروزه برای 
جذب گردشگر زمســتانی مورد توجه قرار گرفته و نمونه های 
قدیمی  تر آن مربوط به کشــورهای حــوزه آلپ و ورزش های 

زمستانی است.
 تجارتی پرسود در بازار گردشگری

درآمد بسیار هنگفت و تجربه بسیار مناسب خیلی کشورهای 
دنیا از گردشــگری زمســتانی باعث شده دیگر مناطق جهان 
که کمی در این زمینه اســتعداد دارند نیز وارد عمل شوند که 

می توان به چین و کره جنوبی در این زمینه اشاره کرد.
چین هرســاله با برگزاری جشنواره یخی هاربن و کره جنوبی 
با برگزاری جشــنواره ماهیگیــری روی رودخانه های یخی 
توانســته اند به عنوان مقاصدی در آسیا شناخته شوند، اما در 
منطقه خاورمیانه هنوز مقصد گردشــگری مناسبی به صنعت 
گردشــگری زمستانی دهکده جهانی معرفی نشده حال آن که 
کشورمان دارای بهترین شرایط آب و هوایی است.ورزش های 
زمستانی از خصیصه های صنعت گردشگری زمستانی در هر 
منطقه مستعد است و تجمع صدها هزار گردشگر زمستانی در 
مناطق مســاعد باعث رونق گردشگری این منطقه در فصول 
دیگر سال نیز خواهد شد چون بدون تردید این مناطق در فصل 
گرم سال نیز به عنوان مناطق ییلاقی بسیار زیبایی خواهد بود 
که می تواند به عنوان جاذبه ای کاملا بکر برای گردشگران از 
آن استفاده شود. به عنوان مثال در کشورهای سوئیس، فرانسه 
و اتریش گردشگری زمستانی اگرچه عامل تعیین کننده ای به 

شمار می آید، ولی امروزه فعالیت های توریستی در این منطقه 
آلپ فقط منحصر به فصل زمستان نیست، بلکه سراسر سال 
باعث رونق اقتصاد گردشــگری آن شده است. به این ترتیب 
زمستان گردشگران مشــغول لذت بردن از اسکی روی برف 
هستند و در بهار روی چمن اسکی را تجربه می کنند و تابستان 
هم از کمپ های تابســتانی بــرای دوری از هیاهوی زندگی 
صنعتی از آن بهره می برند.هم اکنون در ایران 1۶ پیست اسکی 
وجود دارد که از میان آنها 3 مجموعه دارای امکانات اقامتی، 5 
مجموعه فقط دارای رستوران و بقیه از حداقل امکانات محروم 
هســتند و در صورت تجهیز آنها می توان با استفاده از میل و 
گرایش تجربه برف در گردشــگران منطقه به خصوص نواحی 
جنوب خلیج فارس و البته کشورهای عربی همسایه به درآمد 
هنگفتی در این زمینه دست یافت که با وجود این بستر مناسب 
برای توسعه گردشگری زمستانه در ایران چه از نظر بازار هدف 
و چه از نظر امکانات طبیعی از بین این تعداد پیست اسکی تنها 
پیست های آبعلی، شمشک و دیزین در تهران قابلیت پذیرایی 
از گردشــگران خارجی را دارد و دیگــر امکانات هنوز در حد 

مناسب برای اقامت گردشگران خارجی تجهیز نشده  است.

مسجد نصیرالملک از مساجد شیراز است که در 
محله گودعربان و خیابان لطفعلی خان زند و در 
نزدیکی مسجد شــاه چراغ مشهور قرار دارد این 
مســجد که از بناهای دوران قاجار است در سال 
۱۲۹۳ قمری توسط حسنعلی نصیرالملک ساخته 
شــد.مدت ســاخت آن حدود ۱۲ سال و از سال 
۱۲۹۳ تا ۱۳۰۵ شمسی به طول انجامیده است.

این مســجد دارای حیاط وسیع است که حوض 
بزرگ در وســط آن می باشــد. در سمت شمال 
حیاط طاق مروارید، در ســمت شرق شبستان با 
هفت ستون سنگی، در سمت جنوب دو گلدسته 
زیبا و در سمت غرب شبســتان اصلی قرار دارد 
که دارای دریچه هایی با شیشه های رنگی است.

مسجد »نصیر الملک«

شهر ماسوله در جنوب غربی استان گیلان در ۲۰ 
کیلومتری شهر ماکلوان ، ۳۶ کیلومتری شهر فومن 
و ۶۰ کیلومتری شهر رشت قرار دارد. محدوده ی 
مرکزی ماسوله از سه جهت شمال، جنوب و غرب 
به کوه و از طرف شرق بر دره ای زیبا مشرف است. 
آب و هوای ماسوله کوهستانی، با تابستانهای خنک 
و زمســتانهای سرد و پر برف است. اطراف ماسوله 
پوشــیده از جنگل و راه اصلی ارتباطی آن، جاده 
¬ای اســت که به سمت فومن کشیده شده است. 
ماسوله شامل وسعتی معادل یکصد هکتار منطقه 
تحــت حفاظت میراث فرهنگــی و منابع طبیعی، 
یکی از خوش آب و هواترین نقاط ایران اســت که 

هر ساله پذیرای ده ها هزار گردشگر می باشد.

ماسوله 

ارگ بم ، بزرگ  ترین بنای خشــت و گلی دنیا 
است که در نزدیکی شــهر بم در استان کرمان 
و در جنوب شــرقی ایران قرار دارد . این ارگ، 
در فهرســت آثار میراث جهانی یونسکو به ثبت 
رسیده است. در تاریخ ۵ دی ۱۳۸۲، در اثر زلزله 
شدیدی که شــهر بم و حومه آن را تحت تاثیر 
قــرار داد، ارگ بم تقریباً به طــور کامل از بین 
رفت. این ارگ عظیم که در مسیر جاده ابریشم 
قرار دارد سده ۵ پیش از میلاد ساخته شده است 
.کل بنا یک دژ بزرگ است که در قلب آن، ارگ 
واقع شده، اما به دلیل ظاهر پرابهت ارگ، که پر 
ارتفاع ترین قسمت مجموعه نیز به شمار می آمد، 

کل بنای دژ به عنوان ارگ بم نامیده می شود.

ارگ بم

مجموعــه گنجعلیخان در مرکز قدیمی شــهر 
کرمان و در کنار بازار بــزرگ کرمان قرار دارد. 
گنجعلیخان که از حکام مشهور زمان شاه عباس 
است از ســال ۱۰۰۵ تا ۱۰۳۴ هجری قمری بر 
کرمان فرمان روایــی و آثار و بناهای زیادی بنا 
کــرد و در آبادی این منطقه کوشــش کرد. از 
جمله بناهای عمومی که از این حاکم مشــهور 
به جا مانــده، مجموعه گنجعلیخــان در داخل 
شــهر کرمان و ربا ط زین الدین )کاروانســرای 
گنجعلیخان( در راه یــزد- کرمان، حوض خان 
در راه کرمان - مشــهد وتعدادی قنات در شهر 
کرمان بوده است. ســهمی از درآمد مجموعه و 

قنات ها به آستان قدس رضوی داده می شود.

گنجعلی خان

شاه گلی )استخر شاه( ســابق و ائل گلی )استخر 
مردم( فعلی از گردشــگاه های زیبا اســت که در 
جنوب شــرقی تبریز، بر دامنه تپه ای واقع شــده 
است. مساحت استخر بزرگ ائل گلی ۵۴۶۷۵ متر 
مربع اســت. در جنوب آن تپه ای اســت که آن را 
از بالا تا پایین همســطح استخر پله بندی کرده و 
نهر آبی از آن به طرف پایین روان اســت. از سمت 
جنوبی و از وسط استخر خیابانی کشیده شده که 
استخر را به صورت شبه جزیره ای درآورده است و 
در مرکز استخر، عمارت باشکوه دو طبقه ای ساخته 
شده اســت. در پیرامون استخر از روزگاران قدیم، 
درختان کهنسالی سر به هم آورده که انعکاس آنها 

در آب، به زیبایی آن محوطه می افزاید.

ایل گلی

آرامگاه شــاه نعمت الله ولــی در ۳۰ کیلومتری 
جنوب شــرقی شهرکرمان در شــهرماهان واقع 
شده اســت. شــاه نعمت الله ولی از عارفان قرن 
هشــتم و نهم هجری اســت در سال ۸۳۲ و به 
قولی ۸۳۴ ه . ق. در شــهر کرمان درگذشــته 
و در ماهان در میان باغی مدفون شــده اســت. 
هســته اولیه این بنا گنبــدی منفرد بود که در 
ســال ۸۴۰ ه.ق. و به دستور »احمدشاه دکنی« 
ساخته شد و به تدریج گســترش یافت. این بنا 
۳۲۰۰۰ مترمربــع مســاحت دارد و از چندین 
صحن تشکیل شده اســت که شامل صحن های 
اتابکی، وکیــل الملکی، حســینیه، میرداماد و 

بیگلربیگی می باشد.

شاه نعمت الله ولی

مجموعــه امیر چخمــاق که یکی از شــاخص 
ترین مجموعه های تاریخی شــهر یزد محسوب 
می شــود تقریباً در وســط بافت قدیمی شــهر 
واقع شــده و یکی از نقاط توریســتی و مهم یزد 
محسوب می شود.این مجموعه با ارزش که نقطه 
خیابان های اصلی شهر است شامل مسجد، تکیه، 
بقعه ستی فاطمه، بازارچه حاجی قنبر، آب انبار 
ستی فاطمه، نخل و آب انبار تکیه امیر چخماق 
می باشــد. این مجموعه از آثــار قرن نهم هجری 
اســت که امیر جلال الدین چخماق از سرداران و 
امرای شــاهرخ تیموری هنگامی که به حکومیت 
یزد رســید با همکاری همسر خود ستی فاطمه 

خاتون برای آبادانی، شهر آن را بنیان نهاد.

امیر چخماق

ارگ راینِ یکی از بزرگ ترین بناهای خشتی جهان 
اســت. این بنای تاریخی بزرگ با مساحتی بیش 
از بیســت و دو هزار مترمربع، دومین بنای خشتی 
بزرگ جهان بعد از ارگ بم است که هرساله میزبان 
هزاران گردشگر داخلی و خارجی است. ارگ راین 
در جنوب غربی شهر کنونی راین در استان کرمان 
ایران قرار دارد. این بنای خشتی تا حدودی به ارگ 
تاریخی بم شبیه  است و بر بالای تپه ای قرار دارد. 
عناصر قلعه عبارت اند از بازار، اصطبل )تابستانی و 
زمستانی(، زورخانه، خانه های اعیانی و محله عامه 
نشــین. این قلعه بخش عامه نشین و اعیان نشین 
دارد و فضاهــای معماری مورد نیــاز مردم مانند 

زورخانه، مسجد و اصطبل در آن دیده می شود.

ارگ رایِن 

زیبایی های کشــور عزیزمان ایران بر هیچ کسی پوشیده نیســت. ایران از لحاظ آب و هوایی یکی از منحصر به فردترین کشورهاست. اختلاف دمای هوا در زمستان میان گرمترین و سردترین نقطه 
گاهی به بیش از ۵۰ درجه ســانتی گراد می رســد. با وجود این شرایط در هر گوشه ای از ایران مناطق زیبایی وجود دارد که هر کدام در نوع خود دیدنی و قابل توصیف است. در این گزارش گوشه ای 

از زیبایی ها و جاذبه های ایران را برای شما در نظر گرفته ایم که امیدواریم از تماشای آن لذت ببرید.

نمایی نو از جاذبه های گردشگری ایران

گرمای گردشگری در سرمای برفی

پگاه محمودی
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سال اول 
 شماره دوم

هنری

 آقای برق نورد شــما در ســریال چک 
کرده اید.  بازی  را  جالبی  برگشتی شخصیت 
آدمی که خودش را درگیر حواشی نمی کند و 
بیشتر امرار معاش و سلامت خود و خانواده 
برایش مهم است.این روند از ابتدا در قصه 
وجود داشت یا کم کم اضافه شد. شما چقدر 

ایده پردازی داشتید؟
از ابتدا در قصه اتفاق می افتاد اما آن نوع کاراکتری 
که من در ســریال معرفی کردم نوعی نگرانی و 
استرس در چهره اش داشــت.  از آن طرف هم 
کســی که برایش مشــکل ایجاد می کرد برادر 
همسرش بود و نمی دانســت باید با او چه کند؟ 
بیشتر درگیر این چیزها بود ولی در پرداخت نقش 
این خیلی قوام پیدا کرد و به نتیجه رسید. بازهم 
می گویم متن پتانســیلش را داشت و من کاراکتر 
یک آدم ساده که کاری به هیچ چیز ندارد را به آن 
اضافه کردم تا نقش تبدیل شد به همین کاراکتر 

احمدی که الان موجود است و شما می بینید.
 این ســریال پر از تنــش فکری بود اما 
روابط آدم ها را در دنیای مدرن روایت می کرد 
این جنگ بین ســنت و مدرنیته را چطور به 

تصویر کشیدید؟
ســوال به نظرم پیچیده اســت من اساســا به 
ایــن پیچیدگی ها اعتقاد ندارم نــه فقط در این 
 کاراکتــر که در هیچ کدام از نقش هایی که بازی 
کــرده ام به ایــن پیچیدگی ها فکــر نمی کنم. 
یک نگاه خیلی ســاده دارم، به این دلیل که اولا 
 ایــن کار از تلویزیون پخش می شــود بنابراین 
فرهیخته ها هم ممکن اســت پــای تلویزیون 
بنشــینند و افرادی با معلومات بالا و تحصیلات 
بالا هم شاید تلویزیون ببینند اما من به عامه مردم 
فکر میکنم. من فکر میکنم کلا  ســریالهایی که 
برای تلویزیون ســاخته می شود به جز سریالهای 
تاریخی متعلق به عامه مردم اســت بنابراین من 
نگاهم به همه کاراکترهایی که بازی می کنم یک 
نگاه خیلی ساده است. کاراکتری که حضور دارد 
و در زندگی همه ما وجود دارد. شــاید من باعث 

می شوم یک نقشی در خانواده دیده شود و مردم 
وقتی من را می بینند بگویند احمد فلان سریال 
. به این پیچیدگی هایی که شــما از آن صحبت 
می کنید هیچ وقت فکر نمی کنم و تقابل مدرنیته 

و سنت اصلا دغدغه ام نیست.
 یعنی دغدغه شما همین طبقه ای هستند 

که بازی می کنید؟
دغدغه من قشر ضعیف جامعه است. چون قشری 
که قوی ست، به هر حال گلیمش را از آب بیرون 
می کشــد، کسی که ضعیف است همیشه مظلوم 
واقع می شود برای همین دوست دارم با آنها بیشتر 
همذات پنداری کنم یعنی ســعی میکنم طوری 
نقش را ارائه بدهم که آنها با من همذات پنداری 
کنند. اگر این اتفاق نیفتد بازیگر موفقی نخواهم 
بود مگر اینکه ســریال خاصی باشد و تلویزیون 
برنامه خاصی برای آن داشته باشد. تعداد زیادی 
کارشناس روانشناسی و جامعه شناسی جمع شده 
باشند و متن را تحلیل کرده باشند آن وقت از آن 

منظر به ماجرا نگاه می کنم.
برای رســیدن به این همذات پنداری چقدر بین 
مردم جامعه حضور دارید مثلا با اتوبوس یا مترو 
رفت و آمد می کنید یا اخبار را پیگیری می کنید.

واقعیتش را بخواهید تردد من با وســایل عمومی 
نیســت ولی خب آنطور هم نیست خیلی فاصله 
هم بگیرم، به هرحال رســتوران می روم و سینما 
می روم، بیشــتر در دوروبر خــودم می گردم و به 
رفتار اطرافیانم دقت می کنم ممکن اســت یک 
پلانی از نگهبانی باشد بگوید آقا کجا؟ ما بگوییم 
فیلمبــرداری. منظورم  برویم داخل،  می خواهیم 
این اســت که اینطور نیست راه بیفتم در خیابان 
و مــردم را نگاه کنم و ایــده بگیرم. خود به خود 

پیش می آید.
یعنی تکنیک بازیگری بیشــتر به شما   

کمک می کند؟
بله هر قدر که ســنمان بالاتر می رود بالاخره در 
تماس بیشتری با آدمهایی مختلف خواهی داشت.

معمولا من ذهنم جزئیــات را ثبت می کند و در 
جایی که به کار می آید از آن استفاده می کنم .

 هومن برق نورد بعد از بازی در نقشهایی 

در ساختمان پزشــکان و دودکش و دزد و 
پلیس چه کار کرد که نقشــهایش تکراری 

نشود؟

برنامه ریزی خاصی نــدارم و از الان نمی توانم 
به آینده فکر کنم، فقط تمام تلاشــم را می کنم 
هر کاراکتری که بــازی می کنم با کاراکتر قبلی 

به نحوی تفاوت داشــته باشد، اما خب هر کاری 
انجام دهم هومن برق نورد در آن هست دیگر. به 
هر حال من تلاشــم را می کنم یک جایی جواب 
می دهد، یک جایی جواب نمی  دهد، بعضی وقتها 
کم می آورم اما می دانم آدمی نیستم که مایوس 

شوم.
 تلویزیون باعث شهرت شد اما این تئاتر 
بود که باعث شد شما در کارهای تلویزیونی 
بدرخشید ورود بازیگرهای تلویزیون به تئاتر 

را مثبت تلقی می کنید یا نه؟
بله کاملا موافق هستم البته باید  درست هدایت 
شــوند چون اگر درســت هدایت نشوند مشکل 
ایجــاد می کند، چون اگر دقــت کنید کاری که 
همه بازیگرهای آن تئاتری باشند پرستیژ دیگری 
دارد. نمی گویم بازیگران تلویزیون یا سینما خوب 
نیستند، صحبت من بین خوب و خوبتر است؛ به 
همین دلیل می گویم اتفاق خوبی خواهد افتاد اگر 
بازیگرهای تلویزیون به تئاتر بیایند یا ما ازتئاتر به 
ســینما و تلویزیون برویم. ما از آنها یاد می گیریم 
آنها از ما. یک دادوستد دو طرفه ست حالا اینکه 

بعضی ها برنمی تابند دیگر اشتباه شان است.
خیلی از بازیگرها برای بازی در کارهای سینمایی 
گزیده کار هســتند اما بــرای تلویزیون آنطور که 
باید ســختگیری نمی کنند.بســتگی دارد منظور 
از گزینه کاری چیســت اگر منظور این است که 
من در ســال باید فقط یک یا دو کار داشته باشم 
باید ببینیم چقدر دستمزد به ما می دهند خب اگر 
دستمزد کافی باشد  طبیعی ست که  فقط دو کار 
بازی می کنم .اما اگر منظور انتخاب خوب اســت 
ممکن اســت 4 فیلمنامه به شما بدهند که همه 
آنها خوب باشند و پشت ســر هم به تو پیشنهاد 
شــود،هر 4 فیلمنامه هم برای شبکه یک باشد.به 
نظرم هیچ اشکالی ندارد کار می کنیم کارمان این 
اســت شغلمان این اســت خب من وقتی  پیمان 
قاسمخانی یک متن میفرستد  و من کیف میکنم 
یا ســروش صحت یک متن مینویســد خوشم 
می آیــد،از متن برزو نیک نــژاد هم لذت می برم 
تداخــل کاری هم با هم ندارند هر ســه هم در 
مشتم اســت، وقتی متن را می خواندم کاراکتر را 

در ذهنم ســاخته ام چرا نبایــد بازی کنم؟من به 
گزیده کاری اعتقاد نــدارم البته آن زمان که من 
اشکها و لبخندها را کار می کردم نقش یک لات 
کلاه مخملی را بازی می کردم بعد از اینکه آن کار 
پخش شــد حداقل هفت فیلمنامه سینمایی برای 
من فرستادند که همان کاراکتر بود خب من همه 
آنها را رد کردم ولی  اگر می خواستم کار کنم سه 
تا از آنها تصویب می شد یا نمی شد؟ مطمئن باشید 
اگر این اتفاق می افتاد الان دو خسرو خان دیگر در 
سینما داشتیم بعد سینما برای من جدی تر است 
من طنز را در سینما دوست ندارم مگر اینکه یک 
نقش خاص باشد طنز را گذاشته ام برای تلویزیون  

و کمی تئاتر.نگاهم در سینما جدی تر است. 
 این روزها با ســریال شهرزاد در شبکه 
خانگی حضور دارید به نظرتان این دو مدیوم 
تلویزیون و شــبکه خانگی چه تفاوتی با هم 

دارند؟
من تفاوت  شــبکه خانگی را در کم رنگ بودن 
خــط قرمزهای آن میدانــم.آن حجابی که ما در 
شبکه خانگی می بینیم با حجابی که در تلویزیون 
می بینیم زمین تا آســمان فرق دارد،قصه ای که 
در شبکه خانگی می توان کار کرد را تلویزیون به 
هیچ عنوان اجازه نمی دهد کار کنیم و به هر حال 
یک بخش خصوصی ســت که هر چه سرمایه و 
تکنیک و کارگردان و تیم حرفه ای تر جمع شود 
طبیعتا کار استخوان دارتر و حرفه ای تر تحویل 

داده می شود.
من چون خیلی آدم ساده بینی هستم و مسائل را 
پیچیده نمی کنم تنها تفاوت را در خط قرمزهای 

بین شبکه نمایش خانگی و تلویزیون می بینم.
 شــما در خیلی از کارهای حسن فتحی 
حضور داشــته اید. این همکاری چه ویژگی 

هایی داشته که ادامه دار شده است؟
من بــا آقای فتحــی در ۶ یــا ۷ کار همکاری 
داشــته ام.در دو فیلم ســینمایی یک تله فیلم و 
چند ســریال. به همین دلیل آقای فتحی کاملا 
من را می شناســد و همیشه در ذهنش هستم و 
خوشبختانه هر کاری را بخواهد شروع کند با من 

هم تماس می گیرد.

روایت هومن برق نورد از بازی در »شهرزاد« و »چک برگشتی«:

تقابل مدرنیته و سنت 
اصلا دغدغه ام نیست

این روزها هومن برق نورد با دو ســریال به خانه های مردم بازگشــته اســت. »چک برگشتی« 
ســیروس مقدم که دوباره دارد از تلویزیون پخش می شــود و »شــهرزاد« که در شبکه نمایش 
خانگــی کارش بالا گرفته اســت.با این بازیگر درباره نقش هــا و معیارهایش برای انتخاب این 

نقش ها و این دو سریال گفت وگویی کرده ایم که می خوانید:

فریدون آسرایی در گفت و گو با » تدبیر تازه«

خوانندگان زیر زمینی به روی زمین بیایند!
فریدون آسرایی خواننده خوش آوازه ی کشورمان 1۷ مرداد 
1335 در شــهر آســرا به دنیا آمد،  با آلبوم  »سرگذشت« 
در ســال 13۷۷ و »اولین سلام« در ســال 13۷۹ در لس 
آنجلس حرفــه ی خوانندگی را آغاز  نمود. وی در ســال 
13۸3 با آلبوم مجاز »غریبه«  فعالیتش را بصورت رســمی 
و حرفــه ای تــر  ادامــه داد .  آلبوم »از تــو دورم« را در 
 ســال 13۸۶ و آلبوم »ریمیکس« را در سال 13۸۷ منتشر 
نمود . همچنین آلبوم »خاطرات گمشــده« در سال 13۹۰ 
با صدای وی روانه ی بازار موســیقی شــد .  آخرین البوم 
 آسرایی »عشــق یعنی« است که یک ســال از انتشار آن 
مــی گذرد . ایــن روز ها آســرایی مشــغول کار بر روی 
آلبوم جدید خود می باشــد ، از ایــن رو تصمیم گرفتیم که 

گفت وگویی با وی ترتیب بدهیم .
گپ و گفت فریدون آسرایی را با »تدبیر تازه«، می خوانید: 

 از آلبوم جدیدتان برایمان بگویید ؟
چند ملودی جدید در اختیار من قرار داده اند که در حال کار 
بر روی آنها هســتم، همچنین تعدادی هم ملودی ساخته 

شده توسط خود من قرار است در آلبوم جدید باشد .
 آیا در آلبوم جدید با بهروز صفاریان هم مجددا همکاری خواهید 

داشت ؟
ایشان خیلی درگیر کار هستند ، اما اگر فرصت داشته باشند 

حتما ، چرا که نه !
  در آلبوم »عشق یعنی« از هنرمندان جوانی برای ساخت 
کارهایتان اســتفاده کرده بودید، آیا دلیل خاصی برای این 

کار داشته اید ؟
من با هر کسی که ترانه یا ملودی خوبی متناسب با فضای 
کاری خودم داشــته باشد همکاری می کنم ، و به جوان ها 
همیشــه این فرصت را می دهــم ، و کار با جوان تر ها را 
دوست دارم . من هرگز به دنبال اسم و شهرت ترانه سرا یا 
آهنگساز نیستم و کار خوب را اجرا میکنم حتی اگر ترانه سرا 

یا آهنگساز شناخته شده نباشند .
در آلبوم عشق یعنی 11 ترانه ای که اجرا شد ، 1۰ ترانه  سرا 

داشت! که همگی جوان و با استعداد بودند .
  »عشق یعنی« فریدون اســرایی با گذشته ی کاریش 
متفاوت بود و تغییر چشمگیری را در این البوم شاهد بودیم 
، عکــس العمل مردم چگونه بود بــا توجه به بروز آن همه 

تغییرات ؟
موســیقی باید به روز باشد و کاری که ساخته می شود باید 
متناسب با زمان و سلیقه و خواست مردم تغییر کند و نباید 

در گذشته باقی بمانیم .
آیا چهره من و خلق و خویم همانند 1۰ سال گذشته است؟ 
قطعا اینطور نیســت و تغییراتی در من ایجاد شــده است و 
همین تغییرات باید در همه چیز وجود داشته باشد من جمله 

موسیقی .
  از همکاریتان با رسول یونان اندکی بگویید ؟

رســول یونان از ترانه ســراهای خوب کشورمان است که 
متفاوت ترین قطعه آلبومم به نام »قهوه خونه ها« را رسول 
یونان سرود ، که برترین ترانه پاپ در سال ۹3 اعلام شد .

 و امیــد داریم که در آلبوم جدید هم بتوانیم همکار یخوبی 
داشته باشــیم . من به شــخصه کارهای اجتماعی را 

دوست دارم و سعی دارم که در آلبوم جدید کارهای 
اجتماعی بیشتری را منتشر نمایم .

  در جشن سالانه موسیقی ما چه تندیس های 
به شما تعلق گرفت؟

در سومین جشن سالانه موسیقی ما ، تندیس های 
بهتریــن آلبوم پــاپ و بهتریــن قطعه پاپ 

ســال ۹3 از نگاه کارشناســان و 
اهالی موســیقی بــرای آلبوم 
»عشــق یعنــی ...« و قطعه 
»عشــق یعنی ...« به بنده 
تعلــق گرفــت. همچنین 
»بهــروز صفاریان« برای 
تنظیم هایــش در ایــن 
آلبوم به عنوان بهترین 
پــاپ  تنظیم کننــده 
انتخاب شــد . و خب 
خانه  »قهــوه  همان 
تندیس  کــه  هــا« 
بهترین ترانه سال ۹3 

را نیز به خود اختصاص 
داد .

   کمی از کنسرت های 
ســال ۹4 برایمــان توضیح 

دهید ؟
 برای یک خواننده کنسرت باعث ماندن و بودن بیشتر خواننده 
می شود ، پس از »عشق یعنی« کنسرت را جدی تر دنبال 
کردیم ، و خب در شهرستان ها نیز اجراهای زنده ای برگزار 
نمودیم کاری که شاید پیش از آن به ندرك انجام می دادیم 
و خب با اســتقبال مردم خوبمان در شــهر های دیگر نیز 
مواجه شــدیم . در بهمن ماه هم کنســرتی خواهم داشت 
 که امــکان دارد 1 الی ۲ قطعه از قطعات جدید و منتشــر 

نشده ام را اجرا نمایم . 
  در حال حاضر فقط در تهران قصد برگزاری کنســرت 

را دارید؟
خیر در شهرســتان ها هم قصد برگزاری را داریم . که خب 
هنوز برنامه و تاریخ قطعی آن ها به دلیل انتخابات 

خبرگان مشخص نشده است . 
  قشــنگ تریــن خاطــره ای که از 

کنسرت هایتان دارید؟
بصورت کلی حس خوب زمانی حاصل 
می شود که بعد از پایان کنسرت رهبر 
گروه می گوید خسته نباشید و همگی 
عالی بودید .در این صورت خستگی ماه 
ها تمریــن از بین می رود  و 
حس خوبی به ما دســت 
مــی دهــد و  در واقع 
کنســرت هایــی که 
برایش  اتفــاق  ایــن 
مــی افتــد ، خاطره 
ی خوبی می شــوند 
از حس خوب  .البته 
مردم هم نمی شود 
چشــم پوشی کرد 
که بخــش زیادی 
از خاطــرات خوب 
کنشرت به استقبال 
و  هیجان حاضرین 
برمی  کنســرت  در 

گردد .
  اولین کنسرت شما 

چگونه برگزار شد ؟
دوستش نداشتم!  خودم و اعضای گروه رضایت نداشتیم و از 
نظر خودمان خوب برگزار نشد و همه ی ما به نوعی خوب 

نبودیم و شاید حتی بشود گفت بد بودیم !
البته خوشــبختانه این اتفاق در کنسرت های بعدی تکرار 

نشد .
  همکاری شــما با خواننده غیر مجــاز آرمین، هم جای 

تعجب داشت و هم جای سوال ؟
همکاری من با آرمین در راستای صحبت های ایشان مبنی 
بر مجاز شــدن شــکل گرفت ، آرمین قصد داشت که کار 
مجازش را با قطعه »نیســتی« با همخوانی من آغاز نماید ، 
که البته پیش از شــروع کار قول دادند که تمامی مجوز ها 
را پیش از پخش کار کسب نمایند، که برخلاف قولشان کار 
بدون مجوز ایشان از وزارت ارشاد، پخش شد و مشکلاتی 

را هم برای بنده در پی داشت که شکر خدا برطرف شد .
  این قطعه بصورت ویدیو کلیپ در شــبکه های ماهواره 
ای و فضــای مجازی نیز پخش شــد، آیــا در این رابطه 

مشورتی با شما صورت گرفت ؟
خیر! همه کارها بدون اجازه بنده انجام شد . هرچندکه این 
ترانه از وزارت ارشــاد مجوز داشــت ، اما نه با صدای من و 

آقای آرمین .
  بصــورت کلی عقیده شــما در رابطه بــا مجوز گرفتن 

خواننده های زیر زمینی چیست ؟
بگذارید بــه روی زمین بیاییند و خود مردم قضاوت کنند و 

ببینند که هیچ اتفاق تازه ای رخ نخواهد داد .
  در اوقات فراغتتان کار های موســیقی داخلی را گوش 

می دهید ؟
اگر بخواهم واقعیت را بیان کنم ، نه !ما موســیقی خوبی را 
تولید نمی کنیم حتی خود من که فریدون اســرایی هستم 
.در ایران خواننده ها صرفا برای شــهرت و  مساله مالی و 
درآمدشــان کار تولید می کنند، از پرکارترین ها تا کم کار 
ترین ها .به همین خاطر من اکثرا موسیقی ملل و غربی را 
گوش می دهم، و چون سال های زیادی را هم در خارج از 
کشور بودم نا خودآگاه علاقه من به این نوع موسیقی هاست 
.چرا که با گوش دادن موســیقی های قوی امکان دارد که 

تاثیرات مثبت تری در کارهایم حاصل شود .
  با این وجود در ایران کدام ســبک موســیقی را بیشتر 

ترجیح می دهید ؟
متاسفانه ما در ایران موسیقی سبک های خاصی  مثل  جز، 

بلوز، کلاسیکال و ... را نداریم ! 
در واقع فقط ســبک های پاپ و سنتی را داریم و ترکیبی 
ازین دو را بصورت تلفیقی .متاسفانه صاحب سبک نیستیم 

و نسبت به موسیقی عرب و ترك بسیار عقب مانده ایم .
  در نهایت کدام یک از قطعات منتشــر شــده با صدای 
خودتان را در کارنامه ی کاریتان بیش از بقیه کارها دوست 

دارید ؟
کبوتر و بوی سیب و غریبه !

شاید مردم توقع داشته باشند که بگویم »خوشگل عاشق« 
یا »ســلام« یا »عشق یعنی« اما من سلیقه ام جور دیگری 

است .
  به نظر شــما ویدیو کلیپ چقدر می تواند در  موفقیت 

های یک خواننده تاثیرگذار باشد؟
 بسیار  زیاد ! چرا که ویدیو د رحافظه دیداری مخاطب نیز ثبت 
می شــود و  یک شــیوه معرفی و به نوعــی تبلیغی برای 
 خواننده است و تاثیرات بسیار مثبتی می تواند داشته باشد که 

نمی توان از آن چشم پوشید
  با این اوصاف شما با وجود شبکه ای تحت عنوان شبکه 
موسیقی تحت نظارت مســتقیم صدا و سیمای جمهوری 

اسلامی ایران موافق هستید ؟
 شاید بشود گفت همچین شبکه ای بیشتر  یک رویا یا آرزوست 
 و به نظر عملی نمی رســد ، اما ایده ی بسیار خوبی است اگر

می شد که باشد قطعا من هم ار آن حمایت می کردم !
  ساز هم می زنید؟

خیر متاســفانه ، تنها کار موســیقیایی که انجام می دهم 
خواندن است و باعث آرامشم می شود. هرچند که من معتقد 
هستم هر انسانی باید سازی را بیاموزد و در اوقات تنهایی و 
غمگینی و دلگیری برای دل خود بنوازد و به ارامش برسد .

  تا چه زمانی می خواهید که موسیقی کار کنید ؟
 تا جایی که در توانم باشد و بتوانم بصورت جدی کار کنم، کار 
مــی کنم. هر خواننده ای توانایی هــای متفاوتی دارد. من 
 تــا زمانی که نفــس دارم و بتوانم کار خوبــی را ارائه دهم 

می خوانم .
  آخرین حرف شما با خوانندگان این مصاحبه ؟

همیشه مهربان باشید و مهربان بمانید !

 کتایون کیخسروی 
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گزارش

اما و اگر های حضور برندهای 
خارجی در ایران

 حضور رستوران های زنجیره ای بین المللی در ایران پس 
از توافقات هســته ای به یک ســوال تبدیل شده است، 
سوالی که از ۲3 تیر ماه شایعات متفاوتی در رابطه با آن در 

رسانه ها قرار می گیرند.
ولی این شــایعات با درخواست »مک دونالد« در سایتش 

برای حضور در ایران جدی تر هم شد.
به شــکلی که رئیس اتحادیه اغذیه فروشان بعد از مدتی 
نسبت به حضور این رستوران در ایران واکنش نشان داد، 
او در ایــن رابطه تنها حدود 3 هفته بعد از توافق هســته 
ای با انتقاد نســبت به حضور »مک دونالد« گفت: حضور 
مک دونالدو در ایران با تأیید وزارت ارشاد و اماکن بزرگ 
و بســیاری مراحل دیگر باید صورت بگیرد، که امیدوارم 
تمامی این عزیزان مواردی را که بنده مطرح کردم در نظر 
داشته باشند. البته تا به حال که وارد شدن مک دونالدو در 
حد حرف بوده اما انتظار داریم که بیشتر از حرف هم نشود.

حتــی روایت »مک دونالد« و حضــورش در ایران در آن 
زمان به گوش رســانه های خارجی هم رســید تا روزنامه 
انگلیســی ایندیپندنت در این رابطه گزارشــی در رابطه با 
حضور رســتوران »مش دونالد« در ایران نوشــت و حتی 

بحث ورود »مک دونالد« به ایران را جدی تر کرد.
اما پس از این مدتی این موضوع فراموش شــد و روایت 
دیگری در رابطه با رســتوران »کی اف ســی« پیش آمد 

رستورانی که یک روز بعد از افتتاح اش پلمب شد.
ولی باز هم مک دونالد در سایتش درخواست افتتاح شعبه 
در ایران داد؛ فست فودفروشــی  زنجیره ای آمریکا با انتشار 
اطلاعیه ای، از علاقه منــدان به دایر کردن نمایندگی این 

شرکت در ایران دعوت به همکاری کرد.
بــرای انجام همکاری مک دونالــد اطلاعات کلی علاقه 
مند مانند نام، نام خانوداگــی، تاریخ تولد و ... را به علاوه 
اطلاعــات تجاری ماننــد میزان پولی که برای ســرمایه 
گذاری وجــود دارد، خلاصه ای از تجربه های اقتصادی و 

.. می خواهد.
با این وجود ســی ان ان در گزارشی اعلام کرده است که 
شــعبه زدن مک دونالد در ایران بــه زودی اتفاق نخواهد 

افتاد. 
آیا طبق برجام این قانونی است که »مک دونالد« در ایران 

شعبه باز کند ؟!
به گزارش سی ان ان شرکت های آمریکایی مانند »اپل« 
و »مک دونالد« با توافق هسته ای در شرایط سختی قرار 

گرفته اند.
مشکل این اســت که در صورتی که شرکت های اروپایی 
می توانند در ایران شعبه باز کنند، این کار برای شرکت های 

آمریکایی ممنوع است.
مدیر تحقیقات موسسه ای در واشنگتن برای سیاست های 
شــرق نزدیک در این رابطه گفت: اگر شرکت هایی مانند 
»اپل« یا »اچ پی« بخواهند در ایران حضور داشــته باشند 
باید این کار را با شرکت های تابع خارجی خود انجام دهند.

»مک دونالد« در رابطه با این موضوع پاســخی به »سی 
ان ان« نداد.گفتنی اســت »مک دونالد« که سال 1۹4۰ 
تأسیس شده، در 11۹ کشور شعبه دارد و اگر این اطلاعیه 
اخیر به سرانجام برسد، ایران صد بیستمین میزبان »مک  
دونالد« خواهد بود.»مک  دونالد« ، در ســال ۲۰1۲ معادل 
۲۷.5 میلیارد دلار درآمد داشت که 5.5 میلیارد دلار از این 

مبلغ، سود خالص شرکت بوده است.

نگاه

تلخند

چالش

رویداد

فروش کالایی که یک میلیارد تومان 
ارزش داشــته به 3۰ میلیون تومان را 
تنها با لغت »فاجعه« می توان توصیف 
کرد. فاجعه ای که هرچقدر بزرگ باشد 
در قیاس با فاجعه بزرگ پنهان شــده 
پشــت آن، قابل چشم پوشی ست!یک 
ناشــر چندی پیــش کتاب هایش به 
ارزش یــک میلیارد تومــان را در 13 

خاور روانه کارخانه خمیرســازی کرد تا تنها 3۰ میلیون 
تومان عایدش شود. این خبری است که مدتی پیش بر 
روی خروجی برخی خبرگزاری ها و ســایت های خبری 
قرار گرفت و همه رو شــوك زده کرد.بر اســاس این 
گزارش، این انتشــارات که در گروه پزشکی مشغول به 
کار اســت، وقتی از فروش حجم انبوهی از کتاب های 
ســال های ۲۰۰۸ تا ۲۰1۰ خود به طــور کلی مایوس 
شــد و رایزنی هایش برای بهره برداری احســن از این 
محصولات به شکســت انجامید، ترجیح داد همه این 
کتاب هــا را به صورت کیلویی بــه کارخانه تولید خمیر 
کاغذ بفروشــد و بــه ازایش 3۰ میلیــون تومان ناقابل 
دریافت کند.این اتفــاق در حالی رخ داده که ارزش این 
کتاب ها یک میلیارد تومان برآورد شده بود. یعنی بیش 
از 33 برابر عایدی این انتشــارات از فروش کیلویی این 
محصولات به بازیافت کاغذ. یعنی فروش هر خاور کتابِ 
دســت نخورده به قیمت کمتر از ۲ میلیون و 4۰۰ هزار 
تومان؛ انگار نه انگار که درباره محصولی فرهنگی سخن 
می گوییم که در تمثیل، ارزشش وصف ناشدنی است.اما 
تلخ تر از فروش این کتاب ها از قرار کیلویی ۶55 تومان، 
اظهارات مدیر این انتشارات در این باره است. او در این 
باره گفته: این نخســتین بار نیست که دست به چنین 

اقدامی می زنیم و البته همکارانمان هم 
چنین تجربیاتی دارنــد. بعد از فروش 
آن کتاب ها در انتهای هفته قبل برای 
خمیر شدن، این هفته هم چنین کاری 
خواهیم کرد. اکنون اگر ســری به انبار 
انتشــارات ما بزنید ، خواهیــد دید که 
تمامی کتاب ها مرتب به روی هم چیده 
شــده و تا ارتفاع ۶ متری بالا رفته اند.

وی افزوده: کتاب های حوزه پزشــکی بسیار سریع تغییر 
می کنند،  اما این به معنای این نیست که کتاب های مانده 
در انبار ما قابل اســتفاده نبوده اند،  ما تمام تلاشــمان را 
برای اینکه بتوانیم این کتاب ها را با بهای بسیار پایین تر 
برای استفاده مخاطبان ارائه کنیم،  کردیم . برای نمونه در 
دوره وزارت خانم دکتر دســتجردی در وزارت بهداشت ، 
نامه ای نوشــتیم، با در نظر گرفتن اینکه در شبکه های 
بهداشــت ـ درمان و درمانگاه های وزارت بهداشــت در 
سراسر کشور هیچ کتاب پزشکی و علمی موجود نیست. 
ما در نامه ذکر کردیم که خرید این کتاب ها هزینه اندکی 
را برای شــما ایجاد می کند و با وجود انتشار ورژن های 
جدید کتاب ها هنوز قابل استفاده هستند. اما هیچ گاه از 
هیچ وزیری هیچ  پاسخی دریافت نکردیم.بر این اساس 
است که دلمان می خواهد از مسئولان شهری بخواهیم 
جایی در معابر و میدان های شهرهایمان در نظر بگیرند و 
برای خرید کتاب هایی که قرار است خمیر شوند، داوطلب 
شوند بلکه بتوان با پشته کردن این محصولاتِ بیمشتری 
در آن مکان ها، مجسمه ای ساخته شود که یادآور پشت 
کردن ایرانیان به »یار مهربان« است؛ مجسمه همان یار 
مهربانی که دانا و خوش زبان است، گوید سخن فراوان، 

با آنکه بی زبان است! 

با افزایش 4.4 درصدی در تعداد گردشــگران نســبت به 
سال ۲۰14 ، سال ۲۰15 با 1.1۸4 میلیارد گردشگر رکورد 
تعداد گردشــگران در یک سال را زد. به گزارش سازمان 
جهانی گردشــگری نســبت به ســال پیش 5۰ میلیون 

توریست بیشتر به گردشگری در جهان پرداخته اند.
۲۰15 ششمین سال متوالی بود که میزان رشد در تعداد 
گردشگران بیش از میانگین همیشگی، یعنی 4 درصد 
است.طالب رفاعی، دبیر کل سازمان جهانی گردشگری 
در این رابطه گفت: گردشگری بین المللی در سال ۲۰15 
به رتبه های جدیدی رســید. عملکــرد قوی این حوزه 
در حال ایجاد شغل و رشــد اقتصادی در جهان است. 
بنابراین برای کشورها مهم است تا از سیاست های که 
به رشد گردشگری آن ها کمک می کند، استفاده کنند.

به طور کلی تقاضا برای سفر افزایش یافته است ولی با 
این وجود به علت تغییر نوسانی قیمت ارز و سود کردن 

کشــورهای وارد کننده و ضرر کردن کشورهای صادر 
کننده، در مناطق مختلف میــزان تقاضا متفاوت بوده 
است.آقای رفاعی در این باره گفت: نتایج سال ۲۰15 از 
قیمت نفت، ارز و بحران هایی که به دست بشر ساخته 
شده اســت تاثیر دیده اســت. ما باید به یاد آوریم که 
توسعه در گردشگری کاملا با ترویج سفر ایمن بستگی 
دارد.به شــکل منطقه ای میزان گردشــگران در اروپا، 
آمریکا، آســیا و اقیانوسیه حدود 5 درصد افزایش یافته 
در صورتــی که در خاورمیانه ایــن میزان 3 درصد بود 
و در قــاره آفریقا هم این تعداد گردشــگران 3 درصد 

کاهش یافته بود.
عارضم به حضورتون...

هم هنر واســه ماســت، هم ســر و سوت هوشمون 
بالاســت. اینجوریه که تو دهن ها هزار ماشــاءالله 
می ندازیم و واسه جمالات چندهزار ساله مون اسفند 
که چه عرض کنم، فصل زمســتونو دود می کنیم تا 

مبادا چشم بخوریم و نظم و نسق دنیا به هم بریزه!
یک کلام ختم کلام؛ دســته گلیم. بالاتر از گل که 
بهمون بگن می شــیم عنق منکســره و دسته گل به 
آب می دیم. ملتفت بشیم که عروس ناز داره تا خطبه 
عقدشو به بله عروسیش نچسبونیم با یه شیشه اسید، 
دنیا رو براش می کنیم عاقبت یزید. هیشکی نمی تونه 
واسه مردونگی ما شب هفت بگیره؛ جیگر ما تو بقچه 
پیچیده نیست. قوت ما تو روح مونه. اگه کسی بخواد 
شامورتی بازی دربیاره روغن ترمز تموم می کنیم و با 
دگنک، موتورشو پایین میاریم؛ می زنیم جاده خاکی 
و جد و آبادش رو تو هاون می کوبیم و میاریم جلوی 
چشــماش، خودشــو هم پخش آسفالت می کنیم و 
دوسیه شــو می ذاریم کف دســتاش! مرد باید موی 
عزرائیل تو مشتش باشه، کلاهش پشم داشته باشه و 
چاقوش نسابیده باشه تا عزرائیل واسه هر چی دشمن 
نالوطیشــه شاطری برقصه! تو روزگاری که حتی یه 
تخم مرغ حلال زاده هم گیر نمیاد، آدماشــم واســه 
درســت کردن حمد و سوره شون پیشت نمیان. حتما 
دون دیدن که پریدن. پس بایس شــیش دنگ بود. 
دیر بجنبی مثل بابا طاهر لختت می کنن. سیبل مرد 
ایرونی دوگلاســی نیست غیرتش مقوای آب خورده 
نیســت، ناموسش هم ریق ماســی نیست. کوکو از 
روغن، زن از شــوهر گل می کنه. مرد ایرونی یعنی 
حکم لازم آس، باید ببره و ببره! مشــت ما حکایت 
قرض الپس نده اســت. فقط بایس زد عینهو خیابون 
یک طرفه. فقط بایس چک کشــید، بدون برگشت! 
مرگ مرد ایرونی در افتادنشــه. ایرونی جماعت جلو 
هــر کس و ناکس به کفشــاش هم نگاه نمی کنه تا 
مبادا سرش خم شه، با هسته خرما هم که شده زهر 

چشــم می گیره و با دور زدن کک می ندازه تو تنبون 
اجنبی هــا. تحریم بــراش ورق پاره و بخیه به آبدوغ 
زدنــه. بــا این اوصاف اگه هم عالم و آدم ولش کردند 
اگه بشه تنهای تنها عینهو شبکه چهار، ایرادی نداره 
هر گلی خاری داره و هر طاووســی هندوســتانی ... . 
بازم باید ســنگین بار زد. ســبک و سنگین کردن مال 
فیلم هاســت. بایس با اولین پیک و پیاله برنامه های 
تربیتی رو راست و ریست کرد. اگه تو این آب و خاك 
فیلم قیصر می فروشــه. چون خودش گوش می بره 
و جماعت تماشاچی هم حالشو می برن. عینهو خس 
و خاشاك وا نمیسته آسانسور بیاد، پله ها رو با پاهای 
خودش دو تا یکی می کنه تا طرفشــو چپ و راســت 
کنه و قائله رو ببره. همیشه اونی که می بره قویتره نه 
اونی قویتره که می بره! مهم اینه که جنس فاستونی 
باشــه بی آســتر بودنش مهم نیست. اسم این چیزها 
هم ریا نیســت. کی گفته گرفتن سفارت یعنی شکار 
تــو مرغدونــی؟ کی گفته حمله به ســایت و تلگرام 
یعنی دعوای حیدری - نعمتی و گیس کشــی کچل 
هــا در جنــگ زرگری؟ آدمیزاد هر چی تو چنته داره و 
از دستش برمیاد باید بریزه رو داریه ... فردا همین یه 
جو غیرت هم گیر نمیاد واســه عرض اندام کردن ... 
بایس حساب کار دستشون بیاد؟ حساب دنیا اینه که 
هر چی گیر آوردی بردی، هر چی رو هم که عرضه شو 
نداشتی حسرتشو خوردی. هر اسمی رو خودت بذاری 

دنیا همون جوری برات می جنبونه.
پــس بایــس با دنیا شمشــیر رو از رو بســت. لفت و 
لیس رو گذاشــت کنار و به وقتش صفحه رو برفکی 
کرد چه با ســایت و چه در ســفارت! باید اشکشون رو 
درآورد . بازی اشــکنک داره اما سرشکستگی خیلی 
توفیر داره با سرافکندگی. حداقل واسه پیشگیری از 
آرتروز گردن هم که شــده سرمون رو بالا می گیریم 
و زبون بدخواهانمون رو به سق شــون می چسبونیم! 
هر که با ما درافتاد چه در زمین چمن و رینگ بوکس 
و تشــک کشــتی و تاتامی و چه در سایت و سفارت و 

تلگرام و... ورافتاد.
این بود مانیفست ما.

مایکل مور فیلمســاز معترض آمریکایی نیز 
از جریان تحریم اســکار به خاطر بی اعتنایی 
به سیاهپوستان، حمایت کرد.به نقل از درپ، 
مایــکل مور مستندســاز آمریکایی می گوید 
این که در دو ســال متوالی هیچیک از 4۰ 
بازیگر نامزد اسکار سیاهپوست نباشند، واقعا 
مسخره اســت و به همین دلیل مایکل مور 
نیز قصد دارد به جریان بایکوت اسکار امسال 
بپیوندد؛ ماجرایی که تاکنون اســپایک لی و 

جیدا پینکت اســمیت از آن حمایت کرده اند.
مایکل مور گفت: من کاملًا از کاری که آنها 
انجام دهند حمایت می کنم و خیلی خوشحال 
خواهم شــد به آنها ملحق شــوم.کارگردان 
»بولینگ بــرای کلمبیایــن« و »فارنهایت 
۹/11« در یــک گفت و گــوی تلفنی اظهار 
کرد: در این باره در تمام طول روز فکر کردم 
و به این نتیجه رســیدم که به این مراســم 
نروم. حتی قصد ندارم مراسم را تماشا کنم و 

به مهمانی اسکار هم نخواهم رفت.مور افزود: 
ایــن حرف را به عنوان عضــوی می زنم که 
به عضو بودنش در آکادمی مفتخر اســت، به 
عنوان کســی که هنوز در هیات ویژه )روی 
صندلی مســتند( نشســته، به عنوان کسی 
کــه خوب می داند که شــریل )بون ایزاکس 
رییــس آکادمــی( و دان )هادســون معاون 
رییس( بیشترین تلاش را برای مرتب کردن 
این موقعیــت انجام می دهند.مــور در واقع 

افزود با بیشــترین حمایت که از شریل بون 
ایزاکس رییس آکادمی اسکار انجام می  دهد و 
اعلامیه روز دوشنبه او نشان دهنده تغییرات 
دراماتیک آکادمی است ، اما این کار را انجام 
می دهد.وی گفت: به شریل باور دارم و وقتی 
او می گویــد قلبش شکســته می دانم واقعا 
همینطور اســت. رییس اسکار این عبارت را 
در اعتراض به اعلام اســامی همه بازیگران 

سفیدپوست بیان کرده بود.

طلاهایی که خمیر می شوند!

2015 بیشترین گردشگر را در تاریخ داشت

حکایت ایرونی جماعت و سایت و سفارت

مایکل مور به تحریم اسکار پیوست

نیو صدر

 امید بهزادی

 رییس ســازمان نظام پزشــکی 
گفته اســت: ۱۱ هزار و ۸۰۰ نفر از 
در رشــته های مختلف  که  کسانی 
شده اند،به  فارغ التحصیل  پزشکی، 
نظام پزشکی و به وزارت بهداشت 
در  یا  اینهــا  نکرده اند؛  مراجعــه 
بخش های دیگر فعال شــده اند یا 

مهاجرت کرده اند!

فرزین پورمحبی


